
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 3220 
2. Αναφορά στην καταστροφή που υπέστη η Θεσσαλία

µετά το πέρασµα της καταιγίδας Daniel  , σελ. 3193, 3195,
3199, 3201, 3202 

3. Αναφορά στο θανατηφόρο τροχαίο δυστύχηµα στη
Λιβύη κατά την αποστολή της ελληνικής ανθρωπιστικής
βοήθειας και έκφραση συλλυπητηρίων στις οικογένειες των
θυµάτων, σελ. 3195, 3198, 3200, 3202 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3161, 3178, 3179,
3180, 3181, 3182, 3183, 3184, 3185, 3186, 3187, 3188, 3189,
3190, 3191, 3192, 3193, 3194, 3196, 3197, 3198, 3199, 3200,
3202, 3203, 3220 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 225 έως 275 ,

σελ. 3161 - 3174 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

3175 - 3177 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-

τισµού, µε θέµα: «Κλείσιµο σχολείων στην επαρχία», σελ.
3178 

β) Προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Νοσοκοµείο Κιλ-
κίς: ανακαίνιση Τµήµατος Επειγόντων Περιστατικών (ΤΕΠ)
χωρίς γιατρούς», σελ. 3179 

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:  
i. µε θέµα: «Η οργή και ο θυµός για την έλλειψη θωράκι-

σης της Θεσσαλίας µε ευθύνη της Κυβέρνησης και της Πε-
ριφέρειας Θεσσαλίας πληµµυρίζει τους πολίτες», σελ. 3181 

ii. µε θέµα: «Τα αντιπληµµυρικά και εγγειοβελτιωτικά
έργα της Θεσσαλίας, αρµοδιότητα και ευθύνη», σελ. 3183 

iii. µε θέµα: «Κακοκαιρία «Ντάνιελ» και ολοκλήρωση φρα-
γµάτων Αγράφων - Αχελώου», σελ. 3184 

iv. µε θέµα: «Η εταιρεία ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ και ο κ. Αγοραστός»,
σελ. 3186 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
i. Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-

τει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Τουρισµού: «Κύρωση τροποποιήσεων του Καταστατικού
του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού και των κανόνων
χρηµατοδότησης αυτού», σελ. 3178 

ii. Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει
την  Έκθεσή της στο σχέδιο του νόµου του Υπουργείου Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης «Για την ενίσχυση της ερ-
γασίας - Ενσωµάτωση της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης (ΕΕ) 2019/1152 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 20ής Ιουνίου 2019 - Απλοποίηση ψη-
φιακών διαδικασιών και ενίσχυση της κάρτας εργασίας -
Αναβάθµιση της επιχειρησιακής λειτουργίας του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και της Επιθεώ-
ρησης Εργασίας», σελ. 3188 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Ο Υπουργός Ανάπτυξης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών, Εξωτερικών, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
Δικαιοσύνης, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, καθώς και ο Ανα-

πληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κατέθεσαν στις 19-9-2023
σχέδιο νόµου «Ενσωµάτωση της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 2019/2121 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 27ης Νοεµβρίου 2019 για την τροποποίηση
της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1132 όσον αφορά τις διασυνοριακές
µετατροπές, συγχωνεύσεις και διασπάσεις κεφαλαιουχικών
εταιρειών», σελ. 3188 

3. Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελλη-
νικής Λύσης Κυριάκος Βελόπουλος και οι Βουλευτές του
κόµµατός του κατέθεσαν στις 19-9-2023 πρόταση νόµου:
«Πιλοτική προσοµοίωση δίκης προς άρση της αµφισβήτη-
σης για την ουσιαστική αντισυνταγµατικότητα ή την έννοια
διατάξεων τυπικού νόµου», σελ. 3188 

4. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρι-
σµού: «Κύρωση τροποποιήσεων του Καταστατικού του Πα-
γκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού και των Κανόνων
Χρηµατοδότησης αυτού», σελ. 3189 - 3205 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 3188 - 3220
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 3161 – 3188

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Αναφορά στην καταστροφή που υπέστη η Θεσσαλία
µετά το πέρασµα της καταιγίδας Daniel:

ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 3195
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 3199
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 3193
ΡΑΠΤΗ Ε. , σελ. 3202
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 3201

Β. Αναφορά στο θανατηφόρο τροχαίο δυστύχηµα στη
Λιβύη κατά την αποστολή της ελληνικής ανθρωπιστικής
βοήθειας και έκφραση συλλυπητηρίων στις οικογένειες
των θυµάτων:

ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 3198
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 3195
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 3200
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 3200
ΡΑΠΤΗ Ε., σελ. 3202

Γ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 3188, 3189, 3190, 3191, 

3192, 3193, 3194, 
3196,3197, 31987, 3199, 
3200, 3202, 3203, 3220

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 3161, 3178, 3179, 3180, 

3181, 3182, 3183, 3184, 
3185, 3186, 3187, 3188

ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 3178
ΠΑΠΠΑΣ Π. , σελ. 3181

Δ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 3184, 3185
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ Μ., σελ. 3180, 3181

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΔ’

Τετάρτη 20 Σεπτεµβρίου 2023



ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 3181, 3182
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 3178, 3179
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 3186, 3187, 3188
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 3183
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ., σελ. 3178, 3179
ΠΑΠΠΑΣ Π. , σελ. 3179, 3180, 3181
ΤΑΧΙΑΟΣ Ν., σελ. 3181, 3182, 3183, 3184, 

3185, 3186, 3187, 3188

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 3198
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 3195, 3196
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 3194
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 3193
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 3199
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 3193
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 3189
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 3200
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 3191, 3192
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 3200
ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ Α. , σελ. 3197, 3198
ΡΑΠΤΗ Ε. , σελ. 3189, 3198, 3202, 3203
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 3201
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 3190
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3191



Αθήνα, σήµερα στις 20 Σεπτεµβρίου 2023, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ-
ΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-

ρές προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής

κ. Μαρία - Νεφέλη Χατζηιωαννίδου, Βουλευτή Επικρατείας , τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΔ’

Τετάρτη 20 Σεπτεµβρίου 2023



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

3162 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ KΔ’ - 20 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3163



3164 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ KΔ’ - 20 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3165



3166 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ KΔ’ - 20 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3167



3168 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ KΔ’ - 20 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3169



3170 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ KΔ’ - 20 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3171



3172 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ KΔ’ - 20 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3173



3174 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ KΔ’ - 20 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3175



3176 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ KΔ’ - 20 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3177



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα: 

Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την
έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού:
«Κύρωση τροποποιήσεων του Καταστατικού του Παγκόσµιου Ορ-
γανισµού Τουρισµού και των κανόνων χρηµατοδότησης αυτού».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η τέταρτη, µε αριθµό 143/18-9-2023, επίκαιρη
ερώτηση του πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα
Αθηνών της Κ.Ο. «ΝΙΚΗ» κ. Ασπασίας Κουρουπάκη προς τον Υ-
πουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Κλείσιµο σχολείων στην επαρχία».

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά
για την πρωτολογία σας. 

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµη κυρία Υπουργέ, µε την έναρξη της νέας σχολικής χρο-

νιάς, για ακόµη µια φορά, γινόµαστε µάρτυρες του επώδυνου
φαινοµένου της αναστολής λειτουργίας µεγάλου αριθµού σχο-
λείων σε ολόκληρη την πατρίδα µας είτε λόγω έλλειψης µαθητι-
κού δυναµικού είτε λόγω µετεγγραφής σε όµορη σχολική µονάδα
είτε λόγω έλλειψης κτηριακών υποδοµών. Επίσης, γινόµαστε
µάρτυρες της κατάργησης σχολικών µονάδων, που σύµφωνα µε
την κοινή υπουργική απόφαση των Υφυπουργών Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, η οποία
δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ Β 5223/28-8-2023 για το σχολικό έτος
2023 - 2024 καταργούνται επτά δηµοτικά σχολεία και είκοσι εννέα
νηπιαγωγεία. Επιπλέον, µε τις αποφάσεις που έχουµε µέχρι σή-
µερα, των περιφερειακών διευθυντών πρωτοβάθµιας και δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης, σε ολόκληρη τη χώρα, ο συνολικός
αριθµός των υπό αναστολή σχολείων - δηµοτικών και νηπιαγω-
γείων- ξεπερνά τα διακόσια. Αυτός ο αριθµός περιλαµβάνει τόσο
εκπαιδευτικά ιδρύµατα που βρίσκονται ήδη σε αναστολή στο
πρόσφατο διάστηµα των τελευταίων ετών, καθώς και ιδρύµατα
που τίθενται πρώτη φορά σε αναστολή. 

Μόνο στην Περιφέρεια της Κεντρικής Μακεδονίας, αναστέλ-
λεται η λειτουργία εκατόν δεκαεπτά σχολείων, εκ των οποίων τα
σαράντα ένα είναι δηµοτικά και τα εβδοµήντα έξι είναι νηπιαγω-
γεία της συγκεκριµένης περιφέρειας. 

Υπάρχουν πολλά σχολεία, στην Ανατολική Μακεδονία - Θράκη,
στην Ήπειρο, στο Νότιο Αιγαίο, τα οποία και αυτά κλείνουν. Αντί-
στοιχες τέτοιες αποφάσεις έχουν εκδοθεί και από άλλες περιφε-
ρειακές διευθύνσεις. 

Το γεγονός αυτό, χρόνο µε τον χρόνο, καταδεικνύει µε τον πιο
οδυνηρό τρόπο τη δραµατική συρρίκνωση του δυναµικού της
παιδείας µας και επιταχύνει την ερήµωση των χωριών της ελλη-
νικής επαρχίας. 

Παράλληλα, το Πρόγραµµα Διακυβέρνησης 2023 - 2027 που
παρουσίασε προεκλογικά η Νέα Δηµοκρατία για την παιδεία,
προέβλεπε µεταξύ άλλων την ελεύθερη επιλογή από τον γονέα
της σχολικής µονάδας φοίτησης των µαθητών. Αυτό σηµαίνει κα-
τάργηση του συστήµατος των ζωνών που ισχύει σήµερα για κάθε
σχολείο. 

Ερωτάστε: Προτίθεστε να κρατήσετε τα σχολεία στην επαρχία
ανοιχτά µε τη µείωση των ελάχιστων απαιτούµενων µαθητών;
Σκοπεύετε να καταργήσετε το σύστηµα των ζωνών και να εφαρ-
µόσετε ελεύθερη επιλογή σχολείου από τους γονείς;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Βουλευτά και κύριε Πρόεδρε της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Νίκης, εκ παραδροµής την προηγούµενη φορά, µά-
λιστα, δεν σας προσφώνησα µε τη θεσµική σας ιδιότητα, οπότε:
Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Βουλευτά, για να γυρίσω στην ερώτησή µας: 
Το κλείσιµο ενός σχολείου είναι πάντα µια δυσάρεστη εξέλιξη,

ακόµα και όταν το σχολείο κλείνει γιατί δεν υπάρχει πλέον, για
συσσωρευµένες χρονιές, η µαθητική κοινότητα εκεί ώστε να πα-
ραµείνει το σχολείο ανοιχτό. Είναι µια δυσάρεστη εξέλιξη διότι η
λειτουργία ενός σχολείου σε ένα µικρό νησί, σε µια ορεινή πε-
ριοχή, είναι η καλύτερη απόδειξη ότι ο τόπος έχει µέλλον, έχει
προοπτική, γιατί υπάρχουν εκεί οικογένειες που επιλέγουν να µεί-
νουν, να εργαστούν εκεί, να δηµιουργήσουν.

Σε µια χώρα µε τις γεωγραφικές ιδιαιτερότητες όπως αυτές
της Ελλάδας, µε ένα διάσπαρτο πλέγµα µικρών και µικρότερων
νησιών και µε το µεγαλύτερο µέρος της Ηπειρωτικής Ελλάδας
να είναι ορεινό, η λειτουργία των σχολείων, έστω και µικρής δυ-
ναµικότητας, είναι όρος για τη µέγιστη αξιοποίηση του πλούτου
και την ευηµερία των πολιτών της. 

Μάλιστα στην Ελλάδα έχουµε πολύ περισσότερους λόγους -
µεταξύ άλλων και εθνικούς- να στηρίζουµε τις οικογένειες που
ζουν σε παραµεθόριες περιοχές, σε αποµακρυσµένα και αστικά
κέντρα. 

Φέτος, µετά από δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια, ξαναλειτουρ-
γεί το σχολείο της Ψερίµου. Λειτούργησε φέτος µε δύο µαθητές
στο νηπιαγωγείο και µια δασκάλα. Υπάρχει και µια µικρή ιστορία
για την επαναλειτουργία της Ψερίµου. Στις 3 Ιανουαρίου του
2020 γεννήθηκε ένα παιδί στην Ψέριµο µετά από πολλά χρόνια,
ο Πανορµίτης. Ο Πανορµίτης λοιπόν ήταν λόγος ικανός για την
επαναλειτουργία του σχολείου, για την ανακαίνιση και τη λειτουρ-
γία του σχολείου, καθότι οι γονείς του ήθελαν να µείνουν στον
τόπο τους, στην Ψέριµο. Τα δύο παιδιά θα ολοκληρώσουν τη φοί-
τησή τους στο νηπιαγωγείο, στο δηµοτικό που θα ανοίξει λόγω
αυτών και µπορεί να γίνουν η αφορµή έτσι ώστε το σχολείο να
µεγαλώσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υφυπουργού) 

Κύριε Πρόεδρε, αντί για ένα, θα χρειαστώ δύο λεπτά. 
Καλό όµως είναι να ξέρετε -και να πληροφορηθούµε όλοι- ότι

η περίπτωση της Ψερίµου δεν είναι µια εξαίρεση στον κανόνα.
Σε πολλές περιπτώσεις λειτουργούν σχολεία στη χώρα µας και
τµήµατα µε πολύ λιγότερους από τους προβλεπόµενους µαθη-
τές. 

Τι προβλέπει ο νόµος λοιπόν; Ο νόµος προβλέπει ότι η λειτουρ-
γία ενός σχολείου δεν κρίνεται µόνο από το µαθητικό δυναµικό,
αλλά και από τις τοπικές και γεωγραφικές συνθήκες και τις ιδιαι-
τερότητες κάθε περιοχής. Σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις
µπορεί ένας τόπος να έχει µονοθέσιο, διθέσιο και τριθέσιο σχο-
λείο, όταν έχει δεκαπέντε µαθητές και από τριθέσιο και πάνω, δη-
µοτικό τώρα, όταν έχει από είκοσι πέντε µαθητές και πάνω. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού) 

Τι συµβαίνει όµως στην πράξη; Στην πράξη, στο επίπεδο των
δηµοτικών σχολείων τώρα, έχουµε διακόσια τέσσερα µονοθέσια
να λειτουργούν µε λιγότερο από δεκαπέντε µαθητές. Εβδοµήντα
πέντε δηµοτικά λειτουργούν µε λιγότερο από πέντε µαθητές. Για
την ακρίβεια έξι από αυτά λειτουργούν µόνο µε έναν µαθητή. Ενε-
νήντα τέσσερα δηµοτικά µε πέντε έως δέκα µαθητές και τριάντα
πέντε µε δέκα έως δεκατέσσερις µαθητές. Επιπλέον, βρίσκονται
σε λειτουργία σαράντα δύο… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Υφυ-
πουργέ, θέλετε να µιλήσετε και στη δευτερολογία σας;

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού): Σας ζήτησα ένα λεπτό παραπάνω,
αλλά δεν µου το δώσατε. Θα µιλήσω στη δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο επί προ-
σωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, δεν
µπορείτε επί προσωπικού. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Για ένα λεπτό τον λόγο δεν µπορώ
να έχω; Η κυρία Υπουργός είπε κάτι για µένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-
χει τέτοια διαδικασία, κύριε Πρόεδρε. Δεν είπε κάτι επί προσωπι-
κού. 
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Κυρία Κουρουπάκη, έχετε τον λόγο. 
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Προφανώς δεν προλάβατε λόγω έλ-

λειψης χρόνου να µου απαντήσετε για την επιλογή ελεύθερων
ζωνών σχολείων από τους γονείς. Θεωρούµε ότι αυτό θα έχει
άσχηµες συνέπειες στα σχολεία. Θα κατηγοριοποιήσει τα σχο-
λεία σε καλά και κακά σχολεία, θα προσελκύσει µαθητές «πελά-
τες», µε αποτέλεσµα την τραγική εξέλιξη για τη σχολική κοινό-
τητα. 

Υπάρχει ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα στο διαδίκτυο, το
οποίο είναι η επιστολή ενός δασκάλου πρωτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης από τα Φιλιατρά. Καταδεικνύει ένα χαρακτηριστικό παράδει-
γµα. Υπάρχουν τρία δηµοτικά σχολεία για τα Φιλιατρά, και µιλάµε
για τα Φιλιατρά όχι για την Ψέριµο. Στο πρώτο σχολείο φοιτούν
ελληνάκια Ροµά. Στο τρίτο σχολείο φοιτούν παιδιά µεταναστών. 

Τώρα υπάρχει το εξής πρόβληµα. Με την επιλογή των ελευθέ-
ρων ζωνών, σίγουρα θα υπάρξει αποδυνάµωση του σχολείου,
υποβάθµιση σε πενταθέσιο ή τετραθέσιο και αυτό θα οδηγήσει
στο γρήγορο και οριστικό κλείσιµο του σχολείου. Εποµένως, αντι-
λαµβανόµαστε ότι το κλείσιµο των σχολείων παίζει πάρα πολύ
σηµαντικό ρόλο στο δηµογραφικό πρόβληµα που αντιµετωπίζει
η χώρα µας εδώ και χρόνια. 

Απαιτείται εποµένως µια εθνική δηµογραφική στρατηγική που
θα ακολουθείται ανεξαρτήτως κυβερνήσεων και ένα ανεξάρτητο
υπερκοµµατικό όργανο υπεύθυνο για την υλοποίηση των στόχων
αυτών. Θα πρέπει, εν κατακλείδι, να δώσουµε µεγάλη σηµασία
στην αύξηση των γεννήσεων, στη µείωση των µεταναστευτικών
ροών, αλλά και την επιστροφή των νέων που έχουν φύγει για το
εξωτερικό. Τα σχολεία στην επαρχία, λόγω του µειωµένου αριθ-
µού των µαθητών, θα µπορούν να λειτουργούν όχι µόνο ως σχο-
λικές µονάδες, αλλά και ως πολιτιστικά κέντρα. Αυτό θα διατη-
ρήσει και θα τονώσει την κουλτούρα της περιοχής. 

Πολύ σηµαντικό για τη Νίκη είναι η διατήρηση των ανοιχτών
σχολείων σε επαρχιακές περιοχές, µε µείωση του ελάχιστου
αριθµού των µαθητών σε τρεις. Φυσικά θα πρέπει να δοθούν και
τα ανάλογα κίνητρα στους εκπαιδευτικούς για να µπορέσουν να
επιλέξουν επαρχιακές πόλεις. 

Επίσης, θα προκύψει κι άλλο πρόβληµα µελλοντικά. Ποιος θα
φυλάει τα σύνορά µας; Θα έχουµε πρόβληµα στη διαφύλαξη των
συνόρων µας. Βέβαια, η έννοια του ήρωα πολέµου έχει χάσει τη
σηµασία της και γι’ αυτό φυσικά ευθύνεται και το περιεχόµενο
των σχολικών βιβλίων µας. 

Έθνος δεν µας έκαναν οι πολιτικοί, έθνος µας έκαναν οι δά-
σκαλοι. Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί ο διδάσκαλος του
γένους µας, ο Άγιος Κοσµάς ο Αιτωλός, ο οποίος επί τουρκοκρα-
τίας ίδρυσε εκατοντάδες σχολεία προκειµένου να διατηρηθεί η
ελληνική γλώσσα και η ιστορία µας στους αιώνες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα προσπαθήσω να θίξω τρία σηµεία, να συνοψίσω το τέλος

της ερώτησης στην πρωτολογία και δύο σηµεία ακόµα. Στην
πρωτολογία τι ήθελα να αναφέρω; Ήθελα να αναφέρω ότι ιδιαί-
τερα στις παραµεθόριες περιοχές, η πολιτεία φροντίζει και για
να ακολουθήσει το πνεύµα του Συντάγµατος, προσφέροντας
υπηρεσίες πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,
όπου χρειάζεται, αλλά και για λόγους εθνικής ασφαλείας και ενί-
σχυσης της παραµεθορίου περιοχής, να έχουµε σχολεία στα
µικρά, στα µικρότερα νησιά µας και στην παραµεθόριο περιοχή.
Το άθροισµα των µονοθέσιων σχολείων µε έναν µαθητή, νηπια-
γωγείων και δηµοτικών είναι τριάντα ένα, είκοσι πέντε νηπιαγω-
γεία, έξι δηµοτικά µε έναν δάσκαλο και έναν µαθητή. 

Στην ερώτησή σας επίσης αναφέρετε -και θέλω να µείνω σ’
αυτό- τις αναστολές λειτουργίας σχολείων. Στο ίδιο ΦΕΚ µε το
οποίο καταργούνται επτά δηµοτικά και είκοσι εννέα νηπιαγωγεία,
ανακοινώνεται η ίδρυση δύο δηµοτικών και οκτώ νηπιαγωγείων.
Αναφέρετε συγκεκριµένα τις εκατόν δεκαεπτά αναστολές λει-
τουργίας στην κεντρική Μακεδονία. 

Ο αριθµός εκατόν δεκαεπτά µπορεί να κάνει εντύπωση. Είναι
σηµαντικό όµως να πληροφορήσουµε την Εθνική Αντιπροσωπεία,

αλλά και τους Έλληνες πολίτες, ότι το εκατόν δεκαεπτά, οι εκα-
τόν δεκαεπτά αναστολές σχολείων δεν είναι φετινές. Συγκεκρι-
µένα από τα σαράντα ένα στα εκατόν δεκαεπτά δηµοτικά σχολεία
που αναφέρονται στην ίδια απόφαση του περιφερειακού διευθυ-
ντή, την οποία σίγουρα έχετε διαβάσει, τα δεκαεννέα είναι σε
αναστολή από την ίδρυσή τους, τα δεκατέσσερα λόγω µηδενικών
εγγραφών είναι σε αναστολή, όχι φέτος, αλλά ούτε από πέρσι
ούτε από πρόπερσι, αλλά τα τελευταία επτά χρόνια. Οκτώ είναι
σε αναστολή λόγω µικρού αριθµού µαθητών, από ένα έως και
πέντε χρόνια και αντίστοιχη είναι η κατάσταση και στα εβδοµήντα
έξι νηπιαγωγεία. Είκοσι τρία, παραδείγµατος χάριν, είναι σε ανα-
στολή από την ίδρυσή τους, τριάντα δύο λόγω µηδενικών εγγρα-
φών και είκοσι ένα είναι σε αναστολή τα τελευταία έντεκα χρόνια.
Άρα το άθροισµα των εκατόν δεκαεπτά δεν αναφέρεται σε αυτή
τη χρονιά. 

Τώρα, γιατί ένα σχολείο µπορεί να είναι σε αναστολή; Θα σας
δώσω ένα παράδειγµα και γιατί παίρνουµε από µία σχολική µο-
νάδα ένα κοµµάτι της παραδείγµατος χάριν σε αναστολή. Φέτος
είχαµε την αναστολή λειτουργίας µιας σχολικής µονάδας ενός
σχολείου, το οποίο στη βόρεια Ελλάδα λειτουργούσε σε τρία δια-
φορετικά χωριά. Το πρώτο χωριό φιλοξενούσε την Α’, τη Β’ και
την Γ’ δηµοτικού. Το τρίτο χωριό φιλοξενούσε την Ε’ και την ΣΤ’
δηµοτικού. Το δεύτερο χωριό φιλοξενούσε µόνο την Δ’ δηµοτι-
κού. Αποκλειστικά για εκπαιδευτικούς λόγους, έτσι ώστε να κοι-
νωνικοποιούνται τα παιδιά, να προαυλίζονται µε παιδιά άλλης
ηλικίας, το σχολείο το οποίο φιλοξενεί µόνο την Δ’ δηµοτικού
πρέπει να συγχωνευτεί µε ένα από τα άλλα δύο σχολεία, µε το
σχολείο -όπως και έγινε- της πέµπτης και της ΣΤ’ δηµοτικού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η εκπαίδευση προφανώς εξυπηρετεί και τους σκοπούς της το-

πικής κοινωνίας, αλλά πρωτίστως εξυπηρετεί την προσωπική
ανάπτυξη των ίδιων των παιδιών και ένα παιδί, για να είναι καλά,
για να αναπτυχθεί όπως θέλουν οι γονείς του, οι εκπαιδευτικοί
του, η πολιτεία η ίδια, πρέπει να είναι και µε άλλα παιδιά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 137/18-9-2023 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟ-
ΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Πέτρου Παππά προς τον Υπουργό Υ-
γείας, µε θέµα: «Νοσοκοµείο Κιλκίς: ανακαίνιση Τµήµατος Επει-
γόντων Περιστατικών (ΤΕΠ) χωρίς γιατρούς».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, να σας ευχαριστήσω για τη διευκόλυνση σή-

µερα.
Θέλω να σας αναφέρω ένα περιστατικό που συνέβη πρόσφατα

στο Νοσοκοµείο του Κιλκίς. Νεαρός προσήλθε µετά από τροχαίο
ατύχηµα µε θορυβώδη συµπτώµατα στην κοιλιά. Ο αξονικός το-
µογράφος του Νοσοκοµείου Κιλκίς για άλλη µία φορά δεν λει-
τουργούσε. Τελικά χειρουργήθηκε τυφλά. Ήταν µια ρήξη σπλη-
νός. Ευτυχώς σε αυτή την περίπτωση όλα τα πράγµατα πήγαν
καλά. 

Είναι ένα γεγονός σε µια σειρά γεγονότων τα τελευταία χρόνια,
καθώς ο αξονικός τοµογράφος του Νοσοκοµείου Κιλκίς δεν λει-
τουργεί είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο και επτά ηµέρες
της εβδοµάδας ως θα όφειλε, ενώ υπάρχει ακτινολόγος σε εφη-
µερία όλες τις ηµέρες και όλες τις ώρες της εβδοµάδας και
υπάρχει και το απαραίτητο τεχνολογικό προσωπικό για να υπο-
στηρίξει τη λειτουργία του αξονικού τοµογράφου. 

Πολύ καλά αντιλαµβάνεστε και ο ίδιος ότι η µη λειτουργία του
αξονικού τοµογράφου µετατρέπει ένα δευτεροβάθµιο νοσοκο-
µείο, όπως το Γενικό Νοσοκοµείο Κιλκίς, σε ένα απλό κέντρο
υγείας, καθώς οι γιατροί του είναι «τυφλοί», δεν µπορούν να ξέ-
ρουν τι συµβαίνει µε τους προσερχόµενους ασθενείς. 

Αυξάνει τους χρόνους αντιµετώπισης των περιστατικών και δη-
µιουργεί σοβαρούς κινδύνους υγείας. Αντιλαµβάνεστε ότι έχει
πληρωθεί ήδη «φόρος αίµατος» για τη µη λειτουργία του αξονι-
κού τοµογράφου στο νοσοκοµείο αυτό. Επείγουσα διερεύνηση
σε περιστατικά τα οποία νοσηλεύονται, σε εγκεφαλικά επεισόδια
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και τροχαία ατυχήµατα δεν συµβαίνει, γιατί πολλά απογεύµατα,
µετά τις τρεις η ώρα το µεσηµέρι, αλλά και αργίες, ο αξονικός
µπορεί να µην λειτουργεί καθόλου. 

Ένα δεύτερο θέµα το οποίο θέλω να σας θέσω είναι η λειτουρ-
γία του Τµήµατος Επειγόντων Περιστατικών του Νοσοκοµείου
Κιλκίς, στο οποίο εργάστηκα ως διευθυντής τα τελευταία τέσ-
σερα χρόνια. Αυτή τη στιγµή, ενώ ανακοινώνονται έργα ανακαί-
νισης του Τµήµατος Επειγόντων Περιστατικών κτιριακής αναβάθ-
µισής του, δεν έχει κανέναν γιατρό που να υπηρετεί στην οργα-
νική του δύναµη. 

Το Τµήµα Επειγόντων εξυπηρετείται από κάποιους ειδικευόµε-
νους γιατρούς, δεν µπορεί να επικουρηθεί επαρκώς από τους ει-
δικούς γιατρούς του νοσοκοµείου, καθώς, όπως ήδη διαβάστηκε
πριν σε αναφορά στον έλεγχο, η Παθολογική Κλινική είναι υπο-
στελεχωµένη. Άρα µιλάµε για ένα Τµήµα Επειγόντων Περιστατι-
κών που τα τελευταία χρόνια δεν προκηρύχθηκε καµµία θέση. 

Οι δύο ερωτήσεις µου είναι: 
Πρώτον. Τι σκοπεύετε να κάνετε µε τη λειτουργία του αξονικού

τοµογράφου; Ποιες είναι οι ευθύνες της 4ης Υγειονοµικής Περι-
φέρειας, αλλά και της διοίκησης του Νοσοκοµείου Κιλκίς, γιατί
ενώ εφηµερεύει ακτινολόγος σε τακτική βάση, κάποιοι εκ των
ακτινολόγων επιλέγουν να ανοίγουν τον αξονικό και κάποιοι επι-
λέγουν για άγνωστους λόγους να µην λειτουργεί ο αξονικός την
ώρα που εφηµερεύουν στο νοσοκοµείο; 

Δεύτερον. Τι σκοπεύετε να κάνετε για το Τµήµα Επειγόντων
Περιστατικών; Θα ανακαινίζουµε µόνο κτήρια, χωρίς να έχουµε
γιατρούς στην οργανική δύναµη; Θα προκηρυχθεί επιτέλους κά-
ποια θέση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ, κύριε Βουλευτή. 
Θα αρχίσω πρώτα από το Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών. Για

να µην προκαλείται σύγχυση, το Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών
στο Νοσοκοµείο Κιλκίς δουλεύει, όπως δούλευε τόσα χρόνια.
Ήσασταν και εσείς γιατρός εκεί. Πέρυσι εξετάστηκαν τριάντα χι-
λιάδες περιστατικά και φέτος, µέχρι το τέλος Ιουλίου, εξετάστη-
καν είκοσι χιλιάδες περιστατικά. 

Άρα για να µην υπάρχει σύγχυση, είναι διαφορετικό θέµα οι
γιατροί που προσλήφθηκαν ως γιατροί των ΤΕΠ και διαφορετικό
η λειτουργία των ΤΕΠ. Διότι, όπως γνωρίζετε, µια και είστε συνά-
δελφος γιατρός, τα περισσότερα ΤΕΠ της χώρας λειτουργούν µε
τους γιατρούς του νοσοκοµείου. Αυτό είναι ένα σύστηµα το
οποίο δουλεύει πάρα πολλά χρόνια και προσπαθούµε να το µε-
τατρέψουµε µε τους γιατρούς στο Τµήµα Επειγόντων Περιστα-
τικών. Όµως, για να µην προκαλούµε οποιαδήποτε σύγχυση,
αυτή τη στιγµή το τµήµα δουλεύει και εξετάζονται πάρα πολλά
περιστατικά και προσφέρει υπηρεσίες στο Κιλκίς. 

Όσον αφορά τους γιατρούς, όπως γνωρίζετε πάρα πολύ καλά,
προκηρύχθηκαν τέσσερις θέσεις. Τη µία θέση την είχατε κατα-
λάβει εσείς, όπως αναφέρετε. Όσον αφορά τις υπόλοιπες τρεις,
αυτές καταλήφθηκαν. Δηλαδή, υπήρξαν γιατροί που εκδήλωσαν
ενδιαφέρον και στην πορεία παραιτήθηκαν. Και δεν υπήρχε
άλλος για να τις καλύψει. 

Με βάση τη νοµοθεσία, αν κάποιος έφευγε στον πρώτο χρόνο
και υπήρχε επιλαχών στη διαδικασία, θα µπορούσαµε να τις κα-
λύψουµε. Δεν υπήρχε, όµως. Άρα δεν υπήρχε εκδήλωση ενδια-
φέροντος από γιατρούς. 

Οι θέσεις αυτές, όπως και άλλες θέσεις, προκηρύχθηκαν σε
άλλες ειδικότητες στο Νοσοκοµείο του Κιλκίς. Προκηρύξαµε πα-
θολόγο, προκηρύξαµε για µονάδα εντατικής θεραπείας. Αυτή
ήταν η προτεραιότητα αυτή τη στιγµή. Επίσης, θα προκηρύξουµε
και τις θέσεις του Τµήµατος Επειγόντων Περιστατικών. Και καλό
θα ήταν, µια κι είστε γιατρός των ΤΕΠ, να δούµε αν θα υπάρξει
ενδιαφέρον από τους γιατρούς. Πάντως, το νοσοκοµείο στηρί-
χθηκε µε καινούργιες θέσεις. Μάλιστα, µε τις τελευταίες προκη-
ρύξεις έχουµε τέσσερις θέσεις. 

Όσον αφορά το Τµήµα Ακτινολογίας, γνωρίζετε καλά ότι έχουµε
τέσσερις οργανικές θέσεις όπου υπηρετούν τέσσερα άτοµα. Οι
δύο γιατροί για ιατρικούς λόγους δεν βγάζουν εφηµερίες. 

Εσείς µπορεί να γνωρίζετε καλύτερα. Εγώ αυτή την αναφορά
έχω και από τη διοίκηση του νοσοκοµείου και από τη διοίκηση
της 4ης ΥΠΕ. Επειδή εσείς πέρα από Βουλευτής, είστε και γιατρός
στο νοσοκοµείο, µπορεί να γνωρίζετε καλύτερα. Εγώ έχω γραπτή
αναφορά ότι οι δύο συνάδελφοι δεν συµµετέχουν στο πρό-
γραµµα εφηµεριών. Δηλαδή, δεν µπορούµε να προκηρύξουµε θέ-
σεις, γιατί είναι καλυµµένες οι τέσσερις οργανικές θέσεις, επειδή
υπάρχει σοβαρό πρόβληµα υγείας. Δεν µπορώ να το αναφέρω
αυτή τη στιγµή λόγω ιατρικού απορρήτου. 

Αν αυτό δεν ισχύει ή αν το πρόβληµα είναι τόσο σοβαρό και οι
γιατροί του νοσοκοµείου θα πρέπει να βγουν, πέρα από την
αναρρωτική, σε µακροχρόνια αναρρωτική και µε άλλες διαδικα-
σίες, εδώ είµαι να το συµφωνήσουµε 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα ξεκινήσω από το τελευταίο, κύριε

Υπουργέ. 
Σε όλα τα κατατεθειµένα προγράµµατα έως τώρα του Νοσο-

κοµείου Κιλκίς υπάρχει εφηµερεύων ακτινολόγος σε όλες τις
ηµέρες του µήνα. Αν κάτι άλλαξε τώρα µε µία αναρρωτική άδεια,
την οποία έχω υπ’ όψιν µου και εγώ, είναι ένα καινούργιο πράγµα.
Αυτή την ώρα που µιλάµε, στα προγράµµατα υπάρχει ακτινολό-
γος, ο οποίος εφηµερεύει. Είναι αδικαιολόγητο και συµβαίνει τα
πολλά τελευταία χρόνια. Δεν είναι αυτό που αναφέρατε για την
αναρρωτική άδεια. Υπάρχει ακτινολόγος, ο οποίος είναι σε εφη-
µερία κάθε µέρα επί είκοσι τέσσερις ώρες και ο αξονικός τοµο-
γράφος δεν λειτουργεί. Είναι ένα πράγµα το οποίο πρέπει να
θεραπευτεί άµεσα και πρέπει να αναζητηθούν οι ευθύνες της δι-
οίκησης της 4ης Υγειονοµικής Περιφέρειας και οι ευθύνες της δι-
οίκησης του Νοσοκοµείου Κιλκίς ως προς το γιατί δεν λειτουργεί
ο αξονικός τοµογράφος, ενώ υπάρχει το απαραίτητο προσωπικό,
και τεχνολόγων και εφηµερεύοντος γιατρού. 

Σε σχέση µε το Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών, οι θέσεις οι
οποίες αναφέρετε κενώθηκαν πριν από τέσσερα, τρία και δύο
χρόνια αντίστοιχα. Μιλάω για τις τρεις προηγούµενες θέσεις του
Τµήµατος Επειγόντων Περιστατικών. 

Αναρωτιέται κανείς, γιατί ενώ σε όλα τα υπόλοιπα νοσοκοµεία
της χώρας προκηρύχθηκαν κάποιες θέσεις για τα τµήµατα επει-
γόντων περιστατικών -γιατί τα τµήµατα επειγόντων περιστατικών
κουβάλησαν ένα σηµαντικό βάρος της αντιµετώπισης της παν-
δηµίας και φυσικά όλων των υπόλοιπων επειγόντων περιστατι-
κών-, δεν προκηρύχθηκε στο Νοσοκοµείο Κιλκίς καµµία από τις
κενωθείσες θέσεις, οι οποίες έχουν αρκετά χρόνια που έχουν κε-
νωθεί; Η πρώτη έχει τέσσερα χρόνια που έχει εκκενωθεί. 

Θα µιλήσω τώρα για τα επείγοντα στο Νοσοκοµείο Κιλκίς. Είναι
ένα κτήριο το οποίο στεγάζεται σε δύο ορόφους. Τα τακτικά ια-
τρεία, σε πανελλήνια πρωτοτυπία, βρίσκονται πάνω από τα επεί-
γοντα ιατρεία. Όλοι οι ασθενείς που θέλουν να εξυπηρετηθούν
από τα τακτικά ιατρεία πρέπει να περάσουν από τα επείγοντα.
Είναι ένα κτήριο το οποίο δεν έχει υποδοχή. Δεν υπάρχει υπο-
δοχή ασθενών. Κανείς δεν καταγράφεται, µόνο στα βιβλία τα χει-
ρόγραφα. Δεν ξέρουµε τους χρόνους αναµονής. 

Για ποια αναβάθµιση του τµήµατος επειγόντων περιστατικών
µιλάµε; Είναι ένα νοσοκοµείο µε πολλά προβλήµατα. Και θα επα-
νέλθω. Θέλω να ολοκληρώσω την ερώτησή µου. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν. 
Πρώτο. Πώς θα αντιµετωπίσετε το γεγονός ότι ο αξονικός το-

µογράφος ενός δευτεροβάθµιου νοσοκοµείου δεν λειτουργεί
επτά ηµέρες την εβδοµάδα επί είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσι-
τετράωρο, επιβαρύνοντας σηµαντικά την υγεία των ασθενών και
θέτοντας σε κίνδυνο τη ζωή των πολιτών του Κιλκίς; 

Δεύτερο. Θα προκηρύξετε θέσεις στο τµήµα επειγόντων περι-
στατικών; Ποιες είναι οι ευθύνες της διοίκησης του Νοσοκοµείου
Κιλκίς; Και θα επανέλθω µε µελλοντική µου ερώτηση. Τι σκοπεύετε
να κάνετε για τις διοικήσεις των νοσοκοµείων; Θα συνεχίσουν στις
διοικήσεις των νοσοκοµείων να διοικούν άνθρωποι οι οποίοι είναι
άσχετοι µε τη διοίκηση των µονάδων υγείας; Θα συνεχίσουν στις
διοικήσεις των υγειονοµικών περιφερειών να υπάρχουν άνθρωποι
µε σπουδές άσχετες µε τη διοίκηση µονάδων υγείας και χωρίς
επαγγελµατική εµπειρία στη διοίκηση µονάδων υγείας; 

3180 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Θα θυµίσω ότι ο διοικητής του Νοσοκοµείου Κιλκίς, σύµφωνα
µε το δηµοσιευµένο βιογραφικό του, είναι απόφοιτος της Σχολής
Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς ευ-

χαριστούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Βάλατε

πάρα πολλά πράγµατα σε µια ερώτηση. Θα απαντήσω συγκεκρι-
µένα. 

Κατ’ αρχάς, θα αρχίσω απ’ αυτό. Εσείς δουλεύατε στο νοσο-
κοµείο. Μου λέτε ότι δεν καταγράφονται περιστατικά. Εσείς ήσα-
σταν διευθυντής των ΤΕΠ. Γιατί δεν το αλλάξατε αυτό; 

ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Επανειληµµένα αιτήµατα…
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ξέρετε,

δεν υπάρχει κάποιο αόρατο χέρι σε αυτή τη χώρα που πρέπει να
φταίει…

Ήσασταν διευθυντής στο τµήµα επειγόντων περιστατικών. Κι
εγώ έχω κάνει γιατρός σε νοσοκοµείο. Και η ευθύνη πολλές
φορές είναι κάτω, είναι στο πεδίο. Άρα δεν µπορεί να µου λέει
κάποιος διευθυντής του τµήµατος επειγόντων περιστατικών ότι
δεν καταγράφονταν περιστατικά. Η µισή ευθύνη είναι δική σας.
Συγγνώµη που το λέω έτσι.

ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: ….(Δεν ακούστηκε). 
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Μιλάτε,

αλλά ήσασταν γιατρός του νοσοκοµείου, ήσασταν διευθυντής
των ΤΕΠ. Μου περιγράφετε µια «µαύρη» κατάσταση των ΤΕΠ και
ήσασταν ο διευθυντής τους. 

ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: …επανειληµµένα αιτήµατα στη διοίκηση
που δεν απαντήθηκαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Δείτε λίγο
την αντίφαση. Πραγµατικά, ήσασταν ο διευθυντής του τµήµατος
επειγόντων περιστατικών – ο διευθυντής!- και µου περιγράφετε
µε τα ζοφερότερα χρώµατα τη λειτουργία του τµήµατος που
εσείς ήσασταν διευθυντής. 

Επανέρχοµαι πάλι στον αξονικό τοµογράφο. Με βάση τις ανα-
φορές, οι δύο συνάδελφοι είναι σε αναρρωτική άδεια. Και ούτε
µπορώ να επεκταθώ περισσότερο. Αν εσείς, που είστε τοπικός
και γνωρίζετε, µου λέτε ότι ενώ παρουσιάζονται στα χαρτιά ότι
είναι σε αναρρωτική άδεια, είναι εκεί και βγάζουν εφηµερίες, αν
είναι έτσι όπως το λέτε, είναι ποινικό. 

ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν είπα αυτό. 
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Το λέµε

ξεκάθαρα.
Εγώ σας λέω ότι έχουµε τέσσερις γιατρούς σε οργανικές θέ-

σεις. Οι δύο -εγώ αυτό έχω στην αναφορά µου- για πολύ σοβαρό
ιατρικό πρόβληµα βρίσκονται µε αναρρωτική άδεια και γι’ αυτό
υπάρχει αυτή η δυσλειτουργία. Και υπάρχει και µετακινηµένος
γιατρός. 

Υπάρχει σχέδιο, γιατί προσπαθούµε να αντιµετωπίσουµε τη
λειτουργία του αξονικού. Τις µέρες που δεν καλύπτεται -γιατί οι
δύο συνάδελφοι, µε βάση την αναφορά που έχω, δεν βρίσκονται
εκεί για σοβαρό πρόβληµα υγείας και υπάρχει άλλος γιατρός που
συνεπικουρεί- για κάποιο διάστηµα στέλνονται σε άλλο νοσοκο-
µείο, για να γίνει ο αξονικός τοµογράφος. Και υπάρχει σχέδιο και
να γίνει -γιατί είναι το πρώτο νοσοκοµείο που θα µπει στο RIS-
PACS, έτσι ώστε να µπορούν να συνδράµουν ακτινολόγοι άλλων
νοσοκοµείων, για να λυθεί το πρόβληµα.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί

προσωπικού. Αναφέρθηκε κάτι σε σχέση µε το ότι ήµουν διευθυ-
ντής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν γίνε-
ται. Δεν υπάρχουν αυτές οι διαδικασίες. Ο Κανονισµός είναι συ-
γκεκριµένος. Δεν υπάρχει τέτοια διαδικασία. Αν µπούµε σε αυτή
τη διαδικασία, θα υπάρχει ένας άλλος τρόπος λειτουργίας. 

Παρ’ όλα αυτά, θέλω να σας πω ότι δεν ρωτήσατε αυτό. Αυτή
είναι η αλήθεια. Είπατε ότι τις συγκεκριµένες µέρες υπάρχει για-
τρός και δεν γίνονται αξονικές. 

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 126/13-9-2023 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Βασι-
λείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Η οργή και ο θυµός για την έλλειψη θωράκισης της Θεσ-
σαλίας µε ευθύνη της Κυβέρνησης και της Περιφέρειας Θεσσα-
λίας πληµµυρίζει τους πολίτες».

Ελάτε, κύριε Κόκκαλη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, έχουν περάσει λίγες µέρες από τις καταστρο-

φικές πληµµύρες στη Θεσσαλία και οι πολίτες της Θεσσαλίας πε-
ριµένουν απαντήσεις, και αυτοί που είναι µέσα στις λάσπες και
αυτοί που γλίτωσαν από τις πληµµύρες, για την τύχη των αντι-
πληµµυρικών έργων. 

Μετά τον «Ιανό» και ο Πρωθυπουργός και ο περιφερειάρχης -
ο ελεγχόµενος από τη δικαιοσύνη περιφερειάρχης, ειρήσθω εν
παρόδω- εξήγγειλαν αντιπληµµυρική θωράκιση της Θεσσαλίας.
Σήµερα πρέπει να πει η Κυβέρνηση ποια έργα ανατέθηκαν στην
Περιφέρεια Θεσσαλίας, ποια ποσά χορηγήθηκαν στην Περιφέ-
ρεια Θεσσαλίας και στους δήµους για την αποκατάσταση των
υποδοµών και των δικτύων και ποια από αυτά έχουν υλοποιηθεί. 

Ξέρετε, συµβαίνει το εξής παράδοξο: Η µεν Κυβέρνηση διαρ-
ρέει όχι ευθέως -µάλλον αυτό προδικάζω ότι θα είναι η απάντηση-
ότι όλη η ευθύνη για την αντιπληµµυρική θωράκιση είναι στην Πε-
ριφέρεια Θεσσαλίας. Η δε Περιφέρεια Θεσσαλίας λέει ότι έργα
έγιναν, αλλά ήταν έντονο το φαινόµενο, ήταν πρωτόγνωρο. 

Όχι, κύριε Υπουργέ, δεν ήταν πρωτόγνωρο. Όλα ήταν γραµ-
µένα στα σχέδια διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας. Όλα ήταν
γραµµένα! Και αν µπορείτε, να πείτε εάν προτάθηκε, εάν εκτελέ-
στηκε, εάν υλοποιήθηκε κάποια από τα έργα τα οποία προέβλε-
παν τα σχέδια διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας, τα οποία
ψηφίστηκαν το 2018 και έλαβαν ΦΕΚ 2685 του 2018. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Πρόεδρε, θα σας εκπλήξω, αλλά δεν θα ισχυριστώ
αυτά τα οποία λέτε. Δεν θα πω δηλαδή ότι η ευθύνη ήταν της πε-
ριφέρειας και ότι η Κυβέρνηση είναι αµέτοχη. Αναφερόµενος όχι
µόνο στη δική µας Κυβέρνηση αλλά διαχρονικά στη διαχείριση
των υδάτων της Θεσσαλίας από κυβερνήσεις, οι οποίες θα µπο-
ρούσαν να έχουν να αντιµετωπίσουν το ζήτηµα της πληµµύρας,
είδαµε κάτι τις τελευταίες ηµέρες κι εγώ θα επιµείνω σε αυτό. Το
έχω πει σε αυτή την Αίθουσα και θα το ξαναπώ και το ξαναλέω.
Μπορεί να ακούγεται ακραίο ή µάλλον ακούγεται υπερβολικό σε
όσους δεν έχουν ιδία µαρτυρία του γεγονότος, αλλά εσείς έχετε,
γιατί εσείς είστε Βουλευτής Λαρίσης. Πραγµατικά, ήταν πρωτό-
γνωρο φαινόµενο. Θα ξαναπώ το νούµερο: Οκτώ δισεκατοµµύρια
κυβικά µέτρα νερού άνοιξαν οι ουρανοί και έπεσαν στη Θεσσα-
λία. Είναι ένα φαινόµενο µη διαχειρίσιµο µε την εξής έννοια:
Πληµµύρες θα γίνονταν οπωσδήποτε. Τώρα, ποιο χωριό θα πληµ-
µύριζε, εάν θα γλίτωνε κάποιο χωριό ή αν θα πληµµύριζε ένα
άλλο χωριό, αυτό είναι ένα θέµα το οποίο πραγµατικά είναι ζή-
τηµα διαχείρισης και για το οποίο προφανώς και δεν υπήρχαν σε-
νάρια. Και δεν υπήρχαν σενάρια, διότι αυτό το γεγονός ήταν
απρόβλεπτο. Όταν σχεδιάζουµε έργα τα οποία έχουν τον ίδιο χα-
ρακτήρα, σχεδιάζουµε αυτό που λέµε «περίοδο επαναφοράς» και
δεν µπορούµε προφανώς να σχεδιάσουµε έργα µε περίοδο επα-
ναφοράς τριακοσίων ετών. Δεν µπορούµε, δηλαδή, να θεωρή-
σουµε ότι ένα γεγονός το οποίο συµβαίνει κάθε τριακόσια χρόνια
είναι το µέτρο των δηµοσίων επενδύσεων είτε για την αντιπληµ-
µυρική προστασία µιας περιοχής είτε βεβαίως ακόµα και για την
κατασκευή έργων. Θα µπορούσε να είναι ο «Ιανός», ο οποίος
είναι Τ50, δηλαδή έχει µια περίοδο επαναφοράς πενήντα ετών. 

Πάµε, λοιπόν, στα έργα τα οποία έχουν γίνει. Θα σας κατα-
θέσω τον πίνακα των χρηµατοδοτήσεων και των έργων τα οποία
έγιναν ή τρέχουν στη Θεσσαλία, αλλά επειδή νοµίζω ότι υπάρχει
µία αδυναµία κατανόησης µε την έννοια ότι οι όροι που χρησιµο-
ποιείτε είναι µάλλον αδόκιµοι, θα σας πω το εξής: Οριστική πα-
ραλαβή του έργου δεν σηµαίνει ότι το έργο δεν έχει δοθεί µε
διοικητική παραλαβή για χρήση. Δεν σηµαίνει ότι ένα έργο δεν
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έχει παραδοθεί σε χρήση. Άρα αυτό το οποίο λέτε στην ερώτησή
σας -και µένω στο γραπτό κείµενο- είναι κάτι που εκ των πραγµά-
των δεν υπάρχει. Υπάρχουν πάρα πολλά έργα τα οποία έχουν
αποδοθεί σε χρήση. Και όντως τα αντιπληµµυρικά έργα ήταν η
περιφέρεια αυτή η οποία τα εξετέλεσε, όπως και τα έργα αποκα-
τάστασης ήταν το Υπουργείο Υποδοµών αυτό το οποίο τα έφερε
σε πέρας. 

Πρέπει να σας πω ότι από τα έργα τα οποία έφερε σε πέρας
το Υπουργείο Υποδοµών ούτε ένα δεν αστόχησε απ’ όσα µπορέ-
σαµε να επισκεφθούµε µέχρι σήµερα. Υπάρχουν κάποια τα οποία
δεν τα έχουµε επισκεφτεί, γιατί είναι είτε κάτω από φερτά υλικά
είτε κάτω από νερά. Αυτά θα ελεγχθούν και αν υπάρχει βέβαια
πρόβληµα, το ξέρετε ότι θα επιδιορθωθούν. 

Απευθείας αναθέσεις, έτσι όπως το λέτε, από την περιφέρεια
δεν έγιναν. Τη δυνατότητα, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία του «Ια-
νού», να κάνει ανάθεση µε πρόσκληση για διαπραγµάτευση, την
είχε το Υπουργείο Υποδοµών. Και πραγµατικά µετά από ένα δια-
γωνισµό µεταξύ δύο εταιρειών µε προσκλήσεις ανατέθηκε το
έργο του «Ιανού». Η περιφέρεια εξετέλεσε τα έργα της µε βάση
τις διαδικασίες του ν.4412. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Νικόλαος Ταχιάος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον
λόγο, κύριε συνάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όλα καλά δηλαδή, όλα καλά. 
Κύριε Υπουργέ, υπάρχει µια παροιµία: «Όποιος έχει τη µύγα…

». Μόνος σας είπατε για απευθείας αναθέσεις. Είπα εγώ στην
πρωτολογία µου τις συγκεκριµένες λέξεις; Όχι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Το γράφει εδώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά το πρω-
τόγνωρο του φαινοµένου -γιατί για σας είναι όλα πρωτόγνωρα-
για να καταλήξουµε στο συµπέρασµα ότι ένα φαινόµενο είναι
πρωτόγνωρο και δεν µπορούσε να αντιµετωπιστεί, πρέπει να εξα-
ντλήσουµε αυτό που ίσχυε και προβλεπόταν. 

Υπάρχουν τέσσερις ερωτήσεις µε τέσσερις απαντήσεις από
την επιστηµονική κοινότητα, εάν θέλετε να γίνετε κοινωνός και
εσείς και οι πολίτες. Τι είναι τα σχέδια διαχείρισης κινδύνου πληµ-
µύρας; Είναι υποχρεωτικά για τα κράτη-µέλη και περιέχουν χάρ-
τες των λεκανών απορροής, περιγραφή των πληµµυρών. Πότε
ψηφίστηκαν; Το 2018. Ποια είναι η δηµόσια αρχή για την εφαρ-
µογή και παρακολούθηση των σχεδίων διαχείρισης κινδύνων
πληµµύρας; Η περιφέρεια. Μπορούν τα σχέδια διαχείρισης κιν-
δύνων πληµµύρας να προβλέψουν πληµµύρες; Ναι, σε συνδυα-
σµό µε τους αρµόδιους φορείς –Αστεροσκοπείο, Μετεωρολογική
Υπηρεσία- µπορούν να έχουν µια αποτελεσµατική υποστήριξη
στην πρόβλεψη µε µεγάλη πιθανότητα των κινδύνων εµφάνισης
πληµµύρας. Επίσης, η πιστή εφαρµογή των σχεδίων διαχείρισης
κινδύνων πληµµύρας οδηγεί στην αποφυγή της µείωσης των συ-
νεπειών της πληµµύρας; Ναι, περιλαµβάνουν συγκεκριµένα
µέτρα που πρέπει να ληφθούν και έργα τα οποία, εάν υλοποι-
ηθούν, οι κίνδυνοι από τις πληµµύρες και κατά συνέπεια οι επι-
πτώσεις µπορεί να ελαχιστοποιηθούν.

Η απλή ερώτηση είναι: Όλα αυτά έγιναν; Εάν έγιναν όλα αυτά,
κύριε Υπουργέ, τότε να καταλήξουµε ότι ήταν πρωτόγνωρο το
φαινόµενο και δεν µπορούσε να αντιµετωπιστεί µε τη µέση, που
λέµε εµείς οι νοµικοί, κοινή λογική, µε τη µέση αντιµετώπιση. Εάν
έγιναν όλα αυτά. Ξέρετε ότι η πληµµύρα είχε προβλεφθεί; 

Τώρα όσον αφορά τα έργα, τα σχέδια διαχείρισης κινδύνων
πληµµύρας υπήρχαν από το 2018 κι έπρεπε να είχαν επικαιρο-
ποιηθεί και, επειδή δεν επικαιροποιήθηκαν, η Ευρωπαϊκή Ένωση
δύο φορές µας εγκάλεσε και είπε: «Κύριοι, γιατί δεν επικαιροποι-
είτε και δεν εφαρµόζετε τα σχέδια διαχείρισης κινδύνου πληµµύ-
ρας;». 

Συνεπώς, και καταλήγω, εάν είχαν εφαρµοστεί πλήρως και δεν
είχαν επιτύχει, τότε µπορούµε να καταλήξουµε στο συµπέρασµα
ότι ήταν πρωτόγνωρο και δεν µπορούσατε να κάνετε κάτι.

Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά τα έργα εδώ ο κ. Τριαντόπουλος

το 2021 έβγαλε ένα φυλλάδιο «Στήριξη και αποκατάσταση περιο-
χών που επλήγησαν από τη θεοµηνία «Ιανός». Και λέει: Έργα
αντιπληµµυρικής θωράκισης και προστασίας στο πλαίσιο των πα-
ραχωρήσεων. Έργα αντιπληµµυρικής θωράκισης και προστασίας
ύψους 39 εκατοµµυρίων ευρώ. Τα έργα αυτά ειδικότερα αφο-
ρούν στη διευθέτηση του ποταµού Καλέντζη. Εκεί έγινε η ζηµιά
όσον αφορά την Καρδίτσα. 

Δεν άκουσα κάτι. Δηλαδή έγιναν έργα; Πόσα λεφτά δώσατε
στην περιφέρεια; Τι έργα έκανε; Έγιναν δύο, τρία, τέσσερα, πέ-
ντε, έξι έργα και τα οποία δεν άντεξαν; Δεν έγιναν τα έργα από
τα σχέδια διαχείρισης κινδύνων πληµµύρας; Ποιο επιλέξατε µετά
τον «Ιανό»; Να δεχτώ ότι µέχρι τον «Ιανό» δεν υπήρχε αυτή η κα-
χυποψία από την Κυβέρνηση. Να το δεχτώ. Μετά τον «Ιανό»; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κατ’ αρχάς, έχω έρθει στη Βουλή έχοντας διαβάσει πολύ
προσεκτικά την ερώτησή σας. Απάντησα χρησιµοποιώντας λέξεις
τις οποίες εσείς έχετε στην ερώτησή σας, άσχετα από το γεγονός
ότι εδώ πέρα αγορεύσατε για κάτι διαφορετικό. Διότι δεν υπήρχε
αναφορά ούτε στα σχέδια της αντιπληµµυρικής προστασίας ούτε
στις προβλέψεις κινδύνου στην ερώτησή σας. Αυτά τώρα τα φέ-
ρατε στο τραπέζι. Και εν πάση περιπτώσει, εάν το πηγαίναµε τυ-
πικά, αυτές οι ερωτήσεις δεν θα έπρεπε να απευθύνονται στον
Υπουργό Υποδοµών. Θα έπρεπε να απευθύνονται είτε στο
Υπουργείο Εσωτερικών είτε στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Κλιµατικής Αλλαγής. 

Θα σας πω όµως το εξής. Εάν νοµίζετε ότι ακόµα και οι soft
ενέργειες, τις οποίες αναφέρετε µέσα, είναι ενέργειες οι οποίες
θα µπορούσαν να υλοποιηθούν σε διάστηµα τεσσάρων και πέντε
ετών -και δεν µιλάω τόσο για τις soft όσο για τις βαριές κατα-
σκευές που θα έπρεπε να γίνουν- τότε προφανώς δεν έχετε αντί-
ληψη της πραγµατικότητας. Και νοµίζω ότι η νοµική σας παιδεία
αυτή που σας οδηγεί στη µέση οδό -δεν θυµάµαι πώς την είπατε-
αυτή βεβαίως δεν αφορά ούτε στα έργα, ούτε στις κατασκευές,
ούτε στον τρόπο που σχεδιάζουν και κατασκευάζουν τα έργα οι
µηχανικοί. 

Προφανώς, δεν έχετε αντιληφθεί το µέγεθος αυτού του φαι-
νοµένου. Όχι δεν φταίει ο ποταµός Καλέντζης για την Καρδίτσα
µόνο. Στην Καρδίτσα, επειδή επισκέφθηκα την περιοχή και τη γύ-
ρισα, πληµµύρισε το σύµπαν. Δεν υπήρξε υδάτινος δίαυλος ο
οποίος να µπόρεσε να υποδεχθεί το νερό το οποίο έπεσε. Αν σας
πάω και σας βάλω σε ένα χάρτη τις φθορές, τις βλάβες που
υπάρχουν είτε στο οδικό δίκτυο, είτε στις γέφυρες, είτε στα τε-
χνικά έργα, θα διαπιστώσετε ότι το πρόβληµα ήταν πάρα πολύ
µεγάλο στα ορεινά της Καρδίτσας, παρά πολύ µεγάλο στα ορεινά
των Τρικάλων και φυσικά µεταφέρθηκε ως πληµµύρα στην πε-
διάδα. Εάν νοµίζετε ότι οι ποσότητες ύδατος οι οποίες γέµισαν
µία Κάρλα µεγαλύτερη από την Κάρλα που αποξηράναµε το 1962
ήταν ποσότητες οι οποίες ήταν διαχειρίσιµες ή έστω ακόµα και
προβλέψιµες, τότε θα είναι µεγάλο λάθος. 

Προφανώς, υπήρχαν σχέδια πληµµύρας. Τι λέει µέσα; Λέει για
το Meteo, λέει για το Αστεροσκοπείο. Το ξέρετε ότι εάν δείτε τις
προβλέψεις του Meteo της εβδοµάδας του γεγονότος η µισή
ανατολική Ελλάδα ήταν υπό τον κίνδυνο πληµµύρας; Ποιο χωριό
θα εκκενωθεί; Για ποιο χωριό θα µιλούσαµε; 

Και σας ξαναλέω -και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε- φαραωνικά
έργα τα οποία να µπορέσουν να αντιµετωπίσουν πληµµύρα µε
Τ300, δηλαδή µε περίοδο επαναφοράς 300, δεν µπορούν να γί-
νουν, ούτε είναι στον σχεδιασµό τον δικό µας ούτε είναι στον σχε-
διασµό οποιασδήποτε κυβέρνησης. 

Και φυσικά τώρα αλίµονο αν σας φαίνεται ότι δεν υπάρχουν
πρωτόγνωρα πράγµατα στη ζωή, κακώς βλέπει πρωτόγνωρα
πράγµατα στη ζωή η Κυβέρνηση, δείτε το πρωτόγνωρο στο
κόµµα σας. Ήρθε ένας από το πουθενά και το πήρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 150/18-9-2023 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λάρισας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του «ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής» κ. Ευαγγελίας Λια-
κούλη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
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«Τα αντιπληµµυρικά και εγγειοβελτιωτικά έργα της Θεσσαλίας,
αρµοδιότητα και ευθύνη».

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εγώ την ερώτηση αυτή την κατέθεσα και όπως

είδατε έχει περίπου το ίδιο περιεχόµενο µε την εισαγγελική
έρευνα. Απλά η ερώτησή µου εκτείνεται σε µεγαλύτερο χρονικό
διάστηµα και αφορά τις ευθύνες και τις αρµοδιότητες όλων για
τα αντιπληµµυρικά σχέδια στη Θεσσαλία. Και για τις ευθύνες και
για την αρµοδιότητα. 

Το ερώτηµα αυτό, επαναλαµβάνω, το κατέθεσα στο ελληνικό
Κοινοβούλιο επειδή δεν µπορούµε να βρούµε στη Θεσσαλία
ποιος είναι ο ψεύτης. Ποιος είναι ψεύτης; Είναι ψεύτης ο κ. Μη-
τσοτάκης; Είναι ψεύτης ο κ. Αγοραστός και κάποιοι δήµαρχοι;
Γιατί δεν µπορείτε να λέτε όλοι την αλήθεια. Δεν µπορείτε να λέτε
αντιφατικά πράγµατα µεταξύ σας και παρ’ όλα αυτά εµείς να κά-
νουµε ότι δήθεν σας ακούµε και ότι δήθεν καταλαβαίνουµε. 

Κοιτάξτε. Εγώ τα λουστρίνια µου τα έβαλα µέσα στη λάσπη και
είδα όχι από τα drones, αλλά τι πραγµατικά συµβαίνει σ’ αυτή την
ανείπωτη εθνική τραγωδία. Και δεν ήρθαµε να λαϊκίσουµε µέσα
στην Εθνική Αντιπροσωπεία γιατί είµαστε µέρος της. Κι αυτό που
έχει συµβεί τώρα από την πλευρά των πολιτών στο πολιτικό σύ-
στηµα είναι χτύπηµα στο µαλακό υπογάστριο όλου του πολιτικού
συστήµατος. Γιατί χάθηκε για άλλη µια φορά η εµπιστοσύνη στο
πολιτικό σύστηµα. Κανένας δεν κατάφερε να προστατεύσει τον
τόπο, τους ανθρώπους. Χάθηκαν ζωές, χάθηκαν περιουσίες, χά-
θηκε το ζωικό και φυτικό κεφάλαιο και κάποιοι ενδιαφέρεστε για
τις εκλογές. 

Ο κ. Μητσοτάκης από τη ΔΕΘ είπε ότι ο απολογισµός για το
αν πήγε καλά η περιφέρεια και ο κ. Αγοραστός θα γίνει το βράδυ
των εκλογών. Αλήθεια; Τότε εσείς τον περιφερειάρχη σας θα τον
κρίνετε; Δεν θα µας πείτε ποιος είναι αρµόδιος για τα έργα; Δεν
θα µας πείτε ποιος είναι πραγµατικά αυτός που είχε την ευθύνη
να δηµιουργήσει έναν κλοιό προστασίας για τον οικισµό που χά-
θηκε µέσα στον βούρκο, της Μεταµόρφωσης ή του Σωτήριου του
Δήµου Κιλελέρ; 

Δεν έχει ευθύνη η Κυβέρνησή σας να πείτε γιατί δεν χτύπησε
το περιβόητο «112» σας, που σας το χαρίζουµε. Γιατί δεν χτύ-
πησε το «112» στο Σωτήριο; Γιατί στη Μεταµόρφωση; Δεν ήταν
δική σας αρµοδιότητα; Για ποιον λόγο βάλατε τα γκρέιντερ και
γκρέµισαν τα αναχώµατα; Με ποιανού ευθύνη; Με ευθύνη του
περιφερειάρχη, του δηµάρχου, δική σας; Δεν είστε επιτελικό κρά-
τος;

Και να σας πω και κάτι; Τελικά υπάρχει εισαγγελέας του Αρείου
Πάγου που θα κάνει η δικαιοσύνη τη δουλειά της. Εσείς τόσες
µέρες µετά δεν ερευνήσατε να δείτε ποιο αντιπληµµυρικό έργο
έγινε, ποιος είχε την ευθύνη και ποιος τελικά το φρόντισε ή δεν
το φρόντισε και η Θεσσαλία πληµµύρισε; Τον απολογισµό θα το
κάνετε το βράδυ των εκλογών;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
Το θέµα είναι το εξής. Εµφανίζεστε η µεν Κυβέρνηση να κάνει

αντιπληµµυρικά έργα 1,2 δισεκατοµµυρίου στη Θεσσαλία και ο
περιφερειάρχης σας λέει ότι πήρε λιγότερα από 100 εκατοµµύ-
ρια για αντιπληµµυρικά έργα. Ποιος είναι ο ψεύτης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κυρία Βουλευτά, πάµε πάλι από την αρχή. Εννοώ δηλαδή
ότι είναι εντελώς βέβαιο ότι τις προσεχείς ηµέρες και για ένα µε-
γάλο διάστηµα θα επαναλαµβάνουµε τα ίδια και τα ίδια. Δεν µου
αρέσει καθόλου αυτό, γιατί νοµίζω ότι πρέπει να πηγαίνουµε στο
διά ταύτα, αλλά δεν έχω καµµία αντίρρηση να το κάνουµε. 

Σας ξαναλέω. Όντως το φαινόµενο είναι πρωτόγνωρο. Εσείς
στη Λάρισα θα έπρεπε να το ξέρετε. Και θα πρέπει να το ξέρετε
διότι εκεί υπήρχε µια λίµνη που αποξηράθηκε και ξαφνικά επα-
νήλθε και φτιάχτηκε από µόνη της µια λίµνη πολύ µεγαλύτερη,
µια λίµνη που σήµερα υπολογίζουµε -θα έχουµε τα στοιχεία το
µεσηµέρι- ότι ο υδάτινος όγκος τον οποίο περιέχει είναι περίπου
πεντακόσια εκατοµµύρια κυβικά µέτρα νερό, δηλαδή πεντακόσια

εκατοµµύρια τόνοι. Αφήνω το σύνολο του νερού που έπεσε, το
σύνολο του νερού το οποίο διοχετεύτηκε στη θάλασσα, το σύ-
νολο του νερού που εξατµίστηκε και µένω στη λίµνη Κάρλα που
επαναδηµιουργήθηκε. 

Εάν µου πείτε εσείς ότι υπήρχε αντιπληµµυρικό έργο το οποίο
θα µπορούσε να συγκρατήσει αυτό το νερό -όταν µιλάµε ότι τέ-
τοιοι ταµιευτήρες υπάρχουν µόνο σε πολύ µεγάλα φράγµατα τα
οποία κυρίως έχουν υδροηλεκτρικό χαρακτήρα και ελάχιστα αντι-
πληµµυρικό-, τι να πω, θα σηκώσω τα χέρια. Όµως, δεν υπήρχε
αυτή η πρόβλεψη ούτε υπήρχε αυτός ο σχεδιασµός -όχι από
εµάς, από οποιαδήποτε προηγούµενη κυβέρνηση. 

Δεν ξέραµε, δηλαδή, το φαινόµενο στη Θεσσαλία; Προφανώς
το ξέραµε όλοι στην Ελλάδα. Το ήξεραν οι κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ, το ήξεραν και οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, το
ήξερε και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Κανένας δεν έκανε ποτέ σχε-
διασµό µε βάση ένα τέτοιο ακραίο φαινόµενο. Και σας ξαναλέω,
δεν µπορεί αυτό το φαινόµενο να είναι το µέτρο και στο µέλλον. 

Θα σας καταθέσω και εσάς τα στοιχεία σχετικά µε τα αντιπληµ-
µυρικά έργα τα οποία έγιναν στη Θεσσαλία και τα έργα αποκα-
τάστασης τα οποία έχουν γίνει στη Θεσσαλία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Νικόλαος Ταχιάος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Όµως, εάν υπάρχει όντως µία εισαγγελική έρευνα η οποία αγ-
γίζει τον κ. Αγοραστό, στον οποίο αναφέρεστε συνέχεια -διότι
προφανώς έχετε πάρει εργολαβία τις εκλογές για λογαριασµό
των αντιπάλων του, λογικό είναι, πολιτική κάνετε, αυτή είναι η
δουλειά σας-, αφήστε την εισαγγελική έρευνα να κυλήσει, αλλά
εγώ δεν έχω δει να προσωποποιείται η έρευνα. Η έρευνα έχει βα-
σιστεί σε φηµολογίες, έχει βασιστεί σε περίεργες µαρτυρίες, έχει
βασιστεί σε αντιδικίες µεταξύ πολιτικών παραγόντων του Νοµού
Λαρίσης και έχει πολλά να διερευνήσει και πολλά να ψάξει. 

Και θα σας πω και κάτι. Κι εγώ απορώ γιατί το Σωτήριο πληµ-
µύρισε. Κι εγώ απορώ, γιατί υπάρχουν αναχώµατα στα οποία
όντως έχει υπάρξει ανθρώπινη παρέµβαση, αλλά αυτή η ανθρώ-
πινη παρέµβαση δεν είναι τώρα. Ούτε είµαι σίγουρος ότι είναι η
ανθρώπινη παρέµβαση δηµόσιας αρχής, όπως δεν είµαι καθόλου
σίγουρος ότι βρέθηκαν φερτά υλικά µέσα σε ρέµατα τα οποία
αδικαιολόγητα ήταν εκεί, επειδή κάποιοι ήθελαν να αποταµιεύουν
νερό για να µπορούν να ποτίζουν τα χωράφια τους το καλοκαίρι
και όλα αυτά λειτούργησαν αρνητικά. 

Όσο για το «112» -επειδή δείχνετε την Κυβέρνηση, δείχνετε
τον Αγοραστό, δείχνετε τους πάντες-, πρέπει να ξέρετε ότι µε
βάση τα σχέδια πολιτικής προστασίας την εντολή για την εκκέ-
νωση των οικισµών τη δίνει ο δήµαρχος. Την εντολή τη δίνει ο δή-
µαρχος. 

Τα σχέδια της πολιτικής προστασίας σε πάρα πολύ µεγάλο
βαθµό τηρήθηκαν. Η πολιτική προστασία εγώ δεν θα πω ότι δού-
λεψε υποδειγµατικά -προφανώς, δεν δούλεψε υποδειγµατικά,
διότι ήταν αδύνατον υπό συνθήκες υπό τις οποίες λειτουργού-
σαµε εκείνες τις µέρες-, αλλά έγινε µια τεράστια προσπάθεια η
οποία έφερε τη διάσωση πάρα πολλών ανθρώπων και η οποία
σήµερα φέρνει συνθήκες αποκατάστασης της ανθρωπιστικής
κρίσης που όντως εµφανίστηκε στην περιοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Λια-
κούλη, έχετε τον λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Υπουργέ, µάλλον δεν µε γνω-
ρίζετε καλά προσωπικά. Θα γνωριστούµε όµως, γιατί σε αυτή την
Αίθουσα µετά από αυτή την εθνική καταστροφή πολύ τακτικά θα
έχουµε διάλογο µεταξύ µας. Ελπίζω όµως ο διάλογος να είναι
εποικοδοµητικός και να ωφελήσει τη Θεσσαλία. 

Μακριά από µένα το ότι ανέλαβα εργολαβία τις εκλογές ενα-
ντίον του κ. Αγοραστού ή εναντίον της Κυβέρνησης. Προσπα-
θούµε να έχουµε ορθό λόγο και µάλιστα κρινόµαστε πολλές
φορές για το ότι δεν είµαστε από αυτούς που επενδύουν στην
αντιπολίτευση µε άναρθρες κραυγές. Μακριά από µένα, λοιπόν. 

Τι λέτε µονότονα σε αυτή την Αίθουσα διαρκώς. Σας καταλα-
βαίνω βέβαια, σας κατανοώ. Ανθρώπινα κατανοώ και συµπάσχω
µαζί σας ότι δεν έχετε να πείτε τίποτε άλλο. Λέτε ότι το φαινόµενο
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ήταν πρωτόγνωρο. Μάλιστα. Το φαινόµενο ήταν πρωτόγνωρο.
Μαζί σας είµαι. Υπάρχουν όµως εργαλεία, κύριε Υπουργέ, για να
αντιµετωπίσετε τα πρωτόγνωρα. Αλλιώς θα πρέπει να κάνουµε
µόνο προσευχή και τίποτε άλλο. Θα πρέπει όµως να µας πείτε αν
αυτά τα εργαλεία πραγµατικά τα εφαρµόσατε. 

Πρώτο, δηµοσιευµένο στο ΦΕΚ από το 2018, το εθνικό σχέδιο,
ο χάρτης αντιµετώπισης πληµµυρών στη Θεσσαλία. Το εφαρµό-
σατε, ναι ή όχι; Μη µας το πάτε γύρω-γύρω και λέτε, λέτε και τί-
ποτα δεν λέτε. Πείτε µας ναι ή όχι, ερώτηµα πρώτο. Σηµειώστε
το. Στη δευτερολογία θέλω να µου απαντήσετε για τον χάρτη αν
τον εφαρµόσατε. 

Δεύτερο, ήρθε µετά τον «Ιανό» του 2020 και τον «Διοµήδη» του
2022 ο κ. Μητσοτάκης µπροστά στο Μουζάκι, µπροστά στα µάτια
µας και είπε: «Το φράγµα Μουζακίου θα το φτιάξω, το φράγµα
Σκοπιάς θα το φτιάξω». Τα έφτιαξε; Δεν τα έφτιαξε η Κυβέρνησή
σας. Γιατί; 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά, λοιπόν, και εγώ για να το διαβά-
σετε, κύριε Υπουργέ, απόσπασµα από τα πρακτικά της επιτρο-
πής, όπου µε δική µου πρωτοβουλία ως Αντιπρόεδρος της Επι-
τροπής Περιφερειών επισπεύδω µια συζήτηση για τη διαχείριση
των υδάτινων πόρων στη Θεσσαλία -διότι πραγµατικά το θέµα
µας έκαιγε και όχι τώρα, µας έκαιγε εδώ και πολλά χρόνια- και
εµφανίστηκε τότε ο κύριος περιφερειάρχης -αλλά και εκπρόσω-
πος του Υπουργείου σας συνοµολογώντας- και µίλησε για σαρά-
ντα οκτώ έργα -14-12-2022 παρακαλώ- ύψους 1,2 δισεκατοµ-
µυρίου ευρώ. «Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη» -αυτό
που σας λέει να λέτε πάντα- «µέσω ΣΔΙΤ δροµολόγησε φράγµα
Σκοπιάς-Φαρσάλων, κλειστά δίκτυα ύδρευσης στον Ταυρωπό,
στην Υπέρια, στα Ορφανά, µέσω του «Αντώνης Τρίτσης», φρά-
γµατα στο Ναρθάκι και στο Δίλοφο» και λοιπά και λοιπά. Τώρα
µας λέει η περιφέρεια ότι πήρε κάτω από 100 εκατοµµύρια ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γι’ αυτό σας είπα «ποιος λέει ψέµατα». Ή εσείς λέτε ψέµατα ή
ο περιφερειάρχης λέει ψέµατα, αλλά εµείς πρέπει να ξέρουµε.
Και θέλω να ξέρω επίσηµα από τα χείλη της Κυβέρνησης, για να
µπορώ να µιλήσω επίσηµα. Δεν µε ενδιαφέρει να λαϊκίσω, δεν µε
ενδιαφέρει να επενδύσω. Δεν έχω αναλάβει καµµία εργολαβία
εκλογών, όπως µε κατηγορήσατε. Θα το πάρετε πίσω εν ευθέτω
χρόνω γιατί θα δείτε ότι οι προθέσεις µου δεν είναι αυτές. Με εν-
διαφέρει να πληροφορηθώ τι δεν κάνατε!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και, τέλος, σας λέω, κύριε Υπουργέ, ότι τα πράγµατα -κύριε
Πρόεδρε, αµέσως τελειώνω- είναι πολύ πιο σοβαρά από ό,τι
εσείς νοµίζετε. Η καταστροφή είναι ολοκληρωτική. Η µετοίκιση
πολλών οικισµών δεν ξέρω πού θα γίνει πραγµατικά. Και βλέπο-
ντας αυτή την εικόνα του απόλυτου χάους, του απόλυτου µηδε-
νός, ειλικρινά σας δηλώνω σε ανθρώπινο και πολιτικό επίπεδο
είµαι συγκλονισµένη. 

Εµείς όµως σας δείχνουµε το φεγγάρι, εσείς κοιτάτε το δά-
χτυλο. Γιατί σας µιλάµε για task force που πρέπει να λειτουργήσει
άµεσα µε οµάδες διοίκησης κι εσείς λέτε ένας φορέας διαχείρι-
σης των υδάτων ξανά. Δεν βλέπω φως στο δικό σας τούνελ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Ελάτε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.  
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κατ’ αρχάς οφείλω να σας πω, για να µην παρεξηγούµαι,
ότι ανήκω σε αυτούς που -µπορεί να φαίνεται παράδοξο για τον
πολιτικό χώρο από τον οποίο προέρχοµαι- στο ΠΑΣΟΚ τρέφουν
σεβασµό. Όντως, το ΠΑΣΟΚ διαχειρίστηκε µια µεγάλη περίοδο
τα πράγµατα στη χώρα µας, πολλές φορές εποικοδοµητικά ή εν
µέρει εποικοδοµητικά, αλλά, εν πάση περιπτώσει, ναι, σήκωσε κι
αυτό µαζί µας ένα µεγάλο βάρος για να µείνει η χώρα στο δρόµο
της Ευρώπης. Οπότε, εάν νοµίζετε ότι εµπλέκοντάς σας στον πο-
λιτικό αγώνα των περιφερειακών εκλογών έχω µία προσωπική
αιχµή εναντίον σας ή εναντίον του ΠΑΣΟΚ, δεν έχω κανέναν λόγο
να µην απολογηθώ.

Όµως, επιτρέψτε µου να πω το εξής. Είπατε ότι πήγατε στην
Επιτροπή των Περιφερειών και συζητήσατε για τα αντιπληµµυ-
ρικά θέµατα της Θεσσαλίας. Φέρατε και του Αγοραστού κάποιες
τοποθετήσεις εκεί. 

Μπορώ να σας δώσω στοιχεία ότι το φαινόµενο δεν εµφανί-
στηκε για πρώτη φορά. Το 2017 ξέρετε πολύ καλά ότι έγιναν κι
άλλες πληµµύρες στη Θεσσαλία. Ο Αγοραστός τότε έτρεχε
αυτός στην εισαγγελέα του Αρείου Πάγου εναντίον της τότε κυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ γιατί δεν είχε χρηµατοδοτήσεις. Το πρό-
βληµα δεν λύνεται έτσι, προφανώς δεν λύνεται έτσι. Δεν λύνεται
µε το να δείχνουµε ο ένας στον άλλον και να παραπέµπουµε σε
εισαγγελείς. Λύνεται αν υπάρχει µια ολιστική τοποθέτηση. 

Και σας ξαναλέω, πάµε πάλι στο ζήτηµα των χαρτών του αντι-
πληµµυρικού κινδύνου. Εκεί υπήρχαν διαφορετικά σενάρια, τρία
σενάρια. Το να αξιολογηθούν αυτά τα σενάρια και να γίνουν έργα
επί τη βάσει αυτών των σεναρίων είναι κάτι το οποίο διαχρονικά
ξεπερνάει και τη θητεία µιας κυβέρνησης και τη θητεία δύο κυ-
βερνήσεων και την εναλλαγή διαφορετικών κοµµάτων στη διακυ-
βέρνηση. 

Κατά συνέπεια πού είναι το κλειδί; Το κλειδί είναι ακριβώς αυτό
το οποίο είπε ο κ. Μητσοτάκης. Το κλειδί είναι ότι στη διαχείριση
των υδάτων της Θεσσαλίας είτε µιλάµε για την άρδευση, είτε µι-
λάµε για τα υδροηλεκτρικά έργα που µπορούν να συνδυαστούν,
είτε µιλάµε για την αντιπληµµυρική προστασία -γιατί αυτά δεν
είναι όλα ίδια, όλα τα υδραυλικά έργα δεν αποσκοπούν στο ίδιο
αποτέλεσµα- πρέπει να υπάρξει µια ολιστική τοποθέτηση. Ποιος
θα κάνει αυτή την ολιστική τοποθέτηση; Αυτός ο φορέας τον
οποίον εξήγγειλε ο κ. Μητσοτάκης, τον οποίο έχουµε συζητήσει
µαζί του. 

Κι εδώ, σε αυτή την Αίθουσα, µπορώ να σας πω ότι έχει συστα-
θεί επιτροπή µε επικεφαλής τους δύο Γενικούς Γραµµατείς του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, τον κ. Βαρελίδη και του Υπουργείου
του δικού µας τον κ. Μαγουλά, οι οποίοι αυτή τη στιγµή ασχο-
λούνται µε τη δηµιουργία του νοµοθετικού πλαισίου, το οποίο θα
έρθει στη Βουλή για να δηµιουργηθεί αυτός φορέας. Διότι µόνο
ένας φορέας που θα µπορεί να διαχειριστεί στρατηγικά τα νερά
της Θεσσαλίας και να εκτελέσει έργα θα µπορέσει να φέρει σε
πέρας ένα αποτέλεσµα.

Από εκεί και πέρα, προφανώς κατά περιόδους ο ένας δήµαρ-
χος θα δείχνει τον άλλον, ο ένας πρόεδρος της κοινότητας θα
δείχνει τον άλλο πρόεδρο της κοινότητας, η µία κοινότητα θα δεί-
χνει την άλλη κοινότητα, ο καθένας θα κοιτάει το δικό του, όλοι
θα δείχνετε την Κυβέρνηση, αλλά η Θεσσαλία θα έχει ξανά πρό-
βληµα. 

Συµφωνώ, λοιπόν, µαζί σας ότι πρέπει να δούµε το ζήτηµα.
Θέλω να σας παρακαλέσω να έρθετε µαζί µας σ’ αυτό, στην ολι-
στική αντιµετώπιση αυτού του ζητήµατος και όχι µε κορώνες
µέσα στη Βουλή, οι οποίες βεβαίως σε τίποτα δεν βοηθούν και,
µάλιστα, απέναντι σε έναν κόσµο που όντως έχει τα χαρακτηρι-
στικά µιας κρίσης όπως αυτή που περιγράψατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 119/11-9-2023 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βορείου Τοµέα Αθη-
νών της Κ.Ο. «Ελληνική Λύση» και Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής
κ. Βασιλείου Βιλιάρδου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών, µε θέµα: «Κακοκαιρία «Ντάνιελ» και ολοκλήρωση φρα-
γµάτων Αγράφων - Αχελώου».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ, και ευχαριστώ πολύ για την παρου-

σία σας. 
Κατά την πρόσφατη κακοκαιρία «Ντάνιελ» παρατηρήθηκε

όπως και στον «Ιανό» µεγάλη συγκέντρωση υδάτων στα ορεινά
των Τρικάλων και της Καρδίτσας, τα οποία στη συνέχεια διοχε-
τεύτηκαν προς το Μουζάκι και την πεδιάδα Καρδίτσας, προς τον
Παλαµά, αλλά και µέσω του Πηνειού προς την πόλη της Λάρισας
και τα γειτονικά χωριά. Ως αιτία του «Ντάνιελ» έχει αναφερθεί η
υψηλή βροχόπτωση, κάτι που µάλλον ισχύει για το Πήλιο, αφού
στα Άγραφα δεν ήταν πολύ περισσότερη από του «Ιανού», κατα-
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θέτοντας για όλα όσα λέµε έγγραφα στα Πρακτικά. Έχουµε αρ-
κετά εδώ. Υπήρχε δε σχετική πρόβλεψη από το Meteo, όπου φαί-
νεται η συγκέντρωση στα Άγραφα στις περιοχές Πύλης και
Μουζακίου, καθώς επίσης στη λίµνη Πλαστήρα. 

Θεωρείται πάντως εφικτή, παρά τα όσα άκουσα προηγουµέ-
νως, η δυνατότητα υπολογισµού της ροής µε υδρολογικά µο-
ντέλα, κατά τον µετεωρολόγο κ. Κολυδά. Φαίνεται, όµως, ότι η
χώρα µας έχει καθυστερήσει στον αντιπληµµυρικό σχεδιασµό και
εγκαλείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως άλλωστε µάθαµε
κατόπιν της τραγωδίας για τα Τέµπη όσον αφορά την τηλεδιοί-
κηση. 

Πιστεύουµε, εποµένως, πως η τραγωδία οφείλεται σε µεγάλο
βαθµό στην έλλειψη συλλογικού σχεδιασµού και εξοπλισµού,
όπως διαπιστώθηκε από την καταστροφή αντιπληµµυρικών και
από την έλλειψη µέσων διάσωσης. Σηµειώνουµε δε πως στα
Άγραφα υπάρχει µία σειρά από έργα συλλογής και µεταφοράς
υδάτων σε διάφορα στάδια ολοκλήρωσης, ξεκινώντας από το
φράγµα της Μεσοχώρας, από τη σήραγγα Αχελώου, καθώς επί-
σης από τα φράγµατα της Πύλης και του Μουζακίου που εκκρε-
µούν και δεν σχετίζονται άµεσα µε την εκτροπή του Αχελώου. Το
φράγµα Μουζακίου έχει υποστηριχθεί ότι θα µπορούσε να είχε
περιορίσει σηµαντικά τα φαινόµενα του Ιανού, ενώ ο Δήµαρχος
Μουζακίου το είχε ζητήσει επανειληµµένα και µάλιστα πριν ακρι-
βώς από την τραγωδία, από τον «Ντάνιελ». Το φράγµα Πύλης θε-
ωρείται σηµαντικό για τη συλλογή των υδάτων, ενώ έχει ζητηθεί
από τον οµώνυµο δήµο τουλάχιστον από το 2019 και ήταν υπ’
όψιν του κ. Σκρέκα για τη δροµολόγηση µελέτης από το 2021.
Εκτός αυτού, η λίµνη Πλαστήρα υπερχειλίζει συχνά, όπως το
1998, το 2004 και το 2011, ενώ προωθείται το φράγµα Ταυρωπού
στην περιοχή της, που επίσης έχει καθυστερήσει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Όλα αυτά θα µπορούσαν, επιπλέον, να συµβάλουν στην παρα-
γωγή καθαρής ηλεκτρικής ενέργειας, εάν συνδυαστούν µε υδρο-
ηλεκτρικές µονάδες, καθώς επίσης να αρδεύσουν τον θεσσαλικό
κάµπο που έχει πρόβληµα. Παραβλέπεται, δυστυχώς, επειδή
εστιάζουµε µόνο στη Μεσοχώρα, ενώ θεωρούµε ότι είναι πράσινη
ενέργεια και προτιµότερη από το να τοποθετούνται ανεµογεννή-
τριες στα Άγραφα και φωτοβολταϊκά σε εύφορη αγροτική γη,
κάτι που θεωρούµε εντελώς απαράδεκτο. 

Οι ερωτήσεις µας είναι οι εξής: Πρώτον, σε ποιο στάδιο βρί-
σκεται ο σχεδιασµός των φραγµάτων Πύλης και Μουζακίου,
καθώς επίσης και των συνοδών έργων; 

Να µας πείτε συγκεκριµένα, κύριε Υπουργέ, αν µπορείτε.
Δεύτερον, έχει µελετηθεί η επίδραση των ηµιτελών έργων φρα-

γµάτων µε συνοδά έργα µε κανάλια και µε σήραγγες, όπως η µε-
γάλη του Αχελώου στις πληµµύρες του «Ντάνιελ»;

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, άκουσα µε πολλή προσοχή την ερώτησή σας

και τις διατυπώσεις στις οποίες προβήκατε, µολονότι οφείλω να
σας πω, για να είµαι εντελώς ειλικρινής, ότι µε το πολιτικό κόµµα
µε το οποίο πολιτεύεστε µε χωρίζουν τεράστιες αποστάσεις…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τι
σχέση έχει αυτό τώρα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): … θα έλεγα, αποστροφή. Παρ’ όλα αυτά, σας παρακολου-
θούσα όταν γράφατε στα µέσα και µπορώ να πω ότι είχατε τον
ίδιο ψύχραιµο λόγο, όπως και τώρα, ακόµα κι αν διαφωνούµε. 

Θα σας πω, λοιπόν, το εξής: Κάνετε µια ερώτηση η οποία κατά
βάση δεν αφορά στο Υπουργείο Υποδοµών, αλλά στο Υπουργείο
Ενέργειας και θα µπορούσα αυτό να το θέσω ως ζήτηµα αναρ-
µοδιότητας και να καλέσετε να έρθει ο Υπουργός Ενέργειας να
απαντήσει. 

Όµως αυτό το οποίο έχει σηµασία είναι ότι πρέπει κάποια στι-
γµή να καταλάβουµε τον χαρακτήρα κάθε έργου. Τα έργα στα
οποία αναφέρεστε είναι κυρίως έργα υδροηλεκτρικά. Τα φρά-
γµατα του Αχελώου και η εκτροπή του Αχελώου, πέρα από την

άρδευση της Θεσσαλίας -και ξέρετε ότι ο Αχελώος έπαιζε πάντα
αυτόν τον ρόλο-, έχει µπροστά την παραγωγή ενέργειας. Κάνατε
κρίσιµες παρατηρήσεις στην αγόρευσή σας, διότι πραγµατικά το
τι είναι περιβαλλοντικά θετικό δεν κρίνεται µόνο µε τον τρόπο τον
οποίο εσείς περιγράψατε, αλλά υπάρχει πάντα ένα µέτρο. 

Ξέρετε ότι τα έργα της εκτροπής του Αχελώου -διότι τα έργα
στα οποία αναφέρεστε είναι έργα που αφορούν την εκτροπή του
Αχελώου- είναι έργα τα οποία έχουν κριθεί πάρα πολύ περιβαλ-
λοντικά. Είναι έργα τα οποία έχουν συρθεί και στο Συµβούλιο της
Επικρατείας. Είναι έργα για τα οποία έχουν γίνει πάρα πολλές
συζητήσεις και στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των ευ-
ρωπαϊκών χρηµατοδοτήσεων, οι οποίες προεβλέποντο να κινή-
σουν αυτά τα έργα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Άρα το να λέµε ότι ένα τέτοιο φράγµα µπορεί να κρίνεται ως
περιβαλλοντικά θετικό όταν στο συνολικό του αποτύπωµα µπορεί
η αποτίµηση να είναι διαφορετική είναι κάτι το οποίο αυτή τη στι-
γµή δεν είναι εύκολο. 

Σε κάθε περίπτωση, το φράγµα Μουζακίου στο οποίο αναφέ-
ρεστε -διότι επισκέφτηκα την περιοχή- προβλέπεται να γίνει ακρι-
βώς πάνω στον ποταµό Πάµισο, ακριβώς πάνω από το χωριό, και
ξέρετε ότι έχει τρία διαφορετικά σενάρια του ταµιευτήρα. Και τα
τρία αυτά σενάρια δεν είναι εύκολα σενάρια. Είναι δύσκολα, διότι,
εκτός των άλλων, θα φέρουν µια αποµόνωση στις περιοχές της
Αργιθέας από το Μουζάκι και θα χρειαστούν επιπλέον πενήντα
χιλιόµετρα οδοποιίας για να µπορέσουν όλες αυτές οι κοινότητες
να ξαναβρούν πρόσβαση προς το κέντρο της περιοχής της Καρ-
δίτσας. 

Όµως, πέραν τούτου, στο πιο «soft» σενάριο, θα έλεγα ότι δεν
είναι σίγουρο ότι θα µπορούσε αυτό να λειτουργήσει ως αντι-
πληµµυρικό έργο όχι σε αυτό το φαινόµενο, αλλά σε ένα φαινό-
µενο επίπεδου «Ιανού». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κατά συνέπεια, ναι, υπό την πίεση των πραγµάτων υποδεί-
χθηκε στον κ. Μητσοτάκη ότι πραγµατικά το φράγµα του Μουζα-
κίου θα ήταν µια λύση, αλλά το φράγµα του Μουζακίου από µόνο
του ως έργο αντιπληµµυρικό δεν έχει σχεδιαστεί. Είναι έργο που
ακόµα και για την πλήρωση του ταµιευτήρα χρειάζεται να παίρνει
νερό από την Πύλη, στην οποία αναφερθήκατε. Είναι ένα πολύ
διαφορετικό έργο.

Σας ξαναλέω, λοιπόν, ότι όλα τα υδραυλικά έργα δεν µπορούν
να χαρακτηριστούν αντιπληµµυρικά και σε κάθε περίπτωση δεν
µπορούν να αναχαιτίσουν µια πληµµύρα αυτής της τάξεως, όποια
κι αν είναι η χωρητικότητα του ταµιευτήρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

Ορίστε, κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, αυτό που είπατε για το κόµµα µε

εξέπληξε ειλικρινά. Εδώ δεν συζητάµε για θέµατα που αφορούν
τα κόµµατα. Συζητάµε για συγκεκριµένα έργα και εγώ σας έκανα
συγκεκριµένες ερωτήσεις. 

Όσον αφορά τώρα αυτό που είπατε σχετικά µε το ότι η ερώ-
τηση θα έπρεπε να απευθυνθεί στο Υπουργείο Ενέργειας, θα
µπορούσατε κάλλιστα να την απευθύνετε στο Υπουργείο Ενέρ-
γειας. Δεν είστε υποχρεωµένος. Αν δεν ξέρετε να απαντήσετε,
καλύτερα να είχα απευθυνθεί στο Υπουργείο Ενέργειας. Μας εί-
πατε, βέβαια, προηγουµένως ότι το ενδιαφέρον σας είναι τα εύ-
κολα έργα και όχι τα δύσκολα. Το καταλαβαίνουµε, αλλά τα
δύσκολα είναι αυτά που χρειάζεται η χώρα. 

Τώρα, σε σχέση µε την επόµενη ερώτηση, θα ξεκινήσουµε από
το ότι τα τελευταία χρόνια υπάρχει πρόβληµα µε την υδροδότηση
του Θεσσαλικού Κάµπου -σας το είπα και προηγουµένως- και µε
τη µείωση των ποτιστικών στρεµµάτων, καθώς σήµερα έχουν
αποµείνει περίπου τα µισά. Είναι τεράστια η καταστροφή. Το γε-
γονός αυτό µειώνει την παραγωγή, µε κίνδυνο την εγκατάλειψη
των καλλιεργειών και την ερηµοποίηση της περιοχής, ένα φαινό-
µενο που συναντάται και στην υπόλοιπη χώρα, µε τελικό αποτέ-
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λεσµα την ερήµωση της επαρχίας και το µαράζωµα της οικονο-
µίας, καθώς επίσης γενικότερα της Ελλάδας, πράγµα το οποίο
οπωσδήποτε πρέπει να αποφύγουµε. Το λέµε συνεχώς. Εκτός
αυτού, υπάρχει κίνδυνος τροφικής ανεπάρκειας, κάτι που είναι
ασφαλώς θέµα εθνικής ασφαλείας. 

Το φράγµα της Μεσοχώρας τώρα ως µέρος της εκτροπής του
Αχελώου ολοκληρώθηκε το 2001, πριν από είκοσι τρία χρόνια, µε
κόστος µισό δισεκατοµµύριο για το ελληνικό δηµόσιο και την
κρατική τότε ΔΕΗ. Υπάρχουν, βέβαια, έξι αποφάσεις του Σ.τ.Ε.
εναντίον και οι διαµαρτυρίες των κατοίκων, εύλογες ίσως, αφού
το Σ.τ.Ε. θεώρησε µη συµβατή τη µελέτη περιβαλλοντικών όρων
µε νέες περιβαλλοντικές παραµέτρους. Δηλαδή, ήταν λάθος η
µελέτη. Οφείλει όµως να υπάρξει µια τελική απόφαση, έτσι ώστε
να µη διαιωνίζεται το θέµα και µε τους κατοίκους και µε τη ΔΕΗ. 

Το φράγµα Μεσοχώρας συνδυάζεται µε υδροηλεκτρικό
σταθµό τριών µονάδων συνολικής ισχύος 161,6 MW, που θα πα-
ρέχει πράσινη ενέργεια, συµβάλλοντας στους σχετικούς στόχους
της χώρας µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε έσοδα για τη ΔΕΗ
από 400 έως 600 εκατοµµύρια ετησίως, µε βάση κάποιες εκτιµή-
σεις, τα οποία πάνε χαµένα. Επίσης, θα µείωνε το κόστος για τον
καταναλωτή και για τον αγροτικό τοµέα, το οποίο χρειαζόµαστε
απαραίτητα, και το φράγµα, όπως και τα άλλα έργα, θα µπο-
ρούσε να αρδεύσει πεντακόσιες ενενήντα έως εννιακόσιες σα-
ράντα χιλιάδες στρέµµατα στις πεδιάδες της Θεσσαλίας. 

Στο πλαίσιο του έργου αυτού υπάρχει και το φράγµα Συκιάς,
που είναι ηµιτελές, το οποίο µπορεί επίσης, να συνδυαστεί µε την
παραγωγή ενέργειας. Μαζί µε το φράγµα Συκιάς υπάρχει µια σή-
ραγγα µεταφοράς ύδατος δεκαεπτά χιλιοµέτρων από τη Συκιά
προς την Πύλη και συγκεκριµένα από τον Πετρωτό έως τη Δρα-
κότρυπα γι’ αυτό που λέγεται «εκτροπή», αν και στην ουσία είναι
διαχείριση του Αχελώου, όχι εκτροπή, η οποία σήραγγα είναι
αδρανής, µε κίνδυνο κατάρρευσης. Σε αυτή τη σήραγγα εστιά-
ζονται οι αντιδράσεις, ενδεχοµένως άδικα, αφού εάν λειτουργή-
σει θα χρησιµοποιηθεί ένα µικρό µέρος των υδάτων -20% έως
30%-, ενώ είναι κάτι που έχει γίνει στον Μόρνο, στη λίµνη Πλα-
στήρα και αλλού. Δεν είναι κάτι καινούργιο. 

Οι ερωτήσεις µας είναι οι εξής: 
Πρώτον, σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ολοκλήρωση και η πλή-

ρωση του φράγµατος Μεσοχώρας, καθώς επίσης του υδροηλε-
κτρικού σταθµού που ο κ. Σκρέκας είχε υποσχεθεί πως θα τεθεί
σε λειτουργία τον Ιούλιο του 2024; Είναι τελικά νόµιµο ή παρά-
νοµο κατά το Σ.τ.Ε. και τι προβλέπεται για τους κατοίκους του
χωριού;

Δεύτερον, σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ολοκλήρωση του φρά-
γµατος της Συκιάς;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ.
(Στο σηµείο αυτό ο Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βασίλειος

Βιλιάρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Εγώ, κύριε Βουλευτά, θα επαναλάβω ότι για µένα είναι έκ-
πληξη για τη θέση που επιλέξατε να κάθεστε στη Βουλή το
γεγονός ότι κάνετε πραγµατικά µια ψύχραιµη ερώτηση και οµο-
λογώ ότι στα τελευταία ερωτήµατά σας, έτσι όπως τα θέσατε,
δεν µπορώ να απαντήσω, για τον πολύ απλό λόγο ότι για τα συ-
γκεκριµένα δηλώνω αναρµοδιότητα. Δεν είναι δικό µου το λάθος.
Εσείς έπρεπε να απευθύνετε την ερώτηση επί των συγκεκριµέ-
νων, όχι των αντιπληµµυρικών, στα οποία επίσης αναφέρεστε,
στον Υπουργό Ενέργειας.

Θα σας πω, όµως, το εξής: Αυτό που καταλαβαίνω ότι δεν γί-
νεται κατανοητό σε αυτή την Αίθουσα είναι το εξής: Η Θεσσαλία
έχει µόνο µία δίοδο απορροής των υδάτων προς τη θάλασσα.
Ποια είναι αυτή; Ο Πηνειός. Δεν υπάρχει άλλη. Από πού περνά ο
Πηνειός; Από δύο στενά σηµεία. Το ένα είναι στη Φαρκαδόνα και
το άλλο είναι στα Τέµπη. Στα Τέµπη, λοιπόν, τι γίνεται; Τα νερά
καταλήγουν στα Τέµπη, βρίσκουν ανάσχεση, επιστρέφουν προς
τα πίσω και φυσικά πέρασαν και πάνω από τεχνικά έργα, πέρα-
σαν και πάνω από διάφορα έργα τα οποία συνάντησαν και έτσι

επαναδηµιούργησαν µια λίµνη. Αυτό δεν ήταν διαχειρίσιµο. Η
µόνη απορροή αυτής της λίµνης προς τη θάλασσα αυτή τη στι-
γµή είναι από τη σήραγγα από την οποία αποξηράνθηκε προς τον
Παγασητικό Κόλπο. Αυτό νοµίζω ότι ως φυσικό γεγονός κανένας
δεν το αντιλαµβάνεται και είναι ένα γεγονός που είναι πάρα πολύ
δύσκολα διαχειρίσιµο. Είναι αυτό το οποίο στο µέλλον θα µπο-
ρέσει να µας δώσει και σε µερικά πράγµατα απαντήσεις.

Από αυτά που είπατε, αυτό στο οποίο εγώ µπορώ σήµερα να
απαντήσω είναι το εξής: Επανασυστάθηκε η Κάρλα. Αυτή δεν
µπορεί να µείνει έτσι, πρέπει να αλλάξει. Πρέπει να υπάρξει είτε
ως λίµνη είτε να αποξηρανθεί, για να µην εξελιχθεί σε έλος. Πρέ-
πει να αποφασίσουµε πώς θα τη διαχειριστούµε και πώς θα µπει
αυτή στο µοντέλο της διαχείρισης των υδάτων της Θεσσαλίας,
που θα το κάνει ο οργανισµός στον οποίο αναφέρθηκα προηγου-
µένως. Εάν αυτή η λίµνη µάς επιτρέψει αύριο να έρθουµε και να
επαναφέρουµε νερά -και υπάρχουν τέτοιες δίοδοι, υπάρχει η σή-
ραγγα Σ1 και ο Γκουσµπασανιώτης, ένα ρέµα στη Λάρισα- στον
κάµπο της Θεσσαλίας και ειδικά στη Λάρισα όπου πραγµατικά
έχει στεγνώσει ο κάµπος, έχει πέσει πάρα πολύ ο υδροφόρος
ορίζοντας, αυτό µπορεί να είναι µια λύση. Μέσα σε όλη αυτή την
τραγωδία πιθανόν η φύση να µας έχει δώσει και διόδους και διε-
ξόδους τις οποίες δεν µπορούσαµε να προβλέψουµε. 

Καταλαβαίνετε, όµως, ότι αυτό δεν είναι επί του παρόντος και
οι παρατηρήσεις που κάνατε, οι οποίες αφορούν τα υδροηλε-
κτρικά έργα του Αχελώου. Θα ήταν πάρα πολύ πρώιµες οι όποιες
προβλέψεις -που όπως έχετε πει έχουν δοκιµαστεί στο Συµβούλιο
της Επικρατείας και κυρίως στα µάτια αυτών οι οποίοι προσφεύ-
γουν στο Συµβούλιο της Επικρατείας, που αυτό είναι µια συστη-
µατική τύχη αυτών των έργων- σχετικά µε το πώς αυτά τα έργα
θα ενταχθούν µέσα στην ολιστική προσέγγιση της διαχείρισης
των υδάτων της Θεσσαλίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκληρώ-
νουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 149/18-9-2023 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου, της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Πλεύση Ελευθερίας» και Βουλευτού Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών
κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών µε θέµα: «Η εταιρεία �ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ� και ο κ. Αγοραστός».

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, βλέπω ότι ο κ. Σταϊκούρας κρατάει σταθερά

τη γραµµή τού «κρύψου καλύτερα και µην ξαναεµφανιστείς στη
Βουλή». Και πάλι έστειλε εσάς να απαντήσετε σε µία σειρά ερω-
τήσεων, όχι µόνο στη δική µου, που αφορούν την εθνική κατα-
στροφή που έχει συµβεί στη Θεσσαλία και από την οποία
υποφέρουν µέχρι και αυτή τη στιγµή οι κάτοικοι της Θεσσαλίας,
τους οποίους η Κυβέρνησή σας κοροϊδεύει σε τέτοιον βαθµό,
ώστε πριν από δύο µέρες η συνάδελφός σας, η κ. Αγαπηδάκη,
µου κουνούσε το δάχτυλο, λέγοντας ότι δεν υπάρχει σήµερα πό-
σιµο νερό στον Βόλο, αλλά δεν ήταν πόσιµο το νερό και πριν από
τις πληµµύρες -αυτά µού έλεγε-, για να τα ανασκευάσει στη συ-
νέχεια, λέγοντας ότι δεν καταλάβαµε τι είπε. 

Οι ερωτήσεις µου είναι πολύ συγκεκριµένες, ο τίτλος είναι συ-
γκεκριµένος και ελπίζω να µην υπεκφύγετε: «Η εταιρεία «ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ» και ο κ. Αγοραστός.». Έχουν καταβληθεί εκατοντάδες
εκατοµµύρια ευρώ στη Θεσσαλία, στην εταιρεία «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ»,
στον κ. Αγοραστό για εκπόνηση αντιπληµµυρικών έργων, τα
οποία δεν υπήρξαν, δεν υπάρχουν. Πρόκειται για εξαπάτηση του
ελληνικού λαού και βεβαίως του πληθυσµού και των κατοίκων της
Θεσσαλίας. Έχουν δαπανηθεί από το δηµόσιο ταµείο εκατοντά-
δες εκατοµµύρια ευρώ για αντιπληµµυρικά έργα που διαφηµί-
στηκαν και ξαναφωτογραφήθηκε εκατό φορές ο κ. Μητσοτάκης
µε τον κ. Αγοραστό, ο κ. Γεωργιάδης µε τον κ. Αγοραστό και
ούτω καθεξής και τα έργα δεν υπάρχουν. 

Σας ρωτώ πάρα πολύ συγκεκριµένα:
Πρώτον, θα αναζητήσετε, ως οφείλετε, αστικές ευθύνες, κύριε

Υπουργέ, αποζηµίωση του ελληνικού δηµοσίου από την εταιρεία
«ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» γι’ αυτά που δεν έκανε και από τον κ. Αγοραστό
προσωπικά και από την Περιφέρεια Θεσσαλίας για αυτά τα οποία
εισπράχθηκαν και δεν έγιναν; Θα αναζητήσετε τα χρήµατα που
καταβλήθηκαν; Μην υπεκφύγετε. Είναι συγκεκριµένη η ερώτηση.
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Δεύτερον, θα αποκηρύξει η Κυβέρνησή σας τον κ. Αγοραστό;
Προκύπτει ξεκάθαρα ότι έχει κοροϊδέψει τους πάντες και ενέχε-
ται στην καταστροφή η οποία συµβαίνει και µαστίζει αυτή τη στι-
γµή τους Θεσσαλούς. Θα τον αποκηρύξετε ή θα συνεχίσετε να
τον στηρίζετε;

Τέλος, τις συµβάσεις που έχετε κάνει µε τη «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» για
έργα που δεν έγιναν, για έργα που έγιναν πληµµελώς, θα τις κα-
ταγγείλετε, όπως θα έκανε κάθε καλός διαχειριστής περιουσίας;
Και διαχειριστής περιπτέρου θα το έκανε αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τι να σας πω; Με την κυρία Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευ-
θερίας υπάρχει µία ασυµφωνία, που οδηγεί και σε αδυναµία
κατανόησης. Δηλαδή πραγµατικά τον ορισµό του συγκεκριµένου
δεν τον καταλαβαίνω κατά την αντίληψή σας. Εάν ο τίτλος «Η
εταιρεία �ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ� και ο κ. Αγοραστός» είναι κάτι το συγκε-
κριµένο, σηκώνω τα χέρια. Αυτό θα µπορούσε να είναι τίτλος σε
ένα κουτσοµπολίστικο περιοδικό, θα µπορούσε να είναι τίτλος σε
ένα σκανδαλοθηρικό κανάλι, θα µπορούσε να είναι κάτι τέτοιο,
αλλά τίτλος ερώτησης στη Βουλή δεν θα µπορούσε να είναι και
µάλιστα απευθυνόµενης προς τον Υπουργό Υποδοµών. 

Πάµε, λοιπόν. «Θα αναζητηθούν αστικές ευθύνες από την εται-
ρεία �ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ�, από την Περιφέρεια Θεσσαλίας και προσωπι-
κά από τον Περιφερειάρχη κ. Αγοραστό; Θα ασκηθούν αγωγές
του ελληνικού δηµοσίου; Θα αναζητηθούν τα χρήµατα που κατα-
βλήθηκαν;». Εάν και όποτε προκύψουν θέµατα, εάν προκύψουν,
φυσικά θα αναζητηθούν, όπως θα έκανε κάθε ευνοµούµενη πο-
λιτεία, αλλά όχι όπως το αντιλαµβάνεστε εσείς. 

Να διαβάσουµε και τη συνέχεια: «Θα αποκηρύξει η Κυβέρνηση
τον κ. Αγοραστό;». Απορώ εσείς, µία νοµικός µε τη δική σας κα-
τάρτιση, σε ποιο θεσµικό πλαίσιο βρίσκετε ότι µπορεί να γίνει
αυτό σε µία δηµοκρατική χώρα, ευρωπαϊκή, όπως η Ελλάδα, αν
και νοµίζω ότι από το 2015 έχουµε αντιληφθεί όλοι ότι αυτό είναι
ένα περιβάλλον το οποίο δεν το πολυαγαπάτε, το περιβάλλον της
Ευρώπης εννοώ, µην απορείτε, µη ρωτάτε τους συναδέλφους
σας. 

Σε ποια ευρωπαϊκή χώρα, λοιπόν, µια κυβέρνηση αποκηρύσσει
και τίνι τρόπω αποκηρύσσει έναν εκλεγµένο περιφερειάρχη; Αυτά
µπορούν να γίνουν σε ένα λενινιστικό καθεστώς. Σε ένα σταλινικό
καθεστώς θα φύτευαν και µια σφαίρα στον σβέρκο του αποκη-
ρυχθέντος. Πλην όµως στην Ελλάδα δεν υπάρχουν τέτοιες δια-
δικασίες. Και αν εννοείτε πολιτική αποκήρυξη, Πρόεδρος κόµ-
µατος είστε, κάντε την ερώτηση στον κ. Μητσοτάκη, ως Αρχηγό
της Νέας Δηµοκρατίας, και να το συζητήσετε. Αλλά απαντήθηκε
αυτό. Τι να αποκηρύξει η Κυβέρνηση; Θα γίνει πραγµατογνωµο-
σύνη στα έργα που υποτίθεται ότι παραδόθηκαν από την εταιρεία
«ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ»; Βγάλατε συµπεράσµατα για την «ΤΕΡΝΑ». Η
«ΤΕΡΝΑ» δεν είναι µια εταιρεία που είναι λίγο ή πολύ συµπαθής
ή λίγο ή πολύ αντιπαθής ή πολύ ή λίγο γνωστή. Είναι µία από
όλες τις ελληνικές εταιρείες. 

Γιατί θα αναφερθώ όµως στην «ΤΕΡΝΑ» τώρα; Θα αναφερθώ
γιατί η πολιτική συλλογιστική σας σε αυτό το οποίο εκπροσω-
πείτε, σε αυτό το οποίο αποτέλεσε το µέσο για να µπείτε στη
Βουλή, είναι η εξής. Στο µυαλό σας υπάρχουν δύο πράγµατα.
Δεν υπάρχει ούτε η άρχουσα τάξη ούτε οι προλετάριοι, δεν υπάρ-
χει ούτε η Δεξιά ούτε η Αριστερά. Υπάρχουν οι ένοχοι και η πε-
λατεία της Κωνσταντοπούλου, η οποία πελατεία της Κωνστα-
ντοπούλου -δεν εννοώ κατ’ ανάγκη τους εντολείς σας- είναι η πο-
λιτική πελατεία, οι δυνητικοί πελάτες σας, αυτοί είναι. Όλοι οι
άλλοι είναι ένοχοι, είναι ένοχη η «ΤΕΡΝΑ», είναι ένοχοι όλοι οι κα-
τασκευαστές, είναι εθνικοί εργολάβοι, δεν ξέρω εγώ τι είναι. 

Αυτή είναι η λογική σας, αυτή είναι η συλλογιστική σας που
φέρνετε εδώ µέσα και αυτή είναι που σας οδήγησε να µοιράζεστε
τα ορεινά έδρανα µαζί µε τους άλλους που χωρίζουν αλλιώς τον
κόσµο: άλλοι σε χριστιανούς και σε χαραγµένους στο µέτωπο µε
το «666», άλλοι σε ερπετόµορφους και ανθρώπους. «Αυτοί
είστε!», που θα έλεγε και κάποιος άλλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον
λόγο, κυρία Πρόεδρε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα ξεκινήσω, κύριε Ταχιάε, αντιπαρερχόµενη πραγµα-
τικά τον απρεπή σας λόγο και απλώς επισηµαίνοντας ότι αυτή τη
µαγκιά µε το χέρι στην τσέπη που επιφυλάσσετε, όπως έχω δει,
µόνον σε γυναίκες Βουλευτές να την κρατήσετε για τον εαυτό
σας.

Το δεύτερο που θα σας πω είναι ότι έχουµε δει όλοι Βουλευτές
σας και Υπουργούς σας όλες τις τελευταίες µέρες να χαριεντί-
ζονται µε Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρ-
τιατών. Αυτά συµβαίνουν µπροστά στα µάτια µας. Να αφήσετε,
λοιπόν, τις υποκρισίες. Την Πλεύση Ελευθερίας, η οποία υπερα-
σπίζεται αρχές, αξίες, δικαιώµατα και τους αδύναµους ανθρώ-
πους απέναντι στη δική σας αυθαιρεσία, διαφθορά, διαπλοκή,
απάθεια και απανθρωπιά, δεν θα την ταυτίσετε µε ακραίες κατα-
στάσεις τις οποίες εσείς χαϊδεύετε και µε τις οποίες εσείς ενα-
γκαλίζεστε.

Όταν λέτε «σε ποια ευρωπαϊκή χώρα µία κυβέρνηση αποκη-
ρύσσει έναν εκλεγµένο περιφερειάρχη;», αυτό που έχω να σας
πω είναι: Στην Ελλάδα, στην οποία ο κ. Μητσοτάκης αποκήρυξε
και «αποκεφάλισε» εν ριπή οφθαλµού τον κ. Πατούλη για ένα ζεϊ-
µπέκικο. Αφήστε, λοιπόν, τα λεκτικά σχήµατα και πείτε µας πώς
«κρατάει» τον κ. Αγοραστό ο κ. Μητσοτάκης και πώς ο κ. Αγορα-
στός τον κ. Μητσοτάκη και δεν τον αποκηρύσσει; Διότι εδώ αυτό
το οποίο σας λέω, αν δεν το καταλάβατε και αν εσείς έχετε κά-
ποια δυσκολία ερµηνευτική στην ερώτηση, είναι ότι εδώ σας κα-
ταγγέλλω για διαπλοκή, κύριε, και µε την εταιρεία «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ»
και µε τον κ. Αγοραστό! 

Και σας ρωτάω αν θα ζητήσετε τα χρήµατα που ο οποιοσδή-
ποτε διαχειριστής περιουσίας θα ζητούσε, όταν έχει συµπράξει
ο αντισυµβαλλόµενός του σε εξαπάτηση του ελληνικού δηµοσίου
και του ελληνικού λαού. Αν βρεθούν ευθύνες, τότε θα τα αναζη-
τήσετε, αυτό µου απαντάτε; Μα, πριν από δυο µέρες µού απα-
ντήσατε ότι δεν έχετε εκκινήσει διαδικασία ούτε προκαταρκτικής
έρευνας ούτε ΕΔΕ ούτε πειθαρχικής διερεύνησης. Άρα πώς θα
βρεθούν οι ευθύνες, τις οποίες αποφασισµένα δεν αναζητείτε,
τις οποίες διακηρυγµένα δεν ψάχνετε; Το οµολογείτε σήµερα µε
την παρουσία σας και µε την απρεπέστατη στάση σας -απρεπέ-
στατη!- και προς εµένα ως γυναίκα και προς εµένα ως τη µονα-
δική πολιτική Αρχηγό κοινοβουλευτικού κόµµατος και προς την
Πλεύση Ελευθερίας ως το µικρότερο µεν σε κοινοβουλευτική δύ-
ναµη κόµµα, που όµως βρίσκεται εδώ πάντα και σας ελέγχει µε
τους Βουλευτές του, την ώρα που οι Υπουργοί σας κρύβονται.
Διότι δεν έρχεται ούτε ένας Υπουργός, µόνον Υφυπουργοί έρχε-
στε να απαντάτε στις ερωτήσεις. 

Όσο για τον κ. Μητσοτάκη, που µου λέτε να τον ρωτήσω, του
έχω υποβάλει, κύριε Ταχιάε, επίκαιρη ερώτηση, αφού τον περί-
µενα δύο µήνες µήπως δηλώσει πότε θα έρθει στη Βουλή. Του
έχω υποβάλει ερώτηση από τις αρχές Σεπτέµβρη και ξέρετε τι
απάντησε; Ότι θα έρθει στις 29 Σεπτέµβρη για πρώτη φορά, για
να υποβληθεί σε κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Αφήστε, λοιπόν, τα λεκτικά σχήµατα και τις εντυπώσεις και
απαντήστε. Τα 143 εκατοµµύρια ευρώ που ήρθε ο κ. Καραµανλής
στη Βουλή και ενηµέρωσε, υποτίθεται, την αρµόδια επιτροπή για
143 εκατοµµύρια ευρώ σύµβαση, εκ των οποίων τα 134 στη «ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ», µε διαδικασία κλειστών προσφορών, η οποία, ναι, για
όσους ξέρουν από ποινικά αδικήµατα, από Ποινικό Δίκαιο και από
απατηλές πρακτικές, βρωµάει από χιλιόµετρα. Βρωµάει από χι-
λιόµετρα ότι ήταν συµφωνηµένες οι εκπτώσεις, κύριε. Θα κάνετε,
λοιπόν, αναζήτηση των χρηµάτων που δόθηκαν; Θα ελέγξετε τον
κ. Αγοραστό, που, ενώ εσείς λέτε ότι έχουν δοθεί 500 τόσα εκα-
τοµµύρια, εκείνος λέει «δεν ξέρω πόσα πήρα, κάτω από 100»; Θα
λογοδοτήσει κανείς στον κόσµο ο οποίος αυτή τη στιγµή υποφέ-
ρει, έχουν τα σπίτια του πληµµυρίσει, έχει µόνος του σωθεί χάρη
στους εθελοντές;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Και αυτό το οποίο καταθέσατε την προηγούµενη φορά, ένα έγ-
γραφο µε τα έργα, εκατοµµύρια, χορός εκατοµµυρίων, θα το
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εξειδικεύσετε σε ποιον τα δώσατε; Γιατί έχετε µια σειρά από ολο-
κληρωµένα έργα που αφορούν γέφυρες που πέσανε και ποτα-
µούς που πληµµύρισαν, µια σειρά από εν εξελίξει έργα που
αφορούν γειτονιές που πληµµύρισαν και πουθενά δεν λέτε σε
ποιον αναθέσατε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κυρία Πρόεδρε.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κατ’ αρχάς µπορεί να σας απαντήσει κάποιος µόνο µε τον
τρόπο µε τον οποίον εσείς του απευθύνεστε και γενικώς θέλει
πολλή ευπρέπεια για να µπορέσει να µείνει σε µία ευθεία λογική,
διότι ξεκινάτε µε τα δικά σας συµπεράσµατα, θεωρείτε θέσφατα
τα δικά σας συµπεράσµατα, επιµένετε στα δικά σας συµπερά-
σµατα και δεν ακούτε τίποτα άλλο. Τώρα, µε συγχωρείτε, αν το
χέρι στην τσέπη το θεωρείτε µαγκιά, δεν έχω τίποτα ούτε ενα-
ντίον σας ούτε εναντίον οποιασδήποτε γυναίκας. Το ακριβώς
αντίθετο.

Επιτρέψτε µου, όµως, να σας πω ότι κάνετε ένα λάθος. Δεν
έχει εκταµιευθεί ούτε ένα ευρώ -ούτε ένα ευρώ!-για έργο το
οποίο δεν έχει εκτελεστεί. Ούτε ένα ευρώ. Εάν νοµίζετε κάτι τέ-
τοιο, πηγαίνετε στον εισαγγελέα, καταθέστε τα στοιχεία και ο
όποιος επιτήδειος, διαπλεκόµενος όπως τον ονοµάζετε, ας πάει
στον εισαγγελέα, να πάει να απολογηθεί εκεί, να πάει να κριθεί
από τον φυσικό δικαστή, όχι από εσάς. Σας ξαναείπα: δεν είστε
δικαστής και κυρίως δεν είστε πολιτική αγωγή σε αυτή την Αί-
θουσα. Είστε Αρχηγός κόµµατος και εσείς πρέπει να ξέρετε τα
θεσµικά καλύτερα από όλους.

Και τι εννοώ; Σας ξαναλέω: η Κυβέρνηση µπορεί να αποκηρύ-
ξει έναν περιφερειάρχη;

Φέρατε το παράδειγµα της Περιφέρειας Αττικής. Εκεί µιλάµε
για χρίσµα της Νέας Δηµοκρατίας –κόµµατος, όχι Κυβέρνησης-
σε έναν υποψήφιο περιφερειάρχη. Είναι άλλο πράγµα. Νοµίζω
ότι ακόµα και στο δικό σας το µυαλό αυτό µπορεί να γίνει αντι-
ληπτό, απλώς δεν σας βολεύει εδώ πέρα. Δεν σας βολεύει και το
πάτε και το φέρνετε για τους ανθρώπους που δεν καταλαβαί-
νουν, που θέλετε εσείς να γίνουν αποδέκτες του τηλεοπτικού
σόου, το οποίο παίζετε.

Λοιπόν, η πραγµατικότητα είναι ότι αυτή η ερώτηση δεν είναι
καν ερώτηση. Αυτή η ερώτηση είναι µια συνοπτική περιγραφή
ενός κατηγορητηρίου, το οποίο υπάρχει στο µυαλό σας, στο
οποίο έρχεστε και βάζετε έναν κακό απέναντι, την «ΤΕΡΝΑ», έναν
άλλο κακό απέναντι, τον Αγοραστό, πάντα χρειάζεστε το κακό.
Και αν σας προσβάλλει να λέω ότι ναι, έχετε επιλέξει να ψαρεύετε
στα ίδια θολά νερά που ψαρεύουν οι υπόλοιποι των ορεινών,
χωρίς να µπορούν να καταταγούν κατά την κλασική έννοια των
κοµµατικών ή πολιτικών προσεγγίσεων, ναι το λέω. Το επαναλαµ-
βάνω, αυτό έχετε διαλέξει, σε αυτά τα θολά νερά ψαρεύετε, στο
να πηγαίνετε να στιγµατίζετε ανθρώπους, στο να στιγµατίζετε
εταιρείες.

Λοιπόν εγώ εδώ είµαι για να σας πω το εξής -και πείτε µε δια-
πλεκόµενο. Είµαι εδώ για να σας πω ότι ο ελληνικός κατασκευα-
στικός κόσµος ελέγχεται, ότι ο ελληνικός κατασκευαστικός
κόσµος παράγει έργα πολύ υψηλής αξίας. Από τα έργα που
έκανε η «ΤΕΡΝΑ» στην περιοχή ούτε ένα δεν αστόχησε ούτε ένα
απ’ αυτά που έκανε. Υπάρχουν και έργα που δεν έκανε βεβαίως.
Διότι, όντως, τα έργα τα οποία ανέλαβε η «ΤΕΡΝΑ» δεν ήταν έργα
αντιπληµµυρικής προστασίας. Αυτή ήταν άλλη σύµβαση, ήταν ο
Ε65. Ήταν έργα αποκατάστασης και τα έκανε. Υπάρχουν έργα
του Ε65, που όντως δεν έκανε, γιατί εκκρεµούν οι περιβαλλοντι-
κές αδειοδοτήσεις, όχι γιατί πήρε λεφτά και δεν τα έκανε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το ερευνήσατε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Σας παρακαλώ, δεν σας διέκοψα. Υπάρχει και η γυναικεία
µαγκιά. Αφήστε την στην άκρη.

Λοιπόν, θέλω να είµαι πάρα πολύ ξεκάθαρος. Τα έργα έγιναν

και πληρώθηκαν και δεν υπάρχουν ατασθαλίες. Εάν εσείς έχετε
στοιχεία για ατασθαλίες να πάτε στον εισαγγελέα, να πάτε εκεί
και να τα πείτε και συγκεκριµένα, όχι µε κουτσοµπολιά, τα οποία
παίρνουν το χαρακτήρα µιας ερώτησης στη Βουλή.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μάλιστα. Τα ’λέγαν κι άλλοι αυτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Και θα σας πω κάτι ακόµα, επειδή το λέτε και το ξαναλέτε.
Ο κ. Σταϊκούρας είναι ένας πάρα πολύ συνετός και είναι ένας
πάρα πολύ ευγενής και µετρηµένος άνθρωπος. Θα σας κάνει τη
χάρη να έρθει στη Βουλή και να σας απαντήσει σε όποια ερώ-
τηση θέλετε, ανάλογα µε το πρόγραµµά του.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Αντιπρόεδρε, ακούτε τι λέγεται; Θα µας κάνει τη
χάρη;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Είναι προφανές ότι σε µια κυρία, πρώην Πρόεδρο της Βου-
λής, η οποία θέλει να έχει αθροιστικά τα προνόµια του Προέδρου
της Βουλής, του Προέδρου του κόµµατος ή οτιδήποτε άλλο,
αθροιστικά, δεν θα συνεχίσει να σας υποβάλλει στη βάσανο τού
να έρχεται ένας άσηµος, επαρχιώτης Υπουργός να σας απαντά.
Θα έρθει ο κ. Σταϊκούρας και θα σας απαντήσει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα ήθελα

να σας ενηµερώσω ότι δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας
η πέµπτη µε αριθµό 147/18-9-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Επικρατείας της Κ.Ο. «Πλεύση Ελευθερίας»
κ. Αλέξανδρου Καζαµία, προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, µε θέµα: «Η αισχροκέρδεια στα τρόφιµα στις
πληγείσες περιοχές της Θεσσαλίας».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση επί
των επίκαιρων ερωτήσεων. Θα κάνουµε µια µικρή διακοπή πέντε
λεπτών για να προχωρήσουµε στο νοµοθετικό έργο.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στη νοµοθετική εργασία, θα ήθελα σας δια-
βάσω µερικές ανακοινώσεις προς το Σώµα.

Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο του νόµου του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης: «Για την ενίσχυση της εργασίας - Ενσω-
µάτωση της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) 2019/1152
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ής Ιου-
νίου 2019 - Απλοποίηση ψηφιακών διαδικασιών και ενίσχυση της
κάρτας εργασίας - Αναβάθµιση της επιχειρησιακής λειτουργίας
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και της Επι-
θεώρησης Εργασίας».

Επίσης ο Υπουργός Ανάπτυξης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών, Εξωτερικών, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δι-
καιοσύνης, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, καθώς και ο Αναπληρωτής
Υπουργός Εσωτερικών κατέθεσαν στις 19-9-2023 σχέδιο νόµου:
«Ενσωµάτωση της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2019/2121
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Νο-
εµβρίου 2019 για την τροποποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1132
όσον αφορά τις διασυνοριακές µετατροπές, συγχωνεύσεις και
διασπάσεις κεφαλαιουχικών εταιρειών».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελλη-

νικής Λύσης Κυριάκος Βελόπουλος και οι Βουλευτές του κόµµα-
τός του κατέθεσαν στις 19-9-2023 πρόταση νόµου: «Πιλοτική
προσοµοίωση δίκης προς άρση της αµφισβήτησης για την ου-
σιαστική αντισυνταγµατικότητα ή την έννοια διατάξεων τυπικού
νόµου».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συζήτηση και ψήφιση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Κύ-
ρωση τροποποιήσεων του Καταστατικού του Παγκόσµιου Οργα-
νισµού Τουρισµού και των Κανόνων Χρηµατοδότησης αυτού».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλει-
οψηφία και εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν
να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως της
σύµβασης αυτής για πέντε λεπτά και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι, εφόσον το επιθυµούν, για πέντε λεπτά και µε την προϋπό-
θεση ότι δεν θα µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής τους
Οµάδας.

Η ψηφοφορία θα γίνει µετά το τέλος της συζήτησης. 
Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε.
Να σας διαβάσω τις θέσεις των κοµµάτων στην επιτροπή.
Η Νέα Δηµοκρατία ψήφισε υπέρ, ο ΣΥΡΙΖΑ διατύπωσε επιφύ-

λαξη, το ΠΑΣΟΚ διατύπωσε επιφύλαξη, το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας κατά, η Ελληνική Λύση κατά, οι Σπαρτιάτες διατύπωσαν
επιφύλαξη, η Νίκη διατύπωσε επιφύλαξη και η Πλεύση Ελευθε-
ρίας διατύπωσε επιφύλαξη.

Προτού δώσω τον λόγο στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, έχει ζητή-
σει τον λόγο η κυρία Υπουργός για να δώσει µερικές διευκρινί-
σεις.

Έχετε τον λόγο, κυρία Υπουργέ, για πέντε λεπτά.
ΕΛΕΝΑ ΡΑΠΤΗ (Υφυπουργός Τουρισµού): Σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά τη χθεσινή συζήτηση στην επιτροπή θα ήθελα να δώσω

κάποια συµπληρωµατικά στοιχεία. Τα συνδεδεµένα µέλη του ορ-
γανισµού δεν έχουν δικαίωµα ψήφου. Για την εισαγωγή της υπο-
ψηφιότητάς τους ως συνδεδεµένων µελών απαιτείται σύστα-
ση-έγκριση του πλήρους κράτους-µέλους στο οποίο βρίσκεται η
έδρα τους. Είναι ένα θέµα που έθιξε χθες ο κ. Μπούµπας.

Η συµβολή στον ιδιωτικό τοµέα του τουρισµού στις εργασίες
του οργανισµού είναι τεχνικού-γνωµοδοτικού χαρακτήρα και τε-
κµηριώνεται δεδοµένης της σηµασίας της ιδιωτικής πρωτοβου-
λίας και των ιδιωτικών επενδύσεων για την ανάπτυξη του του-
ρισµού, µε τη στήριξη των κρατών, εν προκειµένω της ελληνικής
πολιτείας, αλλά και της τεχνογνωσίας σε συγκεκριµένους και
εξειδικευµένους τοµείς. Το έθιξε χθες η κ. Παπαϊωάννου.

Απαντάται η υψηλή εκπροσώπηση στον οργανισµό των ανα-
πτυσσοµένων χωρών και ειδική ατζέντα για την περιφέρεια της
Αφρικής, πληθώρα προγραµµάτων τεχνικής βοήθειας και οικο-
δόµησης δεξιοτήτων για τις αναπτυσσόµενες χώρες. Πάλι το
έθιξε ο κ. Μπούµπας.

Η συµµετοχή της χώρας στον ΠΟΤ, ως ειδικευµένο οργανισµό
των Ηνωµένων Εθνών για τον τουρισµό, δεν συνεπάγεται ασφα-
λώς αυτόµατη αύξηση των τουριστικών ροών. Γι’ αυτό που ανα-
φέρθηκε για την Τουρκία ο κ. Δηµητροκάλλης.

Η ενεργή συµµετοχή της χώρας µας στις δοµές του ΠΟΤ, η
ανάληψη θέσεων ευθύνης και σηµαντικών πρωτοβουλιών, η φι-
λοξενία συναντήσεων των καταστατικών οργάνων του οργανι-
σµού και άλλων συναντήσεων, ο καταλυτικός της ρόλος στη
συγγραφή των συστάσεων του ΠΟΤ για την ανάκαµψη του του-
ρισµού από τον COVID συµβάλλει στην αύξηση της αναγνωρισι-
µότητας, του κύρους και της δικτύωσής της αλλά και στην
προώθηση της σηµασίας του τουρισµού για την οικονοµική µε-
γέθυνση και την κοινωνική ευηµερία στη διεθνή πολιτική ατζέντα.

Πρόσφατα η χώρα µας έχει επωφεληθεί επίσης από προγράµ-
µατα τεχνικής βοήθειας στον τοµέα της διαχείρισης κρίσεων.
Αυτό το αναφέρω για τον κ. Κόκκαλη που το έθιξε χθες. Και
τέλος, η δηµιουργία θέσεων εργασίας από τον τουρισµό αποτε-
λεί διακηρυγµένο στόχο του ΠΟΤ. Ο Παγκόσµιος Κώδικας Ηθι-
κών Αρχών για τον Τουρισµό προβάλλεται από τον ιστότοπο του

Υπουργείου Τουρισµού από το 2013 στη Μαδρίτη. Ο σύνδεσµος
ταξιδιωτικών και τουριστικών πρακτόρων HATTA έχει υπογράψει
τη δέσµευση του ιδιωτικού τοµέα στον Παγκόσµιο Κώδικα Ηθι-
κών Αρχών. Αυτά τα αναφέρω για το θέµα που έθιξε η κ. Παπαϊ-
ωάννου για την εργασία.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία Υπουργέ.
Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Κόκκαλης για

πέντε λεπτά. Θα ακουστούν όλοι οι εισηγητές των κοµµάτων που
διατύπωσαν είτε επιφύλαξη είτε ψήφισαν αρνητικά. Στο τέλος για
να ακουστούν όλες οι απόψεις θα ακουστεί και η κ. Αντωνίου, η
εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κύριε Κόκκαλη, παρακαλώ έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητείται σήµερα η κύρωση

τροποποιήσεων του καταστατικού του Παγκόσµιου Οργανισµού
Τουρισµού, ένα σχέδιο νόµου για το οποίο είµαστε θετικοί, συµ-
βάλλει στην ενίσχυση της συνεργασίας της χώρας µας µε τον
Παγκόσµιο Οργανισµό Τουρισµού, αλλά συµβάλλει και στην ανά-
δειξη του τουριστικού προϊόντος στη χώρα µας.

Να υπενθυµίσουµε ότι τα πρώτα θεµέλια για τη βαθύτερη συ-
νεργασία της χώρας µας µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Τουρι-
σµού έχουν τεθεί από το 2017, όταν για πρώτη φορά η χώρα µας
υπέβαλε υποψηφιότητα, διεκδίκησε και πέτυχε µάλιστα τον Σε-
πτέµβρη του 2017 να εκλεγεί στο εκτελεστικό συµβούλιο του Πα-
γκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού.

Κακά τα ψέµατα όµως, ο τουρισµός επλήγη, κυρία Υπουργέ
και πλήττεται από κρίσεις. Το είδαµε στη Ρόδο, αλλά το είδαµε
και µε την πρόσφατη καταστροφική πληµµύρα στη Θεσσαλία.
Εκατοντάδες επιχειρήσεις στο Πήλιο, στη Λάρισα. Η Ένωση Ξε-
νοδόχων Νοµού Λάρισας σας απέστειλε και σχετικό αίτηµα στο
οποίο διεκδικεί συγκεκριµένα θέµατα, τα οποία έχουν να κάνουν
µε την επιβίωση του κλάδου, όπως και στις Σποράδες. Όλες
αυτές οι τουριστικές επιχειρήσεις έχουν πληγεί ανεπανόρθωτα
και το ερώτηµα είναι γιατί. Και θέλω να ξεκαθαρίσω κάποια πρά-
γµατα.

Ακούµε από κυβερνητικά χείλη -και λίγο πριν µάλιστα- τη φρά-
ση: «Μα είναι πρωτόγνωρο. Δεν το καταλαβαίνετε αυτό; Είναι
πρωτόγνωρο, αυτό το οποίο συνέβη.». Ακούστε, για να καταλή-
ξουµε στο συµπέρασµα ότι ένα φαινόµενο ήταν πρωτόγνωρο, ση-
µαίνει ότι έχουν ή είχαν εξαντληθεί όλα τα προβλεπόµενα µέτρα
τα οποία ίσχυαν και τα οποία βέβαια δεν απέδωσαν. Εν προκει-
µένω, στη Θεσσαλία εξαντλήθηκαν, λειτούργησαν, εφαρµόστη-
καν; Εάν πράγµατι εφαρµόστηκαν όλα τα οποία προβλέπονταν,
τότε ναι, ήταν πρωτόγνωρο. Δεν εφαρµόστηκαν όµως.

Θα αναφέρω τέσσερις απλές ερωτήσεις διατυπωµένες από
την επιστηµονική κοινότητα. Τι είναι τα σχέδια διαχείρισης κινδύ-
νων πληµµύρας; Είναι οι χάρτες που αποτυπώνουν τις λεκάνες
απορροής και περιγράφουν τις πληµµύρες που πιθανόν να πρα-
γµατοποιηθούν. Πότε ψηφίστηκαν αυτοί οι χάρτες, τα σχέδια δια-
χείρισης κινδύνου πληµµύρας; Στο ΦΕΚ 2685 του 2018. Ποια
είναι η δηµόσια αρχή υπεύθυνη για την εφαρµογή αυτών των σχε-
δίων διαχείρισης κινδύνων πληµµύρας; Η περιφέρεια. Μπορούν
τα σχέδια διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας να προβλέψουν
πληµµύρες; Ναι, σε συνδυασµό µε τους αρµόδιους φορείς, τη
Μετεωρολογική Υπηρεσία και το Αστεροσκοπείο Αθηνών, µπο-
ρούν να έχουν µια αποτελεσµατική υποστήριξη στην πρόβλεψη
µε µεγάλη πιθανότητα, των κινδύνων εµφάνισης πληµµύρας.
Προέβλεψαν τα σχέδια το 2018 την πληµµύρα; Ναι. Και τελευταία
ερώτηση, η πιστή εφαρµογή των σχεδίων διαχείρισης κινδύνων
πληµµύρας οδηγεί στην αποφυγή της µείωσης των συνεπειών
µιας πληµµύρας; Ναι, διότι περιλαµβάνουν µέτρα που πρέπει να
ληφθούν και έργα τα οποία εάν υλοποιηθούν, οι κίνδυνοι µει-
ώνονται και οι συνέπειες µιας πληµµύρας.

Εάν έχουν γίνει όλα αυτά, εν προκειµένω στη Θεσσαλία, τότε
ναι ήταν πρωτόγνωρο. Ήταν πολύ έντονο. Εφαρµόστηκαν, όµως,
αυτά τα οποία προβλέπονταν; Όχι. Άρα να έρχεστε εδώ και ου-
σιαστικά να προσβάλλεται τη νοηµοσύνη, όχι µόνο τη δικιά µας,
αλλά και αυτών των ανθρώπων που ζουν µέσα στις λάσπες και
να λέτε ότι οι ερωτήσεις για τις ευθύνες είναι κουτσοµπολιά, νο-
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µίζω ότι δεν σας τιµά.
Και κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε. Χτες είχαµε Ολλανδούς

επιστήµονες για την εκπόνηση σχεδίου αποκατάστασης στις
πληµµυρισµένες περιοχές. Η ελληνική Κυβέρνηση έφερε ολλαν-
δική ιδιωτική εταιρεία για το σχέδιο αποκατάστασης εδαφών και
νερών. Δεν υπάρχει Τεχνικό Επιµελητήριο της Ελλάδος; Δεν
υπάρχει ΓΕΩΤΕΕ, γεωτεχνικό; Δεν υπάρχει πανεπιστηµιακή κοι-
νότητα, Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας, Γεωπονικό Πανεπιστήµιο Αθη-
νών, Μετσόβιο; Δεν υπάρχουν ερευνητικά κέντρα στη χώρα µας;
Η ελληνική Κυβέρνηση ανέθεσε σε ιδιωτική ολλανδική εταιρεία,
η οποία προφανώς είναι γνώστης, γνωρίζει καλύτερα από τους
Έλληνες επιστήµονες τους δικούς µας, ποια είναι η κατάσταση
των εδαφών στη Θεσσαλία, ποια είναι η κατάσταση του νερού
και γενικά των υποδοµών. Και καταλήγω ότι είµαστε θετικοί,
όπως είπαµε, στην τοποθέτησή µας για το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε. Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ,
η κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη χθεσινή συνεδρίαση αναφέρ-
θηκα σε όλους τους συναγερµούς της χώρας αναφορικά µε τον
τουρισµό στις πληγείσες περιοχές µε ιδιαίτερη αναφορά στη
Ρόδο, τον Έβρο, τη Θεσσαλία, τη Μαγνησία και συγκεκριµένα το
Πήλιο, καθώς και την ανάγκη να υπάρξουν µέτρα ανακούφισης
και στήριξης των ανθρώπων του τουρισµού αλλά και του ίδιου
του τουριστικού προϊόντος της χώρας.

Να λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι τα µέτρα που ακούσαµε χθες, κα-
λύπτουν περίπου το ένα τρίτο σε οικονοµική στήριξη και διάρκεια
από αυτά που θεωρούν ως λύση οι άνθρωποι του τουρισµού στη
Μαγνησία. Θα πρέπει συνεχώς και καθηµερινά να παρακολου-
θούµε την πορεία των εξελίξεων, να γίνεται σωστό follow up κάθε
κίνησης στην περιοχή και να µην αφεθεί η κατάσταση, όπως έγινε
στην περίπτωση της Σητείας ή του Αρκαλοχωρίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον τελευταίο καιρό γίνεται
λόγος συχνά για αειφορία. Η αειφορία ή η βιωσιµότητα στον του-
ρισµό δεν έχει να κάνει µόνο µε το περιβάλλον, όπως έχει επι-
κρατήσει. Ας δούµε τον άξονα ορισµός - πραγµατικότητα -
επιθυµητό αποτέλεσµα. Σύµφωνα, λοιπόν, µε τον Παγκόσµιο Ορ-
γανισµό Τουρισµού βιώσιµος ή αειφόρος τουρισµός είναι ο του-
ρισµός που λαµβάνει πλήρως υπ’ όψιν του τις υφιστάµενες και
µελλοντικές οικονοµικές, κοινωνικές και περιβαλλοντικές επιπτώ-
σεις του και ανταποκρίνεται στις ανάγκες των επισκεπτών του
κλάδου και των κοινοτήτων στους προορισµούς υποδοχής. 

Βασικές αρχές, σύµφωνα µε τον οργανισµό, είναι η βέλτιστη
χρήση των περιβαλλοντικών πόρων ο σεβασµός στην κοινωνική
και πολιτιστική αυθεντικότητα του τόπου, η εξασφαλισµένη οικο-
νοµική δραστηριότητα των επιχειρήσεων παρέχοντας κοινωνι-
κοοικονοµικά οφέλη σε όλους τους ενδιαφερόµενους µε δίκαιη
κατανοµή σταθερής απασχόλησης, ευκαιριών εισοδήµατος συµ-
βάλλοντας έτσι στην καταπολέµηση της φτώχειας. 

Η βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη απαιτεί τη συµµετοχή όλων
των σχετικών κοινωνικών εταίρων, καθώς και ισχυρή πολιτική ηγε-
σία ώστε να εξασφαλίσει ευρεία συµµετοχή όλων των εµπλεκο-
µένων και συναίνεση. 

Το Παγκόσµιο Συµβούλιο Τουρισµού µας προειδοποιεί και για
τους βασικούς κινδύνους. Υποβάθµιση οικοσυστηµάτων, βιοποι-
κιλότητα, τοπία, επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής στην ελκυ-
στικότητα και στη µακροπρόθεσµη σκοπιµότητα συγκεκριµένων
προορισµών, την ετοιµότητα των προορισµών και των επιχειρή-
σεων να ανταποκριθούν σε θέµατα ασφάλειας και προστασίας,
τη µείωση της τουριστικής κίνησης σε προορισµούς που δεν δια-
σφαλίζεται η δηµόσια υγεία.

Στην ελληνική πραγµατικότητα η βιοµηχανία τουρισµού βασί-
ζεται σε ξεπερασµένα µοντέλα, ήλιος, θάλασσα, στον µαζικό του-
ρισµό και σε µεµονωµένους προορισµούς φτάνει τα όρια του
υπερτουρισµού. 

Όπως φάνηκε στην περίπτωση της Ρόδου η πολυδιάσπαση
των δοµών του τουρισµού και της λειτουργίας των συνδεόµενων
κλάδων έχει µετατρέψει τον ελληνικό τουρισµό σε µια ευάλωτη

οικονοµική δραστηριότητα, εκτεθειµένη στις διαδοχικές κρίσεις
της τελευταίας δεκαετίας.

Σύµφωνα µε σηµερινό δηµοσίευµα, η χώρα µας είναι ψηλά
στον παγκόσµιο τουρισµό όσον αφορά ήλιο, θάλασσα και είναι
εκτός δεκάδας όσον αφορά τον πολιτιστικό τουρισµό, κάτι το
οποίο θα πρέπει να µας απασχολήσει.

Στη χώρα µας υπάρχει σοβαρό θέµα υποδοµών και ανεπάρκεια
υπηρεσιών υγείας στους πολλούς τουριστικούς προορισµούς.
Όλα τα παραπάνω σας τα αναφέρω µε απόλυτη βεβαιότητα, διότι
στον Νοµό Λασιθίου έχουµε σοβαρότατο πρόβληµα αναφορικά
µε τις υποδοµές -τον χιλιοσυζητηµένο ΒΟΑΚ-, όσο και µε τις υπό
διάλυση δηµόσιες υπηρεσίες υγείας.

Στην τουριστική πραγµατικότητα αξίζει να µας προβληµατίσει
το γεγονός ότι µετά από τα χρόνια της πανδηµίας και του lock-
down εµφανίζεται µια νέα τάση στον τουρισµό, γνωστή ως re-
venge travelling, η οποία προκαλεί µεν αύξηση στον τουρισµό,
αλλά δεν αποτελεί αποτέλεσµα ενός σχεδίου ή πλάνου. Φυσικά
και αυτό θα πρέπει να µελετηθεί.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα τα παρα-
πάνω καταλήγουν στην ανάγκη ύπαρξης ενός αναπτυξιακού σχε-
δίου για τον ελληνικό τουρισµό µε ορίζοντα δεκαετίας. Έναν
τουρισµό που θα προάγει και θα έχει ως αυτοσκοπό την αειφορία
όχι µόνο για εµάς αλλά και για τις επόµενες γενιές, για τις οποίες
είµαστε και θα είµαστε υπεύθυνοι. Έναν τουρισµό πάνω στις
αρχές βιωσιµότητας του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού,
συνυπολογίζοντας κρίσεις, προκλήσεις και κινδύνους. Πρέπει να
µιλήσουµε για τα εργαλεία ανθεκτικότητας της χώρας. Πρέπει
να επαναπροσδιορίσουµε το πλαίσιο των οργανισµών διαχείρι-
σης και προώθησης προορισµών και να υπάρξουν συνεργασίες
και συνέργειες όλων των σχετιζόµενων µε τον τουρισµό φορέων
-ΕΟΤ, Περιφέρεια, Υπουργείο Τουρισµού, πανεπιστήµια, ερευνη-
τικά κέντρα, επιχειρήσεις, πολίτες.

Ως εκλεγµένο µέλος στο εκτελεστικό συµβούλιο του οργανι-
σµού, πρέπει να δείξουµε επαγγελµατισµό και οφείλουµε να παί-
ξουµε πρωταγωνιστικό ρόλο στον οργανισµό και στις εξελίξεις
του τουρισµού και να µην συµµετέχουµε για µία ακόµα φορά επι-
δερµικά. Να επανέλθουµε στο προσκήνιο µε αυξηµένα συγκρι-
τικά πλεονεκτήµατα. Θα πρέπει να διεκδικήσουµε µε οργανωµένο
πλάνο δράσης, όπως, παραδείγµατος χάριν, διοργάνωση στο
πλαίσιο του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού πανευρωπαϊκού
συνεδρίου στη χώρα µας, αναφορικά µε τη διαχείριση κινδύνου,
την ανθεκτικότητα, την κλιµατική αλλαγή και κρίση που πλήττει
σε µεγάλο βαθµό τη µεσογειακή λεκάνη στο σύνολό της. Η Ελ-
λάδα πρέπει να είναι στο επίκεντρο της κλιµατικής πραγµατικό-
τητας και να αποτελέσει case study σε ολόκληρη την Ευρώπη.

Στη σηµερινή κατάσταση, η προσαρµογή του κράτους στις
νέες συνθήκες κλιµατικής αλλαγής, η θωράκιση και ενίσχυση της
ανθεκτικότητάς του απαιτούν σχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ο Πρόεδρός µας, Νίκος Ανδρουλάκης, στη ΔΕΘ -ένα λεπτό
χρειάζοµαι, κύριε Πρόεδρε- πρότεινε τόσο για τη Θεσσαλία όσο
και για όλες τις περιοχές που επλήγησαν ένα ολοκληρωµένο ενι-
αίο σχέδιο, επεξεργασµένο και εξειδικευµένο από ειδικούς επι-
στήµονες, που δεν περιορίζεται µόνο σε έργα υποδοµών, αλλά
περιλαµβάνει και όλα τα θέµατα που αφορούν την παραγωγή.
Την υλοποίησή του πρέπει να αναλάβει µία task force στα ευρω-
παϊκά πρότυπα, που θα διασφαλίζει τη διαφάνεια και την ταχύ-
τητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στο προτεινόµενο
νοµοσχέδιο. Εισάγονται προς κύρωση οι τροποποιήσεις του κα-
ταστατικού του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού και των κα-
νόνων χρηµατοδότησης αυτού και µέσω αυτής, η επικαιροποίηση
του σχετικού πλαισίου συµµετοχής της χώρας µας ως κράτος-
µέλος του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού. Πρόκειται για
τροποποίηση διεθνούς συµφωνίας του καταστατικού και κύρωση
τροποποιήσεών του.

Δεδοµένου ότι η χώρα µας είναι ιδρυτικό µέλος του οργανι-
σµού και συµµετέχει ως εκλεγµένο µέλος στο εκτελεστικό συµ-
βούλιο του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού, ψηφίζουµε θετι-
κά. Ως ΠΑΣΟΚ πάντοτε και µε κάθε τρόπο επιδιώκουµε να συµ-
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βάλουµε σε κάθε προσπάθεια, ώστε η χώρα µας να είναι συνεπής
τόσο στις διεθνείς όσο και στις ευρωπαϊκές της υποχρεώσεις.
Αυτό θα κάνουµε και αυτή τη φορά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία

συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΚΚΕ κ. Εµµανουήλ

Συντυχάκης.
Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, κύριε συνάδελφε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Με την τροποποίηση του καταστατικού του Παγκόσµιου Ορ-

γανισµού Τουρισµού δεν αλλάζει κάτι στο περιεχόµενό του, στον
χαρακτήρα του, στην πολιτική του. Όπως, επίσης, η ενίσχυση της
διεθνούς παρουσίας και η βέλτιστη εξυπηρέτηση των στόχων της
εθνικής τουριστικής πολιτικής, όπως θέλει να λέει η Κυβέρνηση
σε απλή µετάφραση, κατά τη γνώµη µας σηµαίνει προνόµια και
ασυλίες των εκπροσώπων των τουριστικών µονοπωλίων, ασυλίες
και προνόµια που αφορούν την ετεροδικία, τη σφραγισµένη αλ-
ληλογραφία, την αναγνώριση στους εµπειρογνώµονες του οργα-
νισµού, που µπορεί να είναι και στελέχη και εκπρόσωποι των
τουριστικών οµίλων, ασυλίες όπως αυτές του διπλωµατικού σώ-
µατος και πολλά άλλα.

Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Τουρισµού είναι ο µοναδικός ορ-
γανισµός στον ΟΗΕ που διαθέτει µέλη από τον ιδιωτικό τοµέα,
τα οποία συµµετέχουν στη δοµή διακυβέρνησής του. Σύµφωνα
µε την ιστοσελίδα του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού, συµ-
µετέχουν ως µέλη εκατόν πενήντα οκτώ κράτη, έξι συνεργαζό-
µενα µέλη και πάνω από πεντακόσια µέλη που εκπροσωπούν
µονοπωλιακούς οµίλους του τουρισµού, tour operator, µη κυβερ-
νητικές οργανώσεις. Πρακτικά σηµαίνει ότι ο Παγκόσµιος Οργα-
νισµός Τουρισµού, όπως και ο ΟΗΕ πλέον, στηρίζει ισχυρούς
µονοπωλιακούς πολυεθνικούς οµίλους, σχεδιασµούς ιµπεριαλι-
στικών κέντρων. 

Τι θα µπορούσε, άραγε, να µας πει ο Παγκόσµιος Οργανισµός
Τουρισµού, όπως τι θα µπορούσε να µας πει η ίδια η Κυβέρνηση,
για τους χιλιάδες ξενοδοχοϋπάλληλους, τους εργαζόµενους
στην εστίαση, τους αυτοαπασχολούµενους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες στον κλάδο, τα µικρά τουριστικά καταλύµατα, που τρα-
βούν του Χριστού τα πάθη, µε βουνό τα οικονοµικά εµπόδια και
τα χρέη να τους πνίγουν;

Μιλάτε για τουριστικά θαύµατα στο όνοµα της ανάπτυξης,
αγνοώντας συνειδητά και επιδεικτικά, τις σακατεµένες από την
υπερεργασία καµαριέρες, που τις µαζεύουν, στην κυριολεξία, λι-
πόθυµες τα ασθενοφόρα από την εξάντληση, για τα σοβαρά µυο-
σκελετικά προβλήµατα των σερβιτόρων, για τα ατέλειωτα ωράρια
ορθοστασίας για τους εγκαυµατίες µάγειρες και πολλά άλλα,
που θα µπορούσαµε να πούµε. Όχι, δεν µπορείτε να πείσετε ότι
αυτή η ανάπτυξη µπορεί να φέρει πρόοδο και ευηµερία.

Τα δεκάδες µικρά και µεγάλα εργοδοτικά εγκλήµατα, που τα
κρύβετε και µάλιστα, η νοµοθεσία τα βαφτίζει ατυχήµατα, όπως
τα αµέτρητα περιστατικά των ντελιβεράδων, που έχασαν τη ζωή
τους στο µεροκάµατο, των µαγείρων που καίγονται µε τα λάδια
στις κουζίνες, των καµαριέρων που τσακίζονται από την εντατι-
κοποίηση και τους σερβιτόρους δύτες, για να βγάλουν την χρο-
νιάτικο εισόδηµα. Έχουν πολλαπλασιαστεί όλα αυτά σε σχέση µε
το παρελθόν. Έχουν πολλαπλασιαστεί σε σχέση µε το παρελθόν
οι επαγγελµατικές ασθένειες, που έχουν κόστος την ικανότητα
για εργασία, µέχρι και την ίδια τη ζωή των εργαζοµένων. Δεν µπο-
ρούν όλα αυτά να αποτελούν καµµία ένδειξη προόδου, σε έναν
κλάδο, µάλιστα, που δεν έχει την ίδια επικινδυνότητα µε αυτόν
της βιοµηχανίας.

Δεν αποτελεί ένδειξη προόδου ούτε το αντεργατικό νοµοσχέ-
διο, αυτό το έκτρωµα που έρχεται για ψήφιση αύριο στη Βουλή
και µάλιστα, σε µια στιγµή που ο λαός µας πνίγεται και καίγεται.
Νοµοσχέδιο κατά παραγγελία της µεγαλοεργοδοσίας, νοµιµο-
ποιώντας την πολλαπλή απασχόληση, µέχρι και δεκατρείς ώρες
ηµερησίως δουλειά δηλαδή, ήλιο µε ήλιο και εβδοµήντα οκτώ
ώρες την εβδοµάδα. Ευελιξία δίχως όρια. Τη δουλειά τις Κυρια-
κές, την απεργοσπασία, τις απολύσεις κατά βούληση από την ερ-
γοδοσία, µε τον φερετζέ της δοκιµαστικής περιόδου. Δεν προ-

στατεύει ούτε καν τις έγκυες γυναίκες. 
Η Κυβέρνηση θεωρεί ξεγραµµένο και παρωχηµένο το οκτάωρο

µε ικανοποιητικό µισθό και µάλιστα, σε ένα ντελίριο αντικοµµου-
νισµού και ύµνους προς τους καπιταλιστές από τον Υπουργό Ερ-
γασίας, την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Μιλάτε για τουριστικό θαύµα και στην ακτοπλοΐα που µεταφέ-
ρει εκατοµµύρια τουρίστες κάθε χρόνο στα νησιά, µε τις εται-
ρείες να αποκοµίζουν τεράστια κέρδη. Πλοία που εκτελούν
καθηµερινά δροµολόγια και διασχίζουν το µισό Αιγαίο. Και, όµως,
γι’ αυτά τα σαπάκια οι εφοπλιστές επιδοτούνται µε 140 εκατοµ-
µύρια ευρώ τον χρόνο από τον κρατικό προϋπολογισµό, µε όλες
τις κυβερνήσεις, κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ, που συναγωνίζονται ποιος θα τα αυξήσει περισσότερο. 

Από τη µία, λοιπόν, απίστευτα σκανδαλώδη προνόµια για τους
εφοπλιστές και από την άλλη, έχοντας ως συµµάχους τους ευ-
ρωπαϊκούς κανονισµούς της απελευθέρωσης των συγκοινωνιών
και τους νόµους των κυβερνήσεων, τα πλοία ταξιδεύουν µε µει-
ωµένες οργανικές συνθέσεις, δηλαδή, µε πλήρωµα πολύ πίσω
από τις ανάγκες, καταδικάζοντας τους ναυτεργάτες σε δουλειά
µέχρι τελικής πτώσης.

Στην ίδια µοίρα µε τους ναυτεργάτες είναι και οι λίγοι, τυχεροί
επιβάτες από τα λαϊκά στρώµατα, που καταφέρνουν να εξασφα-
λίσουν µερικές µέρες ξεκούρασης και αναψυχής σε κάποιο νησί.
Οι διακοπές, η ξεκούραση των εργαζοµένων, έχει γίνει πλέον
είδος πολυτελείας. Η µετακίνηση κοστίζει περίπου όσο η δια-
µονή, αν σκεφτεί κανείς ότι από τον Αύγουστο του 2021 µέχρι
σήµερα η συνολική αύξηση στα ακτοπλοϊκά εισιτήρια και στα
ναύλα των οχηµάτων αγγίζει το 50%. Είναι χαρακτηριστικό το πα-
ράδειγµα για να ταξιδέψει στο κατάστρωµα µία τετραµελής οι-
κογένεια µέχρι την Κρήτη, µέχρι τη Ρόδο, στα νησιά του Αιγαίου,
θα πρέπει να πληρώσει πάνω από 720 ευρώ πήγαινε-έλα εισιτή-
ρια και ναύλα αυτοκινήτου. Εννοείται ότι µιλάµε για οικογένειες
που δεν µπορούν ούτε απ’ έξω να περάσουν από κάποιο beach
bar, όπως αυτό που σερβίρει πελάτες ανεβασµένους σε ξαπλώ-
στρες προκυµαίες, µε τους σερβιτόρους να εκπαιδεύονται στο
πώς να κρατάνε τη µύτη τους έξω από το νερό για να τους εξυ-
πηρετήσουν. 

Ο τουρισµός, λοιπόν, είναι θαύµα για τους λίγους και ανεκπλή-
ρωτη ανάγκη ή και εφιάλτης για πολλούς. Σε µια χώρα µε εκατο-
ντάδες χιλιάδες τουριστικά καταλύµατα, µε ανεπτυγµένο δίκτυο
θαλάσσιων συγκοινωνιών και υποδοµών, µε εκατοµµύρια επισκέ-
πτες κάθε χρόνο, ένας στους δύο στερείται εντελώς τις διακο-
πές, ενώ και αυτοί που τα καταφέρνουν στερούνται άλλες βα-
σικές ανάγκες για να ανταποκριθούν στο κόστος µιας ολιγοήµε-
ρης απόδρασης. 

Όσο για τους εργαζόµενους, κάθε χρόνο και χειρότερα όπως
δείχνει άλλωστε και η απροθυµία ολοένα και περισσότερο να
αναζητήσουν µεροκάµατο στον κλάδο, µε τους εργοδότες να πα-
ραπονιούνται και από πάνω ότι δεν βρίσκουν προσωπικό. 

Με βάση όλα τα παραπάνω, λοιπόν, και έχοντας υπ’ όψιν ότι ο
Παγκόσµιος Οργανισµός Τουρισµού είναι για να υπηρετεί τα
συµφέροντα των λίγων και εκλεκτών σε παγκόσµιο επίπεδο στον
χώρο του τουρισµού, καταψηφίζουµε τη σύµβαση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε. Τον λόγο τώρα έχει για πέντε λεπτά ο ειδικός αγο-
ρητής της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάµε σε µια
χρηµατοδότηση ενός Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού, ο
οποίος έχει την έδρα του στη Μαδρίτη και είναι µη κυβερνητικός
οργανισµός. Το θέµα είναι εµείς τι πλάνο έχουµε για τον τουρι-
σµό στην Ελλάδα, τουλάχιστον τα τελευταία χρόνια, γιατί στην
Ελληνική Λύση έχουµε συγκεκριµένες προτάσεις. 

Έχουµε συγκεκριµένες προτάσεις για το θέµα του τουρισµού
και πώς αυτός µπορεί να αναπτυχθεί, να έχει µια άλλη ρότα, µια
άλλη τροχιά µελλοντικά, για να έχει ένα επενδυτικό αποτέλεσµα,
που σηµαίνει βέβαια καλύτερες συνθήκες εργασίας, περισσότε-
ρες θέσεις εργασίας και αποθεµατικά στα κρατικά ταµεία. Είναι
καλό να µιλάµε για τη µεγάλη βιοµηχανία του τουρισµού, όπως
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και για τον πρωτογενή αγροτοκτηνοτροφικό τοµέα και τους αλι-
είς, το θέµα είναι όµως ότι δεν υπάρχει ένα ουσιαστικό σχέδιο
δράσης, καθώς αυτή η παγκοσµιοποίηση -αν θέλετε- και στο του-
ριστικό κοµµάτι έχει πλήξει τον τοπικό τουρισµό, τις τοπικές κοι-
νωνίες, ανεπανόρθωτα. 

Εδώ υπάρχουν σηµεία τα οποία χρήζουν διευκρινίσεων, γι’
αυτό κι εµείς όχι απλά είµαστε επιφυλακτικοί, είµαστε αρνητικοί,
διότι µε αυτό τον τρόπο οι µη κυβερνητικές οργανώσεις µπαίνουν
µέσα για να χειρίζονται πολλά ζητήµατα. Είναι οι περιβόητες
ΜΚΟ, για τις οποίες έχουµε ζητήσει αναλυτικά, τόσο εµείς όσο
και ο επικεφαλής µας Κυριάκος Βελόπουλος, να δοθεί µια εξή-
γηση, να µάθουµε πόσες είναι, διότι τώρα να µπείτε µέσα στις
ΜΚΟ διαχειρίζονται µέχρι 1.000.000 ευρώ -προσέξτε το νούµερο,
οι οικονοµολόγοι τα ξέρετε- σε ένα απλό µπαχαλοτέφτερο, δη-
λαδή ούτε έχουν έσοδα - έξοδα. Καλά τα περνάνε. Δηλαδή, καλά
είναι τα µαγειρέµατα. 

Εµείς τα τελευταία χρόνια µε αυτό το περιβόητο all inclusive,
τι κάναµε; Χτυπήσαµε τις τοπικές κοινωνίες. Είναι τα λεγόµενα
«βραχιολάκια» µε τα πεντάστερα, µε τα µεγάλα ξενοδοχειακά κα-
ταλύµατα, τα οποία εκπροσωπούν µεγάλα συµφέροντα, τα οποία
δεν έχουν ούτε πατρίδα ούτε χρώµα. Άρα λοιπόν έχουµε µια δι-
είσδυση -εκ των πραγµάτων διείσδυση- από πλευράς τουριστικών
επιχειρήσεων στη χερσαία και νησιωτική Ελλάδα από µεγάλες
πολυεθνικές επιχειρήσεις, οι οποίες όµως τα έχουν όλα µέσα σε
ένα ξενοδοχείο, µε αποτέλεσµα οι µικρές επιχειρήσεις αυτήν την
ώρα -και τα δωµάτια τα ενοικιαζόµενα και οι ταβερνούλες- να
πλήττονται οικονοµικά. Αν δείτε τα τελευταία χρόνια και ο τζίρος
τους έχει πέσει. 

Άρα, λοιπόν, υπάρχει ένας συγκεντρωτισµός, δεν απλώνεται η
βεντάλια για να βοηθήσει τον τοπικό πληθυσµό. Είναι ένα κοµµάτι
το οποίο πρέπει να το δούµε, να δούµε τι περιορισµούς µπο-
ρούµε να βάλουµε, δηλαδή πώς οι tour operators µπορεί ενδεχο-
µένως –οι οποίοι έχουν αδρά ποσοστά- να πιεστούν προς αυτήν
την κατεύθυνση. Θα µου πείτε, είναι ένα µάρκετινγκ των ξενοδο-
χείων, είναι µια δική τους οικονοµική πολιτική. Ναι, αλλά το απο-
τέλεσµα είναι ότι οι τοπικές κοινωνίες πλήττονται και το µόνο που
έχουν να κάνουν, είναι να πληρώνουν φόρους. Άρα λοιπόν εδώ
πρέπει να τους δώσουµε µια οικονοµική ανάσα, να τους δώσουµε
ένα µπούσουλα, να έχουν έναν οραµατισµό. 

Το δεύτερο κοµµάτι είναι ότι εµείς στην Ελληνική Λύση έχουµε
προτείνει κάτι για τη λεγόµενη εντοπιότητα. Είναι –ξέρετε- το κρι-
τήριο της εντοπιότητας όπου µιλούσαµε για τη δήθεν επένδυση
-γιατί εµείς σας το αποδείξαµε ότι δεν είναι επένδυση- της «EL-
DORADO» στη Χαλκιδική, η οποία αν έπαιρνε ντόπιο κόσµο, γη-
γενή κόσµο, καµαριέρες, κηπουρούς, φύλακες -πείτε το όπως
θέλετε- θα είχε λύσει ουσιαστικά το πρόβληµα της ανεργίας στη
Χαλκιδική από τα πολλά πεντάστερα ξενοδοχεία που έχουν και
τα τρία πόδια της Χαλκιδικής. Δεν το κάνατε. 

Το άλλο που προτείνουµε εµείς είναι το κριτήριο εγχώριας πα-
ραγωγής µε ονοµασία προέλευσης για τα τοπικά µας προϊόντα.
Δεν µπορεί σήµερα σε ένα πρωινό ενός ξενοδοχείου, σε ένα
γεύµα, να έχουµε µαρµελάδα Ταϊλάνδης και να έχουµε τυρί
Τουρκίας. Μπορούµε να προάγουµε τα δικά µας προϊόντα. Το
µέλι της Χαλκιδικής, που το φέρνω ως παράδειγµα, θα µπορούσε
αυτήν τη στιγµή να διατεθεί στα ξενοδοχεία της περιοχής. Άρα,
λοιπόν, υπάρχουν λύσεις, αν ψάξουµε, για να βοηθήσουµε την
τοπική κοινωνία -αυτό είναι το ζητούµενο- και από εκεί και πέρα
να αναπτυχθεί µε µάρκετινγκ, φυσικά, να υπάρχει ένα σχέδιο
δράσης από πλευράς του τουρισµού. 

Δεν έχουµε κάνει σχεδόν τίποτα για τον ιαµατικό τουρισµό.
Έχουµε αφήσει την αξιοποίηση αρχαιοελληνικών και βυζαντινών
µνηµείων. Πάρτε παράδειγµα τον Τύµβο Καστά, πάρτε παράδει-
γµα την Παλαιοχριστιανική Αµφίπολη στον νοµό µου, στον Νοµό
Σερρών, στα βήµατα του Αποστόλου Παύλου, που δεν µπορεί να
την επισκεφτεί κάποιος. Το είπα και χτες στην επιτροπή: Έρχο-
νται άνθρωποι χριστιανοί ορθόδοξοι ακόµη και από την Ασία,
πάνε στη Λυδία όπου βαφτίστηκε ο πρώτος χριστιανός, έρχονται
στο δεύτερο βήµα και υπάρχει νάιλον και είναι κλειστή η Παλαι-
οχριστιανική Αµφίπολη -πέρα από τον Τύµβο Καστά. Αντιλαµβά-
νεστε ότι είναι πάρα πολλά ζητήµατα τα οποία πρέπει να τα
αναδείξουµε. 

Ύστερα, δεν έχουν δηµιουργηθεί σηµεία info για την αξιοποί-
ηση των µνηµείων. Δηλαδή, δεν µπορεί να πηγαίνεις σήµερα σε
ένα αρχαιοελληνικό µνηµείο και να µην υπάρχει δίπλα ένα περί-
πτερο, για να πιείς έναν καφέ, αλλά και να σου δώσει κάποιες
πληροφορίες. Δείτε τι έχουν κάνει οι Ιταλοί πάνω σε αυτό το ζή-
τηµα, οι οποίοι έκαναν info παντού και εµείς αυτήν τη στιγµή κω-
λυσιεργούµε. 

Πάµε, τώρα, σε έναν περίεργο τουρισµό, για τον οποίο έχουµε
επιφυλάξεις. Πέρα από το γεγονός ότι κάθε καρυδιάς καρύδι
δουλεύει σήµερα στα ξενοδοχεία, µιλάω για κάποιους, οι οποίοι
ούτε άδεια εργασίας έχουν ούτε εξειδικευµένη γνώση έχουν. 

Δεν θέλω, να αναφερθώ, σε κάποια κράτη, είναι κάποιοι πε-
ρίεργοι µέσα και µένει απ’ έξω ο Έλληνας, ο οποίος έχει επενδύ-
σει σε αυτό. Υπάρχουν παιδιά, τα οποία πηγαίνουν για δυο-τρεις
µήνες στα ξενοδοχεία µε απώτερο σκοπό όχι να δουλέψουν
τόσο, όσο για να βγάλουν Ταµείο Ανεργίας, διότι σήµερα υπάρ-
χουν µαύρες θέσεις εργασίας µέσα στα ξενοδοχεία µε πολύ τρα-
γικές συνθήκες. Τραγικές και σε παγκόσµιο επίπεδο. 

Έχει αµαρτίες ο Παγκόσµιος Οργανισµός. Έχει κάνει τίποτα
για το λεγόµενο «τουρισµό πορνείας» στην Ασία; Να είµαστε ει-
λικρινείς. Γιατί πάνε όλοι αυτοί στην Ασία; Ποιος τους ωθεί; 

Υπάρχουν και κάποιοι άλλοι περίεργοι που πληρώνουν αδρά,
για να κάνουν κάτι περίεργα κυνήγια, ιστορίες, κ.λπ. στον τουρι-
σµό.

Άρα, λοιπόν, αυτός ο Παγκόσµιος Οργανισµός Τουρισµού, δεν
διαφυλάσσει αν θέλετε τον άνθρωπο σε πάρα πολλές περιπτώ-
σεις. Έχει κάνει και βήµατα, βέβαια, τουριστικής ανάπτυξης και
προβολής. Το ζήτηµα είναι, όµως, εµείς τι τουρισµό θέλουµε
στην Ελλάδα; Θέλουµε έναν τουρισµό να προάγει ήθη, έθιµα, πα-
ράδοση, ιστορία, αυτό που λέµε εθνότητα. Δεν το κάνουµε αυτό.
Είµαστε στον βωµό -αυτήν τη στιγµή, βορά- µιας παγκοσµιοποι-
ηµένης τουριστικής κοινότητας στην οποία, όµως, θα πρέπει να
επενδύσουµε πραγµατικά.

Μέσα στο νοµοσχέδιο αυτό έχετε δηµιουργήσει κάποια συµ-
βούλια. Δηλαδή για παράδειγµα, τα άρθρα 6 παράγραφος 3,
άρθρο 7 παράγραφος 2, όπου εµπλέκονται και µη κυβερνητικές
οργανώσεις, προστέθηκαν και δεν προϋπήρχαν στο καταστατικό,
αναφορικά µε το άρθρο 6. Αλλά εδώ, µιλάµε, για ένα συµβούλιο
προορισµών αποτελούµενο από τουριστικούς φορείς χωρίς πο-
λιτική αρµοδιότητα, που υπάγονται στις εδαφικές οντότητες. Ένα
εκπαιδευτικό συµβούλιο αποτελούµενο από ακαδηµαϊκά, εκπαι-
δευτικά και ερευνητικά ινστιτούτα και ινστιτούτα επαγγελµατικής
κατάρτισης και ένα επαγγελµατικό συµβούλιο αποτελούµενο από
όλα τα υπόλοιπα συνδεδεµένα µέλη. Διακυβερνητικές και µη κυ-
βερνητικές οργανώσεις δύνανται να συµµετέχουν σε οποι-
οδήποτε συµβούλιο ή συµβούλια που αντιστοιχούν στις αρµοδιό-
τητές τους. Θολώνουµε, δηλαδή, τα νερά και έχουµε τις επιφυ-
λάξεις για το ποιοι θα µπούνε µέσα, ποιοι θα διαχειρίζονται αυτό
που λέγεται τουριστικό πακέτο-τουριστικό φιλέτο. 

Από εκεί και πέρα, βεβαίως, υπάρχει και ο γενικός γραµµατέας
όπου θα εκλέγεται µόνο µία φορά…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
…και στο τρίτο ψήφισµα, µε ποια κριτήρια, γιατί ο γενικός

γραµµατέας θα έχει διάρκεια θητείας τέσσερα χρόνια και θα έχει
τη δυνατότητα άπαξ ανανέωσης της… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, τελει-
ώνετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

δεν ολοκληρώνετε. Ξεκινάτε άλλη ενότητα στην οµιλία σας.
Έχετε περάσει τα επτάµισι λεπτά, ενώ όλοι δικαιούστε από

πέντε. 
Παρακαλώ, την φράση σας µόνο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κινεζική γλώσσα: Με ποια κρι-

τήρια επιλέχθηκε; Αυτό θέλουµε να δούµε. Μια κινεζική γλώσσα
απέναντι σε γλώσσες όπως είναι η αραβική, αγγλική, ισπανική,
που είναι επίσηµες γλώσσες του Παγκόσµιου Οργανισµού Του-
ρισµού, αλλά και εκεί θέλουµε να δούµε αντικειµενικά τα κριτή-
ρια. 
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Γι’ αυτόν, λοιπόν, τον λόγο και κυρίως για τις περίεργες ΜΚΟ
που θα υπάρχουν µέσα, αλλά και για να υποστηριχθεί ο Έλληνας,
όπως και οι σχολές τουριστικής επαγγελµατικής κατάρτισης που
δεν λειτουργούν ορθά -πάρτε παράδειγµα την Κρήτη- καταψηφί-
ζουµε επειδή θέλουµε έναν τουρισµό για τους Έλληνες. Δεν θέ-
λουµε έναν τουρισµό παγκοσµιοποιηµένο µε περίεργες ΜΚΟ και
περίεργα άτοµα εκεί µέσα.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ζητή-
σει και θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ,
ο κ. Κατρίνης, γιατί πρέπει να αναχωρήσει.

Παρακαλώ, κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά και
συνεχίζουν µετά οι ειδικοί αγορητές.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι συνήθης η πρακτική της

Κυβέρνησης να καταφεύγει σε ωραιοποίηση της πραγµατικότη-
τας, στην απόκρυψη της αλήθειας, στη συγκάλυψη υπαρκτών
προβληµάτων. Βεβαίως, θα πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι ότι η
χώρα έχει µεγάλες δυνατότητες και δηµιουργικούς ανθρώπους,
µε τη διαφορά ότι υπάρχουν αγκυλώσεις που εµποδίζουν τη
χώρα να αξιοποιήσει αυτές τις δυνατότητες, εµποδίζουν τους δη-
µιουργικούς ανθρώπους να αναπτύξουν τα ταλέντα και τις ιδέες
τους. 

Ας δούµε, για παράδειγµα, µερικές από τις παθογένειες του
τουρισµού µας, µια και είναι και το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα. Μονοκαλλιέργεια, µοντέλο µαζικού τουρισµού, έλλειψη
στρατηγικού σχεδίου για την ανάπτυξη νέων και εναλλακτικών
µορφών τουρισµού, ακρίβεια και πληθωριστικές πιέσεις που πιέ-
ζουν αναµφίβολα και περιορίζουν τη µέση δαπάνη τουριστών στη
χώρα µας, υποχώρηση µεγάλων τουριστικών αγορών για την Ελ-
λάδα, όπως είναι η Γερµανία και βεβαίως, υψηλοί έµµεσοι φόροι
που καθιστούν πιο ακριβό το τουριστικό προϊόν σε σχέση µε
ανταγωνιστικές χώρες. 

Ακούω κάποιους, βέβαια, να πανηγυρίζουν για τις αφίξεις στη
χώρα µας και να παραβλέπουν ότι η µέση δαπάνη ανά ταξίδι για
κάθε τουρίστα µειώθηκε κατά 8,4%. Δεν είναι, όµως, η µόνη πο-
λιτική πτυχή όπου η Κυβέρνηση πανηγυρίζει ή ωραιοποιεί την
πραγµατικότητα, γιατί η ωραιοποίηση και πολλές φορές και η
διαστροφή της πραγµατικότητας επεκτείνεται σε όλο το φάσµα
της κυβερνητικής πολιτικής. 

Ακούσαµε όλοι µε µεγάλη προσοχή τον Πρωθυπουργό στην
οµιλία του στη Θεσσαλονίκη, αλλά και σε όσα είπε στη συνέ-
ντευξη που έδωσε. Δεν ξέρω ποιους και δεν ξέρω πραγµατικά
και πόσους µπορεί ο κ. Μητσοτάκης να πείσει, όταν συµπεριφέ-
ρεται σαν να ανέλαβε µόλις εχθές τη διακυβέρνηση της χώρας,
σαν να µην κυβερνά ο ίδιος εδώ και τέσσερα και πλέον χρόνια. 

Μας είπε ότι το επιτελικό του κράτος λειτούργησε και το υπε-
ρασπίστηκε. Μπορεί άραγε να πείσει τους συνανθρώπους µας,
που βίωσαν τη βιβλική καταστροφή στη Θεσσαλία, στον Έβρο
και στη Ρόδο; Γιατί, όταν δεν φταίει η κλιµατική αλλαγή, φταίνε
οι περιφερειάρχες, φταίνε οι δήµαρχοι, που κατά τύχη στηρίζο-
νται από την παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας και την Κυβέρ-
νηση, φταίνε και οι Υπουργοί που ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει
τοποθετήσει. Ποιος δεν φταίει ποτέ; Ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης.
Δεν φταίει κανείς γιατί µεταφέρθηκαν σε άλλα έργα πόροι που
προορίζονταν για έργα αντιπληµµυρικά. 

Ακόµα και φιλικά προς τον ίδιο µέσα µαζικής ενηµέρωσης, µε
ιστορία και παράδοση στη συντηρητική παράταξη, του ζητούν να
επιδείξει θάρρος και συστηµατική δουλειά, επισηµαίνοντας ότι η
Κυβέρνηση δείχνει να έχει χάσει τον βηµατισµό της. Τα πολιτικά
αδιέξοδα του κ. Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας δεν θα
απασχολούσαν κανένα, αν δεν µετατρέπονταν σε αδιέξοδα για
τη χώρα και τους πολίτες. 

Κανένα σχέδιο δεν παρουσίασε ο Πρωθυπουργός για την ανα-
συγκρότηση της Θεσσαλίας, για την ανασύσταση της φυτικής και
ζωικής παραγωγής, γιατί αυτό που συνέβη στη Θεσσαλία είναι
σαφές πως θα το πληρώσουµε µε αυξήσεις στον τοµέα της αγρο-
διατροφής και µε περαιτέρω διεύρυνση του εµπορικού ελλείµµα-
τος, που πλησιάζει πλέον στα επίπεδα της εποχής της χρεοκο-
πίας. 

Βέβαια και το σχέδιο ανασυγκρότησης της πυρόπληκτης
Ηλείας που εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός δύο χρόνια πριν, ακόµα
είναι στα χαρτιά, ενώ αυτοί που έχουν πάθει ζηµιές δεν έχουν
αποζηµιωθεί για το σύνολο των καταστροφών. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, αποδεικνύεται ότι όχι µόνο δεν έχει κα-
νένα σχέδιο, καµµία σοβαρή πρόταση ή λύσεις στα προβλήµατα
των πολιτών, αλλά πλέον βρίσκεται σε µεγάλη απόσταση από την
πραγµατικότητα. Να θυµίσω ότι το 2022 το εισόδηµα των νοικο-
κυριών µειώθηκε κατά σχεδόν 7%, χωρίς να µπορεί να αναπλη-
ρωθεί από τα ισχνά και εν τέλει, όπως αποδείχθηκε, αναποτελεσ-
µατικά µέτρα που εξήγγειλε η Κυβέρνηση. 

Να θυµίσω ότι το κρατικό χρέος έχει ξεπεράσει τα 404 δισε-
κατοµµύρια ευρώ και το ιδιωτικό χρέος είναι πάνω από 270 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Τα φορολογικά έσοδα συνεχίζουν να στηρί-
ζονται στο ΦΠΑ και στους υψηλούς ειδικούς φόρους, που πλήτ-
τουν τη µεσαία τάξη και τα ευάλωτα κοινωνικά στρώµατα. 

Και κάπως έτσι ο κ. Μητσοτάκης ανακάλυψε εκ νέου τον πό-
λεµο κατά της φοροδιαφυγής. Κάπως έτσι ανακάλυψε και εξήγ-
γειλε πόλεµο κατά της αισχροκέρδειας στην αγορά. Κάπως έτσι
ανακάλυψε ότι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις είναι αποκλεισµένες
από τη ρευστότητα εδώ και τέσσερα χρόνια. Κάπως έτσι ανακά-
λυψε ότι υπάρχει γενικευµένο αίσθηµα ανοµίας και ανασφάλειας
στους πολίτες. Μετά από τέσσερα και πλέον χρόνια τα ανακά-
λυψε όλα αυτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πανδηµία, η παροχή δυνατό-
τητας στην Κυβέρνηση να µοιράζει µεν χρήµα, αλλά να µην αντι-
µετωπίζει τις παθογένειες της ελληνικής οικονοµίας, να µη
διαµορφώνει ένα νέο παραγωγικό πρότυπο και να διαχειρίζεται
τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης χωρίς να δίνει λογαριασµό
σε κανέναν, ήταν µια ειδυλλιακή εποχή για την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Η ειδυλλιακή αυτή εποχή, όµως, τελείωσε. Η
πραγµατικότητα είναι εδώ και όλοι µας, η χώρα αλλά και οι πολί-
τες, είµαστε αντιµέτωποι µε αυτή την πραγµατικότητα. 

Το ΠΑΣΟΚ έχει έναν και µόνο στρατηγικό στόχο που δεν αλ-
λάζει, τη διαµόρφωση µιας νέας κοινωνικής πλειοψηφίας γύρω
από ένα προοδευτικό σχέδιο διακυβέρνησης για τη χώρα, µε
αρχές αλλά και µε στόχους, γιατί η χώρα δεν µπορεί να συνεχίσει
έτσι, µε πρακτικές µειωµένης και περιορισµένης ευθύνης, µε δι-
καιολογίες και µε έλλειψη ενσυναίσθησης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Συνεχίζουµε τώρα µε τον ειδικό αγορητή από την Κοινοβου-

λευτική Οµάδα των Σπαρτιατών, τον κ. Ιωάννη Δηµητροκάλλη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα φέρνετε προς ψήφιση

την κύρωση συµφωνίας µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Τουρι-
σµού. Εκτός, όµως, από τις κυρώσεις που φέρνετε προς ψήφιση
και αφορούν στην ανάπτυξη του τουρισµού στη χώρα µας, θα
πρέπει να εξετάσουµε και την εσωτερική διαχείριση του τουρι-
σµού που δεν είναι ευθύνη µόνο του δικού σας Υπουργείου, η
οποία βρίθει παραλείψεων και στρατηγικού σχεδιασµού. 

Υπάρχει ανάγκη να γίνουν απαραίτητα έργα αναβάθµισης ως
αποτέλεσµα της µεγιστοποίησης της τουριστικής ζήτησης σε επί-
πεδα κορεσµού. Αλλοιώνονται οι κοινωνικές δοµές και οι συµπε-
ριφορές των κατοίκων. Δηµιουργούνται προβλήµατα στους
φυσικούς πόρους, νερό, έδαφος κ.λπ.. Στα περισσότερα ελλη-
νικά νησιά από την αρχή της τουριστικής σεζόν ξεκινούν ταυτό-
χρονα και τα προβλήµατα ύδρευσης, όπου το νερό δεν είναι
επαρκές για να καλύψει τις ανάγκες του υπερτουρισµού. 

Τα ιδρύµατα υγειονοµικής περίθαλψης στους δηµοφιλείς του-
ριστικούς προορισµούς παρουσιάζουν ελλείψεις που βρίσκονται
στα όρια της τέλεσης ποινικών αδικηµάτων, καθώς νοσοκοµεία
δεν επαρκούν για τους µόνιµους κατοίκους των νησιών, πόσο
µάλλον για τους χιλιάδες τουρίστες που τα επισκέπτονται. 

Ποιος µπορεί να ξεχάσει εικόνες ντροπής σε νησιά όπως η
Κέρκυρα, η Ζάκυνθος και πολλά άλλα, όπου ο όγκος των απορ-
ριµµάτων δηµιουργούσε προβλήµατα υγειονοµικού και συγκοι-
νωνιακού χαρακτήρα; Έγινε η αιτία ραγδαίας αύξησης του
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πληθυσµού των τρωκτικών και εµπόδισε τη διέλευση των οχηµά-
των στους ήδη στενούς δρόµους των νησιών. Οι υπαίτιοι για το
νησί της Κέρκυρας, ο δήµαρχος και ο αντιδήµαρχος καθαριότη-
τας κρίθηκαν ένοχοι µε την καταδικαστική απόφαση του τριµε-
λούς Πληµµελειοδικείου Κέρκυρας για απόπειρα υποβάθµισης
του περιβάλλοντος κατά συναυτουργία. Όµως, πόσοι από τους
αρµοδίους όλα αυτά τα χρόνια µένουν ατιµώρητοι; 

Όσον αφορά στις υποδοµές των τουριστικών περιοχών απαι-
τείται η δηµιουργία και υλοποίηση ενός αναπτυξιακού σχεδίου.
Όµως, δυστυχώς, για τον τουρισµό οι ανύπαρκτες υποδοµές
στους τουριστικούς προορισµούς δεν είναι η µόνη πληγή. Αχίλ-
λειος πτέρνα είναι και οι εργασιακές σχέσεις των εργοδοτών µε
τους απασχολούµενους. Κάθε σεζόν καταγράφονται χιλιάδες
ανασφάλιστοι Έλληνες, οι οποίοι εργάζονται µε εξαντλητικά
ωράρια, που συχνά φτάνουν και τις είκοσι ώρες εργασίας ηµε-
ρησίως, ενώ οι συνθήκες διαµονής τους είναι τραγικές. Υποχρε-
ώνονται συνήθως να κοιµούνται σε καταλύµατα ακατάλληλα και
να στοιβάζονται όλοι µαζί σε λίγα τετραγωνικά. 

Τα φτηνά εργατικά χέρια καλύπτουν και ανασφάλιστοι αλλο-
δαποί που κοστίζουν λιγότερο απ’ ό,τι οι Έλληνες εργαζόµενοι,
µε αποτέλεσµα η ποιότητα των υπηρεσιών που προσφέρουν να
είναι χαµηλότερη, διότι δεν διαθέτουν τις απαιτούµενες γνώσεις
και δεξιότητες. Η κατάσταση κάθε τουριστική σεζόν είναι ανεξέ-
λεγκτη. Ξεφεύγει από την εποπτεία των αρµόδιων αρχών, καθώς
αυτές δεν επαρκούν για να λύσουν το πρόβληµα. 

Πράγµατι, και φέτος καταγράψαµε µεγάλα κενά στο τουρι-
στικό κλάδο. Είναι χαρακτηριστικό πως στην αρχή της σεζόν οι
ελλείψεις σε εργαζόµενους υπολογίζονταν σε περισσότερους
από ογδόντα χιλιάδες, ενώ τη χρονιά που πέρασε το 23% των θέ-
σεων απασχόλησης στα ξενοδοχεία δεν καλύφθηκε, ποσοστό
που αντιστοιχεί σε περισσότερες από εξήντα χιλιάδες θέσεις ερ-
γασίας. Αποτέλεσµα των ελλείψεων σε προσωπικό ήταν ο συσ-
σωρευµένος όγκος εργασίας να χρεωθεί στο υπάρχον προσω-
πικό. 

Η Κυβέρνησή σας αποφάσισε µε fast track διαδικασίες να
δώσει δήθεν λύσεις στο µείζον εργασιακό πρόβληµα µε την
υπουργική απόφαση τον Μάρτιο 2023. Ενέταξε για πρώτη φορά
επισήµως τον τουρισµό στους κλάδους που µπορούν να δέχονται
για εργασία πολίτες τρίτων χωρών. 

Με απλά λόγια, φέρνετε επισήµως ξένα φτηνά εργατικά χέρια
για τον τουρισµό, την ώρα που στην Ελλάδα µετράµε πάνω από
ένα εκατοµµύριο ανέργους. Αντί να λύσετε τα εργασιακά προ-
βλήµατα στον τουρισµό, φέρατε εισαγόµενα εργατικά χέρια. Και
όλα αυτά έχουν ξεκινήσει από τότε που ήρθαν οι µεγάλοι παγκό-
σµιοι τουριστικοί όµιλοι στην Ελλάδα και αγόρασαν σε εξευτελι-
στικές τιµές τουριστικά «φιλέτα» που ανήκαν στο δηµόσιο και σε
πτωχευµένους Έλληνες της κρίσης των µνηµονίων. Και αφού
αγόρασαν σε τιµές ευκαιρίας, ψάχνουν τώρα και εργατικά χέρια
σε τιµές ευκαιρίας. Η Κυβέρνησή σας τους τα δίνει και αυτά,
αφήνοντας τους Έλληνες άνεργους. 

Με χαρά άκουσα από την Υπουργό εχθές στην επιτροπή ότι θα
πράξει ό,τι είναι δυνατόν για την τουριστική ανάπτυξη και την
επαναφορά στην κανονικότητα των περιοχών που επλήγησαν
από τις πυρκαγιές και τις φονικές πληµµύρες. Εδώ είµαστε να
δούµε τι θα πράξετε. Επίσης, άκουσα ότι η «πόρτα» του Υπουρ-
γείου θα είναι ανοιχτή για οποιαδήποτε ενηµέρωση. Ελπίζω να
είναι και τα αυτιά σας ανοιχτά για τις προτάσεις µας. 

Ο τουρισµός δεν είναι ένα πεδίο αντιπαραθέσεων. Καλώς η
κακώς, είναι για την ώρα η µοναδική σοβαρή πηγή εσόδων της
χώρας µας. Θα πρέπει να υπάρξει µακροχρόνια στρατηγική πο-
λιτική, που θα την ακολουθεί η κάθε κυβέρνηση. Και αυτό θα µπο-
ρεί να επιτευχθεί µόνο αν εργαστούµε διακοµµατικά. 

Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Τουρισµού είναι ένας διεθνής ορ-
γανισµός ο οποίος ανήκει στα Ηνωµένα Έθνη. Η παρούσα προς
ψήφιση κύρωση τροποποίησης του καταστατικού του Παγκό-
σµιου Οργανισµού Τουρισµού αφορά τα άρθρα 1, 4-7, 9, 14 και
22 του καταστατικού και η τελευταία παράγραφος τους κανόνες
χρηµατοδότησης. 

Σύµφωνα µε την τροποποίηση στο άρθρο 1, αποτελεί πλέον ει-
δικευµένο οργανισµό των Ηνωµένων Εθνών. Με το άρθρο 4 κα-
θορίζονται τα µέλη ως πλήρη µέλη και συνδεδεµένα, όπου τα

πλήρη µπορούν και ψηφίζουν, τα συνδεδεµένα µπορούν να δί-
νουν µόνο τεχνική υποστήριξη, έχοντας το δικαίωµα να εκφρά-
ζουν τη γνώµη τους. 

Στο άρθρο 6 παράγραφος 3 υπάρχει νέα ρύθµιση, µε την οποία
η ιδιότητα του συνδεδεµένου µέλους θα είναι ανοικτή πλέον και
σε διακυβερνητικές και µη κυβερνητικές οργανώσεις, σε εµπορι-
κές επιχειρήσεις και ενώσεις, δηλαδή σε εταιρείες µε τη ρύθµιση
αυτή. Ιδιωτικές εταιρείες και ΜΚΟ έχουν τη δυνατότητα να συ-
νεργάζονται µε τον Οργανισµό των Ηνωµένων Εθνών. 

Αξιοσηµείωτο είναι πως η κινεζική γλώσσα υιοθετείται ως µία
από τις επίσηµες γλώσσες του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρι-
σµού. 

Εµείς είµαστε επιφυλακτικοί. Θα καταψηφίσουµε λόγω των
ΜΚΟ που θα βρίσκονται µέσα σε αυτό. Έχουµε δει τι γίνεται µε
τις ΜΚΟ και εδώ στην Ελλάδα. Είµαστε ανοιχτοί για οποιαδήποτε
άλλη ενηµέρωση και πρόταση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης,
ο κ. Νικόλαος Βρεττός.

Παράκληση προς όλους τους συναδέλφους, να προσπαθή-
σουµε να τηρήσουµε τον χρόνο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Από εδώ και πέρα, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν αφορά σε εσάς.

Δεν ξεκινήσατε. 
Έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Σας ευχαριστώ. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

συζητάµε σε αυτό το νοµοσχέδιο την κύρωση τροποποιήσεων
του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού. Και αναρωτιέµαι αν τε-
λικά, πέρα από µια τυπική διαδικασία εναρµόνισης, θα έπρεπε
όλα αυτά, που δικαίως πρέπει να τα εναρµονίζουµε στην εθνική
νοµοθεσία, να τα εκτιµούµε, να το αναγιγνώσκουµε, να τα µελε-
τούµε µε µία άλλη οπτική, ουσιαστική. 

Τι εννοώ; Θα έπρεπε να έρχεται από κάθε Υπουργό µία ειση-
γητική έκθεση, ένα ενηµερωτικό σηµείωµα, µία αιτιολόγηση για
πώς όλα αυτά τα χρόνια, από το 1970 και µετά που είµαστε µέλη,
το δικό µας Υπουργείο, έχει συµπεριφερθεί, έχει συµµετάσχει.
Όχι µε την αναγνώριση ίσως ότι κάποια στιγµή είχαµε για τέσ-
σερα χρόνια ένα µέλος στο εκτελεστικό γραφείο, αλλά για το
ποιες ήταν οι δραστηριότητές µας για ένα κύριο προϊόν, όπως
είναι ο τουρισµός, το οποίο συµβάλλει στην ενίσχυση του ΑΕΠ
στην πατρίδα µας. Όλα γίνονται σωστά; Με ποιες κατευθύνσεις
λειτουργεί αυτός ο Παγκόσµιος Οργανισµός Τουρισµού; 

Ειπώθηκε προηγούµενα για τις ΜΚΟ, για τις µεγάλες ξενοδο-
χειακές ενώσεις, για τους tour operators και όλα αυτά τα σχετικά
µεγάλα ιδιωτικά funds κερδοσκοπικού χαρακτήρα καθαρά. Πολ-
λές φορές καιροσκοπικού χαρακτήρα και πολλές φορές και εκµε-
ταλλευτικού χαρακτήρα. 

Εµείς, δηλαδή, κυρώνουµε κάτι και αποδεχόµαστε; 
Διαβάζω εδώ στους στόχους ποιες είναι οι κατευθύνσεις του

οργανισµού: «Ενθαρρύνοντας την εφαρµογή του παγκόσµιου κώ-
δικα δεοντολογίας, προτείνοντας στις χώρες-µέλη και στους του-
ριστικούς προορισµούς ή στις επιχειρήσεις που συµµετέχουν
στον Παγκόσµιο Οργανισµό Τουρισµού µε οποιαδήποτε ιδιότητα
είτε ως πλήρη µέλη είτε ως µέλη βοηθητικά ή, εν πάση περιπτώ-
σει, σε ενηµέρωση…».

Και διαβάζω ότι πρέπει να µεγιστοποιούν τις θετικές οικονοµι-
κές, κοινωνικές και πολιτισµικές επιπτώσεις του τουρισµού, ελα-
χιστοποιώντας ταυτόχρονα τις αρνητικές κοινωνικές και περιβαλ-
λοντικές επιπτώσεις. Αόριστες, γενικευµένες, ανώδυνες είναι
αυτές οι κατευθύνσεις και ακουστικά πολύ καλόηχες.

Διαβάζω στους σκοπούς του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρι-
σµού στο καταστατικό ότι ως θεµελιώδης σκοπός αναφέρεται η
προώθηση και ανάπτυξη του τουρισµού, ώστε να συµβάλει στην
οικονοµική ανάπτυξη, την ανταλλαγή τουριστικών εµπειριών των
διαφόρων λαών, την προστασία του περιβάλλοντος και την αει-
φόρο ανάπτυξη, τη διεθνή συνεργασία, ειρήνη, ευηµερία και σε-
βασµό των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και ελευθεριών, χωρίς
διάκριση φυλής, φύλου, γλώσσας ή θρησκείας. Εξαιρετικό!
Ισχύει;
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Αν ισχύει -ακούστηκε και από άλλον συνάδελφο-, τότε πώς
εµείς αντιδρούµε σε αυτή τη βιοµηχανία σεξοτουρισµού; Πώς
εµείς αντιδρούµε ή προτείνουµε να αντιµετωπιστεί αυτό το θέµα; 

Εσείς, ως Υπουργός, έχετε µεγάλη ευαισθησία και έντονο εν-
διαφέρον ευαισθητοποίησης της κοινής γνώµης για την κακοποί-
ηση και δη τη σεξουαλική κακοποίηση του παιδιού. 

Πώς αισθανόµαστε εµείς που είµαστε µέλη ενός Παγκόσµιου
Οργανισµού Τουρισµού ο οποίος διαχέεται ή διακατέχεται σε ση-
µαντικό κοµµάτι του από τα τρία «s», δηλαδή «sea», «sun», «sex»,
που είναι µαγνήτης για χιλιάδες Ευρωπαίους; Πώς δεχόµαστε
αυτόν τον τουρισµό να συµπεριλαµβάνεται σε µια ασιατική χώρα,
µε νοικιασµένο κορίτσι ή αγόρι, όχι γυναίκα; 

Δεν είµαστε υπέρ του δικαιώµατος της γυναίκας να ορίζει από-
λυτα τον εαυτό της και τις επιλογές της, αλλά είµαστε εναντίον
και θα έπρεπε να είµαστε δυνατώ τω τρόπω µε τις δυνατότητες
επιλογής της. Αν αυτό δε γίνεται, γιατί ακριβώς οι ίδιοι οι tour op-
erators, τα κράτη–µέλη, όλοι αυτοί που χρηµατοδοτούν τον Πα-
γκόσµιο Οργανισµό Τουρισµού…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω. 
Δεν ξέρουµε τους πόρους χρηµατοδότησης των διαφόρων

µελών, ποια είναι η ροή του χρήµατος, από τι τα χρήµατα αυτά
έχουν αποκτηθεί, πώς διαχέονται και µε ποιους σκοπούς. 

Δηλαδή, πιστεύετε πραγµατικά ότι θα πρέπει να είµαστε εδώ,
να παίρνουµε ένα κείµενο που θυµίζει -για εσάς που τα ψηφίζατε
τότε- τα µνηµόνια ως µια διαδικασία τυπική; Δεν πρέπει να έ-
χουµε λόγο; Δεν πρέπει να προβάλουµε αυτό το διαφορετικό ως
κράτος, φαντάζοµαι και ως κοινωνία;

Δηλαδή, δεν θα πρέπει να πάρουµε θέση αν στην Κύπρο στο
κοµµάτι αυτό που το κατέχουν οι Τούρκοι, που είναι τακτικό, µό-
νιµο µέλος του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού, επενδύονται
τόσα εκατοµµύρια; Δεν θα αντιδράσουµε, τουλάχιστον; Δεν θα
θέσουµε επί τη δηµοσιότητα τις ενστάσεις µας τις σοβαρές και
την υποχρεωτικότητα να πάρουν θέση σχετικά µε τις επενδύσεις;
Η µεγαλύτερη αύξηση που υπήρξε στο τουριστικό προϊόν στο κα-
τεχόµενο από την κατοχή της Τουρκίας τµήµα της Κύπρου -για
να µην κρυβόµαστε, είναι καθαρά κατοχή της Τουρκίας κι αυτό
πρέπει να το λέµε και να το καταγγέλλουµε- έχει αυξηθεί το
πρώτο πεντάµηνο του 2023 κατά 20%. Από ποιους; Από τα τα-
κτικά µέλη, τους Γερµανούς, τους Άγγλους και τους Ρώσους. 

Άρα εµείς δεν καταψηφίζουµε για τυπικούς λόγους αυτή την
εναρµόνιση. Την καταψηφίζουµε γιατί θα πρέπει να δείξουµε σε
όλους αυτούς τους οργανισµούς όπου πηγαίνουν οι οποίοι οι
εθνικοί πόροι για συµµετοχή, για την ανάπτυξη του Παγκόσµιου
Οργανισµού, να έχουν θέµατα που σέβονται τη δηµοκρατία, την
ελευθερία και κυρίως την παιδική αγνότητα, µια λέξη που πολλά
µέλη της Κυβέρνησης τους εµποδίζει ως όρο, αλλά ελπίζω να µην
εµποδίζει εσάς για να µην αναιρέσετε τις προσπάθειες που έχει
κάνει µέχρι τώρα σε αυτό το τόσο ευαίσθητο θέµα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ζητή-

σει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής
Λύσης, ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα στη σηµερινή οµιλία να αναρωτηθούµε όλοι -σε µία

χώρα όπου υπάρχει µια πραγµατική ακυβερνησία, σε µια χώρα
όπου υπάρχει έλλειµµα πολιτικό, πολιτικής βούλησης από την
πλευρά της Κυβέρνησης- κάθε πόσες µέρες θα έχει πένθος η Ελ-
λάδα. Κάθε τρεις; Κάθε τέσσερις; Είµαστε η µοναδική χώρα της
Ευρώπης που εδώ και δύο µήνες, για να µην πω και πριν, έχουµε
τραγικές εξελίξεις και γεγονότα που αποδεικνύουν την έλλειψη
άσκησης σοβαρής πολιτικής από την οποιαδήποτε κυβέρνηση.

Λόγω ατυχίας, λόγω ατυχηµάτων, έχουν καταστραφεί στη
χώρα µας η νότια Ρόδος, ο Νοµός Έβρου, ο Νοµός Μαγνησίας,
ο Νοµός Καρδίτσας, ο Νοµός Λάρισας, ο Νοµός Τρικάλων, τα
Δερβενοχώρια, η Πάρνηθα, ο Ασπρόπυργος και η Μάνδρα τους
τελευταίους µήνες. Εδώ, λοιπόν, τίθεται ένα αµείλικτο ερώτηµα
εδώ και δεκαετίες βέβαια. Τι φταίει; Τη µία µας φταίει ο κακός

καιρός, την άλλη µας φταίει το χιόνι, την άλλη µας φταίει η
βροχή, την άλλη η φωτιά, αλλά ποτέ δεν φταίει η Κυβέρνηση.
Αυτές οι τραγωδίες και τα επακόλουθά τους, τα απόνερά τους,
έχουν ονοµατεπώνυµο: Κυριάκος Μητσοτάκης και Νέα Δηµοκρα-
τία! Αυτή είναι η ωµή πραγµατικότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι αν θέλετε απόδειξη του γεγονότος αυτού, θα σας πω ότι -

και προειδοποιώ την Κυβέρνηση- σε παρόµοιο γεγονός πληµµυ-
ρικό και ήσσονος σηµασίας εις την Αθήνα θα έχουµε χειρότερα
φαινόµενα κυρίως από τον Κηφισό και αναφέροµαι στις πληµµύ-
ρες. Για όσους τουλάχιστον γνωρίζουν, ο Κηφισός έχει διαβρωθεί
κάτω στο έδαφος. Δεν υπάρχει τσιµέντο στο ποτάµι, δεν υπάρχει
τίποτα, ειδικά προς το τέρµα, προς το Φάληρο. Εάν έχουµε πα-
ρόµοια πληµµυρικά φαινόµενα, θα χρειαστούµε να κυκλοφο-
ρούµε µε βάρκες όχι στο Παλαιό Φάληρο, στο Ψυχικό και στην
Εκάλη που είναι οι πλούσιοι φίλοι τους. Το λέω γιατί έρχονται,
πραγµατικά, το φθινόπωρο και τον χειµώνα βροχές. 

Υπάρχει µια πρόταση την οποία την έχουν µελετήσει και οι
δικοί µας εµπειρογνώµονες. Είναι η δηµιουργία τεχνητής λίµνης.
Έχουν γίνει οι προµελέτες από τον κ. Δηµήτρη Σωτηρόπουλο µε
αντιπληµµυρικά έργα ώστε να µην έχουµε στον Κηφισό νεκρούς.
Θυµηθείτε ότι κατά το παρελθόν είχαµε παρόµοια φαινόµενα και
θρηνήσαµε και νεκρούς. 

Για εµάς, την Ελληνική Λύση, είναι προτιµότερο να προλαµβά-
νεις παρά να καταστέλλεις. Για την Κυβέρνηση, επειδή έχει µια
ακινησία ολική και συνολική, τρέχει πίσω από τις εξελίξεις. 

Και το λέω έτσι για να καταλάβετε πόσο επικίνδυνη είναι αυτή
η Κυβέρνηση και θα δώσω ένα παράδειγµα. Είναι δυνατόν µια
χώρα να στέλνει σε ένα τουρκόφιλο, σε ένα εχθρικό κράτος, στη
Λιβύη, ειδική οµάδα αποστολών, τους καλύτερα εκπαιδευµένους
άνδρες της και την ώρα της αποστολής ο στρατηγός, ο Αρχηγός
ΓΕΕΘΑ, να φωτογραφίζει την αποστολή ότι ξεκινάει µε την ειδική
οµάδα των καταδροµών. Σαν να λέει ερχόµαστε σε εχθρικό έδα-
φος, «ξέρετε» τι θα κάνετε. 

Κι εδώ γεννιούνται πολλά ερωτηµατικά. Πέρα από εχθρική
είναι και εµπόλεµη ζώνη. Και αναφέροµαι στο συµβάν στην Λιβύη.
Δεν θα µπω στη συνωµοσιολογία. Όχι. Θα µπω στην απλή λογική
ενός στρατιωτικού που έχει εκπαιδευτεί να αποφεύγει τις κακο-
τοπιές. Στέλνεις κόσµο εκεί, στέλνεις οπλισµό µε τους ανθρώ-
πους αυτούς. Αυτό δεν λέγεται αποστολή ανθρωπιστικής βοή-
θειας. Λέγεται αποστολή αυτοκτονίας και δολοφονήθηκαν άν-
θρωποι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και δεν είχαµε ούτε µία παραίτηση. Ο κ. Φλώρος δεν παραιτή-

θηκε. Ο κ. Φλώρος παραµένει στη θέση του και ο Πρωθυπουργός
της χώρας, ενώ στην Πύλο κήρυξε εθνικό πένθος, εδώ και στις
πληµµύρες της Θεσσαλίας δεν κήρυξε εθνικό πένθος. Η εχθρο-
πάθεια που διακατέχει τον κύριο Πρωθυπουργό για οτιδήποτε
ελληνικό και η ελληνοφοβία απεδείχθη διά ακόµη µίαν φοράν.
Δεν χρειάζεται άλλο σχόλιο. Είναι εχθροπαθής για τους Έλληνες.
Διακατέχεται από το σύµπλεγµα αυτό.

Και να πω και κάτι ακόµα. Ο στρατηγός Φλώρος κίνησε γη και
ουρανό για τη βάση µε τα ελικόπτερά µας γιατί -λέει- κάποιοι
στρατιωτικοί έβγαλαν φωτογραφίες κι έτσι πρόδωσαν τις θέσεις
µας κ.τ.λ.. Ο κ. Χαρδαλιάς που απόρρητους χάρτες µε τις απο-
θήκες καυσίµων τους έβγαλε φόρα παρτίδα, ο ίδιος ο κ. Φλώρος
που ειδική αποστολή του στρατού την αποκαλύπτει πριν φτάσουν
στον χώρο -γιατί συνήθως σε αυτές τις περιπτώσεις τελειώνεις
την αποστολή σου και όταν επιστρέφεις βγάζεις φωτογραφίες-
γιατί δεν παραιτείται; Να ας πω γιατί. Γιατί µάλλον θέλει να κάνει
τη σύζυγό του περιφερειακή σύµβουλο του Χαρδαλιά κι έχει
κάνει το γραφείο του γραφείο προεκλογικό. Αλλιώς δεν εξηγεί-
ται. 

Όπως κι όλη η οµάδα το κλιµάκιο της Νέας Δηµοκρατίας που
είχαµε το συµβάν στη Λιβύη και πήγε κάπου στην Ηλεία εκεί να
στηρίξουν -λέει- Υπουργοί όλοι µαζί να χειροκροτούν, να ζητω-
κραυγάζουν την υποψήφια δήµαρχο, συγγενή κάποιου Υπουρ-
γού, του Χαρδαλιά δεν ξέρω ποιανού είναι, για να γίνει δήµαρχος.
Την ώρα που θρηνούσαµε νεκρούς.

Αυτή είναι η ποιοτική διαφορά µιας κυβέρνησης που σέβεται
τον εαυτό της και τον Έλληνα πολίτη και τις Ένοπλες Δυνάµεις
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από µία κυβέρνηση που δεν σέβεται τίποτα στο βωµό του εκλο-
γικού αποτελέσµατος. Είναι ποιοτικές οι διαφορές µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, και στα της Νέας Υόρκης. Είναι απορίας άξιον

που εδώ και δεκαετίες ο κάθε Πρωθυπουργός -δεν είναι ο µονα-
δικός- ασκεί κρυφή εξωτερική πολιτική. Εάν δεν κάρφωναν οι
Τούρκοι τη συνάντηση Φιντάν - Γεραπετρίτη  -γιατί αυτοί την έδω-
σαν, είναι η τρίτη φορά που καρφώνουν τους Έλληνες Υπουρ-
γούς που παρασκηνιακά, πίσω από το παραβάν, συζητούν ό,τι
συζητούν- δεν θα το µαθαίναµε ποτέ. Είναι δυνατόν ελληνικά πο-
λιτικά κόµµατα να µαθαίνουν από τους Τούρκους τις µυστικές
διαβουλεύσεις του Υπουργού Εξωτερικών της χώρας µε τον
Υπουργό Εξωτερικών της Τουρκίας; Κι όταν µιλάµε για Υπουργό
Εξωτερικών της Τουρκίας κάντε τις συγκρίσεις. Δεκαπέντε χρό-
νια ήταν αρχηγός της ΜΙΤ ο ένας και Υπουργός Επικρατείας ο
άλλος. Μας πιάνουν κορόιδα οι Τούρκοι συνεχώς. Το λέω έτσι
ωµά. Μυστική διπλωµατία, διαπραγµάτευση κυριαρχικών δικαιω-
µάτων και εθνικής κυριαρχίας κανείς Γεραπετρίτης, κανείς Μη-
τσοτάκης δεν έχει το δικαίωµα να υλοποιεί πίσω από την πλάτη
του ελληνικού λαού!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι εδώ το άλλο φάουλ του Πρωθυπουργού. Τόσους χώρους

είχε στη Νέα Υόρκη έπρεπε να πάει στο «Σπίτι της Τουρκίας» για
να δει τον Ερντογάν; Δεν το καταλαβαίνω. Την άλλη φορά ας πάει
και στην κρεβατοκάµαρα του Ερντογάν να µιλά µαζί. Είναι ντροπή
αυτό που γίνεται! Ντροπή! Προσβάλλουµε την ιστορία µας, τον
πολιτισµό µας, την παράδοσή µας και τις αξίες µας. Άκου στο
«Σπίτι της Τουρκίας».

Και απορώ µε όλους εσάς εδώ µέσα, κόµµατα κ.λπ.. Δεν µά-
θατε ότι από χθες οι φίλοι της Νέας Δηµοκρατίας και των υπο-
λοίπων κοµµάτων του ανορθολογισµού των εθνικών και κοινωνι-
κών αγώνων του ελληνικού λαού, των τριών κοµµάτων εξουσίας,
οι Αζερµπαϊτζανοί βοµβαρδίζουν τους αδελφούς Αρµένιους; Κα-
νείς δεν το έµαθε εδώ µέσα; Για την Ουκρανία είχαν πρεµούρα
να φέρουν τα Αζόφ εδώ µέσα, να στείλουν όπλα, άρµατα, πυρο-
µαχικά. Εδώ οι αδελφοί Αρµένιοι δεν έχουν το δικαίωµα αρωγής
από έναν ορθόδοξο λαό, τον ελληνικό λαό, που  έχει το ίδιο πρό-
βληµα µε τους Τούρκους; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 
Σιωπή, οµερτά. Ξέρετε γιατί; Γιατί τα λεφτά είναι πολλά. Μοι-

ράστηκαν πολλά. Μεγάλες ελληνικές οικογένειες έχουν κάνει
σχέση µε ποιον; Με τον δικτάτορα Αλίεφ! Δικτάτορας είναι. Σφά-
ζει παιδιά, σκοτώνει ανθρώπους. Και κανένας δεν µιλάει. Ντρέ-
ποµαι για πολλά κόµµατα εδώ µέσα. Ούτε µία ανακοίνωση
στήριξης του αρµενικού λαού, του διωκόµενου, του γενοκτονη-
µένου λαού της Αρµενίας. Κανένας δεν µιλάει. Γιατί; Τι φοβάστε;
Τις καλές σχέσεις του κ. Βαρδινογιάννη µε τον Αλίεφ; Τι φοβάστε
επιτέλους; Πείτε µου. Το φυσικό αέριο που παίρνουµε από εκεί
ή τα χρήµατα που κουβαλούσε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο το Αζερµπαϊτζάν, για να εξαγοράσει Ευρωβου-
λευτές –ή δεν τα ξέρετε αυτά;- όχι µόνο της Ελλάδος, όλων των
χωρών. Ούτε αυτά τα ξέρατε. 

Ε, λοιπόν, αν δε τα ξέρετε, θα σας το πω έτσι απλά. Δεν είστε
άξιοι να εκπροσωπείτε τον ελληνικό λαό, διότι η σιωπή σας άφηνε
τον λαό να γενοκτονείται!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, και στα καλύτερα. δικαιοσύνη. Για ποια δικαιο-

σύνη µιλάµε; Ποια δικαιοσύνη; Ένα κράτος-παρωδία φτιάξαµε,
πραγµατικά κράτος-παρωδία. Δίνουµε 32 εκατοµµύρια ευρώ -
ακούστε το νούµερο, 32 εκατοµµύρια ευρώ- ξέρετε γιατί; Για να
εκπαιδεύσουµε, λέει, τους µετανάστες και τους πρόσφυγες για
πυροπροστασία και δασοπυρόσβεση. Το καταθέτω στα Πρα-
κτικά. Είναι 32 εκατοµµύρια ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ποιος θα µασουλάει τα λεφτά; Ψάχνω να βρω την ουρά, γιατί
πηγαίνει σε γραφείο Υπουργού η δουλειά αυτή. Τριάντα δύο εκα-
τοµµυριάκια µόνο. Να τα ακούει ο ελληνικός λαός. 

Και κλείνω, επειδή ξέρω ότι ο κ. Γεωργαντάς είναι λίγο αυστη-

ρός. Μας προειδοποίησε τουλάχιστον. Κάτι είναι κι αυτό.
Πάµε για ένα φαινόµενο των τελευταίων ηµερών. Δεν ησχολή-

θην ποτέ µε τηλεπερσόνες και life style, αλλά δεν µπορώ να κα-
ταλάβω πώς σε ένα µήνα και κάτι ένας «κοµήτης», απολιτίκ τύπος
έγινε ένα φαινόµενο συζητήσεως σε όλα τα κανάλια. Εάν δεν
ήµουν υποψιασµένος, θα έλεγα ότι είναι σύµπτωσις. Αλλά επειδή
είµαι υποψιασµένος, είναι σύµπτωµα σήψης, παθογένειας του
ολετήρα που λέγεται µέσα ενηµέρωσης. Προωθούν ένα τηλεο-
πτικό προϊόν µόνο και µόνο για να δείξουν κάτι διαφορετικό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 
Εγώ θέλω να δω τον κύριο αυτόν, που ούτε το όνοµά του δεν

θα πω, όχι γιατί δεν τον σέβοµαι, αλλά γιατί δεν σέβεται τη νοη-
µοσύνη µου, γιατί πολιτικά δε µίλησε ποτέ. Μάθαµε για τη γιαγιά
του, τον µπαµπά του, τη µαµά του, το θείο του, τον άντρα του.
Μάθαµε τα πάντα για την προσωπική του ζωή. Δεν µε απασχολεί
εµένα αυτό, όχι. Στις 17 Νοέµβρη, όταν θα κάνει πορεία η Αρι-
στερά, η πραγµατική Αριστερά, το ΚΚΕ, στην Πρεσβεία των Ηνω-
µένων Πολιτειών, ο κύριος αυτός θα πάει µέχρι τα Χαυτεία ή,
όπως έκανε ο Τσίπρας, µέχρι το Σύνταγµα; Θα πάει έξω από την
αµερικανική Πρεσβεία, για να φωνάζει «έξω οι βάσεις του θανά-
του» ο κύριος αυτός, ο Αριστερός; Όχι, φαντάζοµαι πως όχι. Διότι
οι φωτογραφίες µε τους Αµερικανούς πρέσβεις, τον κ. Πάιατ,
είναι καλές. 

Εµένα µε προβληµατίζει ένα πράγµα, η ευκολία µε την οποία
ο ελληνικός λαός καταπίνει επιγραφές ψεύτικες. Ο Αριστερός!
Ή αυτός που είδε το φως, κατέβηκε το Άγιο Πνεύµα, είδε τα αρ-
νητικά του καπιταλισµού και ξαφνικά είδε το φως και λέει εδώ
είναι η αλήθεια. Όµως, θα δώσω µια συµβουλή σε όλους τους
Έλληνες. Αν κάποιος χαµογελάει όλη την ώρα, για να σε πείσει,
µάλλον πουλάει κάτι που δεν λειτουργεί. Αυτό να το θυµούνται
οι Έλληνες. 

Και πάµε στην τροπολογία για τις τριετίες που ανακοίνωσε ο
Έλληνας Πρωθυπουργός, ο οποίος για ακόµη µια φορά συνελή-
φθη ψευδόµενος. Δεν υπάρχουν τριετίες. Μεγάλο παραµύθι.
Γιατί; Γιατί λέει στο άρθρο 1 παράγραφος 6 ότι αναστέλλεται από
1-1-2027, αν το ποσοστό της ανεργίας υπερβεί το 10%. Αυτό είναι
ντιρεκτίβα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν είναι χατίρι του Μητσο-
τάκη. Δηλαδή, ως πότε θα βαφτίζουν το κρέας ψάρι; Ως πότε το
ψέµα θα το κάνουν αλήθεια; Πολιτική µε αστερίσκους και «εάν»
είναι πολιτικαντισµός, δεν είναι πολιτική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε,

παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ ένα λεπτό µόνο και κλείσαµε.
Μας είπατε δεκαπέντε λεπτά, γι’ αυτό. Στα δεκαπέντε λεπτά
κλείνω.

Πάµε στις ανακοινώσεις του κ. Σκρέκα πριν από λίγα λεπτά.
Τώρα λέει ο κ. Σκρέκας -από το 2019 το είπαµε εµείς- ότι πρέπει
να στηρίξουµε τον πρωτογενή τοµέα και να κάνουµε βιοµηχανία
τροφίµων. Θυµάστε; Εδώ ήµασταν, κύριοι συνάδελφοι, που το
είπα στον κ. Τσίπρα, το είπα στην κ. Γεννηµατά, στον κ. Μητσο-
τάκη δεξιά ότι πρέπει, πραγµατικά, η χώρα µας να ασχοληθεί µε
τη βιοµηχανία τροφίµων. Τα σουπερµάρκετ παίρνουν 4% ως 5%
κέρδος. Όλα τα λεφτά είναι στις βιοµηχανίες τροφίµων. Δεν µας
άκουσε και τότε. Δεν είναι αργά. Ίσως προλάβουµε τώρα. Βιοµη-
χανίες τροφίµων, εκεί είναι τα λεφτά.

Θα ελέγξει, λέει, τους προµηθευτές. Ο τρόπος µε τον οποίο
κάνει έλεγχο ο κύριος Υπουργός, πραγµατικά, δεν µας καλύπτει,
γιατί είναι επιφανειακός και επιδερµικός. Αλλά επειδή, λέει, ψά-
χνει να βρει την αισχροκέρδεια, θα του πω ότι αισχροκέρδεια
υπάρχει και τώρα που µιλάµε. Στη Θεσσαλία τα ενοίκια ανέβηκαν
400% επάνω µε τις πληµµύρες. Τα σπίτια από 200 και 300 ευρώ
πήγαν 800 και 1000. Πού είναι το κράτος να προστατεύσει τον
πολίτη και τώρα µάλιστα που γίνονται και εγγραφές στα πανεπι-
στήµια; Γίνεται χαµός. 

Το µυστικό, λοιπόν, της κερδοσκοπίας ξέρετε ποιο είναι; Να
αγοράζεις, λένε, όταν το αίµα κυλάει στους δρόµους. Και, δυστυ-
χώς, το αίµα των Ελλήνων κυλάει στους δρόµους καθηµερινά. Το
είπε ο Ρότσιλντ αυτό. Γιατί ξέρουµε ποιος τα λέει. Τώρα αυτό κά-
νουν κάποιοι. Η αισχροκέρδεια δίνει και παίρνει από τα βασικά
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καταναλωτικά αγαθά και, κυρίως, από αυτό που έχει να κάνει µε
την έλλειψη κρατικής µέριµνας και ελέγχου οπουδήποτε. 

Ο κ. Σκρέκας, λοιπόν, αν θέλει να πετύχει, ας έρθει να του
πούµε πώς, για να πετύχει ο έλεγχος της αισχροκέρδειας. Γιατί
δεν θέλει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 
Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Θα πω κάτι στη Νέα Δηµοκρατία.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, έτσι κι αλλιώς δεν είστε Νέα Δη-
µοκρατία, είστε ένας ιδεολογικός πολτός που επαµφοτερίζεστε
και αυτοπροσδιορίζεστε ως Δεξιοί. Δεν είστε Δεξιοί. Οι µισοί και
παραπάνω προέρχεστε από ένα πολτό που λέγεται κεντροαρι-
στερά. Γιατί δεν υπάρχει κεντροαριστερά. Ή στο Κέντρο θα είσαι
ή Δεξιά ή Αριστερά, αλλά στην πραγµατική Αριστερά, όχι στα πα-
ραµύθια των Αριστερών που προσκυνούν τον πρέσβη πρώτα ή
τον Υπουργό Εξωτερικών των Αµερικανών και µετά έρχονται και
το παίζουν Αριστεροί.

Ξεγελάτε τον κόσµο για τις τριετίες. Ξεγελάτε τον κόσµο για
τα εθνικά θέµατα. Ξεγελάτε τον κόσµο και τους Έλληνες µε τα
µέσα επικοινωνίας που ελέγχετε. Έλεγε ο Αβραάµ Λίνκολν: «Μπο-
ρείς να τους ξεγελάς όλους για λίγο καιρό, λίγους για όλο τον
καιρό αλλά όχι όλους για όλο τον καιρό», γιατί εδώ θα είναι η Ελ-
ληνική Λύση, για να µπορεί να σας απαντήσει και σας αποκαλύ-
πτει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το λόγο τώρα έχει η

ειδική αγορήτρια της Πλεύσης Ελευθερίας, η κ. Αρετή Παπαϊ-
ωάννου. 

ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Καληµέρα. Καλούµαστε σήµερα να
τοποθετηθούµε σχετικά µε την Κύρωση τροποποιήσεων του Κα-
ταστατικού του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού και των κα-
νόνων χρηµατοδότησης αυτού. 

Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Τουρισµού ιδρύθηκε το 1975, είναι
διεθνής οργανισµός µε έδρα τη Μαδρίτη της Ισπανίας και απο-
τελεί εξειδικευµένο όργανο του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών.
Σύµφωνα µε τους σκοπούς που αναφέρονται στο καταστατικό
του ασχολείται µε την προώθηση ενός υπεύθυνου, αειφόρου και
παγκοσµίως προσβάσιµου τουρισµού. Έτσι λένε οι σκοποί του.
Κύρια όργανά του είναι η γενική συνέλευση, το εκτελεστικό συµ-
βούλιο και η γραµµατεία. 

Η χώρα µας είναι πλήρες µέλος του Παγκόσµιου Οργανισµού
Τουρισµού από το 1975, από την αρχή, δηλαδή, και συµµετέχει
ενεργά στις γενικές συνελεύσεις του, στην επιτροπή για την Ευ-
ρώπη και σε διάφορες συναντήσεις-συνόδους που διεξάγονται
κατά καιρούς. 

Με το νοµοσχέδιο που συζητείται σήµερα, σκοπείται η κύρωση
των τροποποιήσεων των εξής άρθρων: 1, 4 έως και 7, 9, 14 και
22 του καταστατικού και της τελευταίας παραγράφου των κανό-
νων χρηµατοδότησης που έγινε το 2005 στο Ντακάρ στη 16η Σύ-
νοδο, καθώς και η τροποποίηση του άρθρου 38 που ακολούθησε
το 2007 στην Καρθαγένη της Κολοµβίας στη 17η Σύνοδο. 

Με αυτές τις τροποποιήσεις εισάγεται και ζητείται η συµπερί-
ληψη της κινεζικής γλώσσας στις επίσηµες γλώσσες του Οργα-
νισµού. Ορίζεται ότι πλέον ο Παγκόσµιος Οργανισµός Τουρισµού
αποτελεί ειδικευµένο Οργανισµό των Ηνωµένων Εθνών. Τα µέλη
του χωρίζονται σε πλήρη και συνδεδεµένα. Πλήρη µέλη µπορούν
να είναι όλα τα κράτη µέλη των Ηνωµένων Εθνών. 

Με τις εισαγόµενες ρυθµίσεις και, κυρίως, τα οριζόµενα στο
άρθρο 6 διαφοροποιείται η δοµή του και ορίζεται για πρώτη
φορά από την ίδρυσή του ότι µέλη από τον ιδιωτικό τοµέα, ακόµη
και επιχειρήσεις, θα συµµετέχουν κατά µία έννοια στα όργανα
διακυβέρνησης τους ως συνδεδεµένα µέλη. 

Στην παράγραφο 3 του άρθρου 6, εισάγεται η ρύθµιση ότι η
ιδιότητα του συνδεδεµένου µέλους θα είναι ανοικτή σε οργανώ-
σεις, διακυβερνητικές και µη κυβερνητικές, σε τουριστικούς φο-
ρείς χωρίς πολιτική αρµοδιότητα, σε διάφορες οργανώσεις που
αναφέρονται ενδεικτικά και σε εµπορικές επιχειρήσεις και ενώ-
σεις, των οποίων οι σκοποί σχετίζονται µε τους σκοπούς του ορ-
γανισµού ή εµπίπτουν στην αρµοδιότητά του. 

Ελέχθη -και έτσι είναι- ότι ο Παγκόσµιος Οργανισµός Τουρι-
σµού µε τη νέα του µορφή είναι ο µοναδικός Οργανισµός των

Ηνωµένων Εθνών που διαθέτει µέλη από τον ιδιωτικό τοµέα, τα
οποία συµµετέχουν στη δοµή διακυβέρνησής του -και προσθέτω
εγώ- µε παρουσία τους στα όργανα. 

Ειδικότερα στα άρθρα 7 και 9, ορίζεται ότι τα συνδεδεµένα
µέλη, που όπως είπαµε µπορούν να είναι και εµπορικές επιχειρή-
σεις -κυρίως µεγάλες θα είναι στην πράξη-, δεν θα έχουν µεν δι-
καίωµα ψήφου στη λήψη αποφάσεων αλλά έχουν το δικαίωµα να
παρίστανται έχοντας το κάθε συνδεδεµένο µέλος µέχρι και πέντε
εκπροσώπους και να οµιλούν προτείνοντας δράσεις και λύσεις. 

Είναι, πράγµατι, ο τουρισµός ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι της
παγκόσµιας οικονοµίας αλλά και ένα µέσο για την ξεκούραση,
εκπαίδευση και ευχαρίστηση όλων των ανθρώπων. Οδηγεί στη
γνωριµία άλλων τόπων, άλλων πολιτισµών, αλλά κυρίως και
άλλων τρόπων σκέψης. Οδηγεί στην ανακάλυψη και την αποκά-
λυψη ότι κατά τη δική µας προσωπική αντίληψη σωστό ή λάθος
στον τρόπο ζωής της κάθε οµάδας ανθρώπων εξαρτάται από τις
συνθήκες διαβίωσης και τη δυνατότητα επιβίωσής τους σε συ-
γκεκριµένο τόπο και χρόνο. Αυτή για εµάς είναι η απαρχή της
ανοχής του διαφορετικού που είναι και η βάση της παγκόσµιας
δηµοκρατικής σκέψης. 

Είναι αυτονόητο δικαίωµα κάθε ανθρώπου να έχει τη χρονική
και την οικονοµική δυνατότητα να ταξιδεύει και να απολαµβάνει
όλα τα παραπάνω. Πριν το ξέσπασµα της πανδηµίας του κορω-
νοϊού, ο τουρισµός βρισκόταν στο υψηλότερο επίπεδο όλων των
εποχών. Μία στις δέκα θέσεις εργασίας παγκοσµίως εξαρτιόταν
από αυτόν. 

Εµείς πιστεύουµε ότι η συµµετοχή της χώρας µας στα διεθνή
φόρα καθώς και στον Παγκόσµιο Οργανισµό Τουρισµού πρέπει
να είναι ουσιαστική, ότι πρέπει να είµαστε παρόντες στα δρώµενα
που µας αφορούν. Έτσι σήµερα ψηφίζουµε «ναι» επί της αρχής,
χωρίς όµως να δηλώνουµε ικανοποιηµένοι από την πολιτική της
Κυβέρνησης. 

Με την ευκαιρία, λοιπόν, της εισαγωγής του πρώτου γι’ αυτή
την περίοδο νοµοσχεδίου του Υπουργείου Τουρισµού θέλουµε
να πούµε τα εξής: Στη χώρα µας ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι της
οικονοµικής δραστηριότητας αφορά τον τουρισµό. Ζητούµε, λοι-
πόν, και στο όνοµα των πολιτών απαιτούµε η Κυβέρνηση να φρο-
ντίσει εκτός από την κύρωση των τροποποιήσεων καταστατικών
διεθνών οργανισµών και για τα µείζονα θέµατα του εγχώριου του-
ρισµού, η Κυβέρνηση που οδεύει πλέον προς τα πέντε χρόνια
διακυβέρνησης και καµµία δικαιολογία δεν µπορεί να προβάλλει. 

Επισηµαίνουµε ότι όπως φαίνεται δεν υπάρχει κεντρικός σχε-
διασµός ούτε για εναλλακτικές και αειφόρες µορφές τουρισµού,
ούτε ιαµατικού τουρισµού, ιατρικού τουρισµού, θρησκευτικού
τουρισµού και αν υπάρχει, είναι µόνο στα χαρτιά και δεν τον ξέρει
κανείς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Παρακαλώ ένα λεπτό.
Δεν υπάρχει καµµία πρόνοια ούτε στις µεγάλες πόλεις ούτε

στα νησιά, ώστε οι χώροι βραχυχρόνιας µίσθωσης να µην είναι
τόσοι πολλοί που να εµποδίζεται η διαµονή και η διαβίωση των
µόνιµων κατοίκων που δεν βρίσκουν πια σπίτια να µείνουν. Είναι
δυνατόν να µη βρίσκουν πού να µείνουν οι γιατροί και οι δάσκαλοι
και να παραιτούνται γιατί δεν έχουν πού να κοιµηθούν; 

Δεν υπάρχει κυρίως καµµία φροντίδα και καµµία µέριµνα για
τους εργαζόµενους στον τουρισµό. Εργάζονται όλη τη σεζόν σε
πολύ δύσκολες συνθήκες εργασίας και απάνθρωπες συνθήκες
πολλές φορές, σε συνθήκες –είπα χθες στην επιτροπή- γαλέρας.
Και δεν ήταν δική µου λέξη αυτή. Την άκουσα πριν από δύο χρό-
νια από εργαζόµενο που πλέον έχει ξενιτευτεί, όπως και τόσοι
άλλοι και δεν ζει στη χώρα ρίχνοντας µαζί µε άλλους νέους αν-
θρώπους µαύρη πέτρα πίσω του. Δεν έχουν όχι αξιοπρεπή αλλά
ούτε καν ανεκτά δωµάτια να κοιµηθούν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Γιατί στο όνοµα του υπερκέρδους και της υπερεκµετάλλευσης
κανένα δωµάτιο της προκοπής δεν περισσεύει, δεν πρέπει να µεί-
νει ανεκµετάλλευτο τουριστικά. Ζουν όλο το καλοκαίρι µε εξα-
ντλητικά ωράρια, κακοπληρώνονται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
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παρακαλώ. Πάµε στα εννέα λεπτά. 
ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: …και µε τη λήξη της σεζόν περνούν

στην ανεργία µε τα 479 ευρώ του ταµείου. Και όταν µιλάµε για
τους εργαζόµενους στον τουρισµό, δεν µπορούµε να µη δούµε
τα δεκατρίωρα που νοµίµως πλέον θεσπίζονται για όλους τους
εργαζόµενους. Και αντί να ελέγχει η Κυβέρνηση µε διαρκείς ελέγ-
χους την εφαρµογή και την τήρηση των κλαδικών συµβάσεων,
έχει θεσπίσει τη δυνατότητα µετάκλησης για εργασία στον του-
ρισµό ατόµων από τρίτες χώρες, από το Μπαγκλαντές, τη Συρία,
το Πακιστάν, την Αίγυπτο. 

Έτσι καταφέρνετε, κύριοι της Κυβέρνησης, να κρατιούνται οι
µισθοί χαµηλά και να στοιβάζονται τρεις και τέσσερις µαζί σε ένα
δωµάτιο χωρίς πολλές διαµαρτυρίες και διεκδικήσεις. 

Αύριο εισάγεται προς ψήφιση το νέο εργατικό νοµοσχέδιο που
απαξιώνει στην πράξη το νόηµα της οκτάωρη εργασίας. Εµείς,
στην Πλεύση Ελευθερίας, πιστεύουµε ότι πρέπει µε αυτή την
οκτάωρη εργασία να µπορεί ο κάθε εργαζόµενος να αντιµετωπί-
ζει τις καθηµερινές ανάγκες και να µη χρειάζεται να δουλεύει δε-
κατρείς ώρες για να µπορεί να πληρώσει το φαγητό και το ενοίκιο
του. 

Είµαστε εντελώς αντίθετοι µε νοµοσχέδια, µε τα οποία περι-
στέλλονται κεκτηµένα, µε πολλούς αγώνες εργασιακά δικαιώ-
µατα των πολιτών. 

Αντίθετους επίσης –και κλείνω- µας βρήκε η αδυναµία να ψη-
φίσουν οι εποχικά εργαζόµενοι κυρίως στον τουρισµό και στην
εστίαση και θα διεκδικήσουµε στην Πλεύση Ελευθερίας να γίνει
πράξη το αίτηµα που διατυπώσαµε στις δύο περασµένες εθνικές
εκλογές του Μαΐου και του Ιουνίου να υπάρξει µέριµνα και νοµο-
θέτηση ώστε να µπορούν πλέον να ψηφίζουν από τον τόπο ερ-
γασίας τους. 

Προσωπικά η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κων-
σταντοπούλου έκανε όχι ένα αλλά περισσότερο διαβήµατα, για
να µπορέσουν να ψηφίσουν αυτοί οι άνθρωποι, αλλά τους απο-
κλείσατε από την άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµατος. Την
εποχή της ψηφιοποίησης ήταν απόλυτα εφικτό να µπορέσουν να
ψηφίσουν στους τόπους εργασίας. Εµείς το είπαµε και το επα-
ναλάβαµε εγκαίρως. Ήταν νέοι άνθρωποι στην πλειονότητά τους
και όπως είπα και χθες φοβηθήκατε την ψήφο τους. Αυτή είναι
για εµάς η πραγµατικότητα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μιλήσατε έντεκα

λεπτά και δεκαεπτά δευτερόλεπτα.
Από εδώ και πέρα, όποιος υπερβαίνει τον χρόνο θα αναφέρω

το πόση ώρα µίλησε, κύριοι συνάδελφοι. Κοιτάξτε, δεν είναι προ-
σωπικό. Και πολλοί άλλοι νωρίτερα έχουν υπερβεί τον χρόνο -κα-
νένας τόσο πολύ- και δεν είναι αδυναµία του Προεδρείου να
επιβάλλει τους κανόνες. Δείχνουµε ανοχή, όταν το επιτρέπουν οι
συνθήκες και όταν πραγµατικά χρειάζεται κάποιος χρόνος για να
ολοκληρωθεί µια σκέψη και, βεβαίως, όταν έχουµε Προέδρους
κοµµάτων. Αυτό το ξέρετε. Είθισται πάντα. 

Όµως, παρακαλώ, είναι σεβασµός των συναδέλφων, σεβασµός
της διαδικασίας, σεβασµός όλων, µετά τον χρόνο που προβλέ-
πεται, απλά να ολοκληρώνουµε τη σκέψη µας. Δεν µπορώ να το
κατανοήσω και θα αναφέρω σε κάθε συνάδελφο που από δω και
πέρα υπερβαίνει τον χρόνο, την υπέρβαση που κάνει όπως την
κάνει. Δεν θα κοιτάξω να τον σταµατήσω. Θα λέω πόσο µίλησε. 

Έχει ζητήσει τον λόγο για δύο λεπτά η κυρία Υπουργός, για να
κάνει από εκεί που βρίσκεται κάποιες διευκρινίσεις και να δώσει
κάποιες απαντήσεις σε θέµατα που τέθηκαν και συνεχίζουµε.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΑ ΡΑΠΤΗ (Υφυπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Ο κ. Κόκκαλης ανέφερε ότι το 2017 - 2018 ήταν η πρώτη φορά

που η Ελλάδα απέκτησε σχέσεις στο Εκτελεστικό Συµβούλιο του
ΠΟΤ. Όµως, η χώρα µας ήταν µέλος του Εκτελεστικού Συµβου-
λίου τα έτη 1982, 1992 - 1993 και 1994 - 1995. 

Ο κ. Μπούµπας αναφέρθηκε στην κινεζική γλώσσα. Η Κίνα
είναι µία από τις πολυπληθέστερες χώρες του κόσµου. Διεθνώς
ήταν η χώρα µε την υψηλότερη τουριστική δαπάνη για το 2021.
Η Κίνα το 2022 ήταν δεύτερη στον κόσµο αναφορικά µε τη συ-

νεισφορά των ταξιδιών και του τουρισµού στο ΑΕΠ και πρώτη
στον κόσµο αναφορικά µε τη συνεισφορά του τουρισµού και των
ταξιδιών στην απασχόληση. 

Ο κ. Συντυχάκης αναφέρθηκε στην απόδοση προνοµίων. Η συ-
ζήτηση για την απόδοση προνοµίων και ασυλιών δεν αφορά τις
υπό συζήτηση τροποποιήσεις. Η κύρωση του παραρτήµατος 18
της διεθνούς σύµβασης για τα προνόµια και τις ασχολίες των ει-
δικευµένων Οργανισµών των Ηνωµένων Εθνών έχει επέλθει µε
τον ν.4803/2021. 

Αναφορικά µε το ερώτηµα του κ. Βρεττού σε ό,τι αφορά τις
πρωτοβουλίες του ΠΟΤ από τις οποίες έχει επωφεληθεί η χώρα
µας τα τελευταία χρόνια, ενδεικτικά να αναφέρω τη βράβευση
ως «Best Tourism Villages» του Δήµου Σουφλίου στο πλαίσιο της
πρωτοβουλίας του ΠΟΤ το 2021, «Best Tourism Villages»-τεχνική
βοήθεια για θέµατα τουριστικής ανάκαµψης για τη Σκιάθο το
2022 και τη Θάσο το 2023. Η δυτική Σάµος εντάχθηκε στο πρό-
γραµµα του «Upgrade Programme» της πρωτοβουλίας για το
«Best Tourism Villages». Το Υπουργείο Τουρισµού έχει επωφελη-
θεί από προγράµµατα τεχνικής βοήθειας στον τοµέα της διαχεί-
ρισης κρίσεων το 2021 και το 2022. 

Αυτά θα έλεγα σε ό,τι αφορά την κύρωση. Βεβαίως τέθηκαν
πολλά άλλα ζητήµατα που αφορούν γενικότερα στη στρατηγική
του Υπουργείου Τουρισµού, αλλά δεν έχουµε τον χρόνο να τα
αναπτύξουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Στην οµιλία σας, κυ-
ρία Υπουργέ.

ΕΛΕΝΑ ΡΑΠΤΗ (Υφυπουργός Τουρισµού): Ωστόσο, θα
κλείσω µόνο µε µια παρέµβαση που αφορά στον τοµέα των βρα-
χυχρόνιων µισθώσεων, όπου θεσµοθετείται συνδυασµός παρεµ-
βάσεων µε στόχο την αντιµετώπιση αθέµιτου ανταγωνισµού µε
τα ξενοδοχεία, αλλά και την αντιµετώπιση των δευτερογενών αρ-
νητικών επιπτώσεων στην κτηµαταγορά και τα ενοίκια. Δεν θίγε-
ται η ανάπτυξη των βραχυχρόνιων µισθώσεων που αποτελούν
σηµαντική πηγή εισοδήµατος για χιλιάδες ιδιοκτήτες ακινήτων,
αλλά και για τη χώρα συνολικά. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κλείνουµε τις ειση-

γήσεις µε την κ. Αντωνίου από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ορίστε, κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα πριν ξεκινήσω κι εγώ

την τοποθέτησή µου λίγες µέρες µετά την οδυνηρή απώλεια των
πέντε µελών της ελληνικής αποστολής στη Λιβύη, να εκφράσω
και εγώ από το Βήµα της Ολοµέλειας τα ειλικρινή συλλυπητήρια.
Η σκέψη µας είναι µε τις οικογένειες των θυµάτων και τους δέκα
τραυµατίες µας. Η πολιτεία οφείλει να σταθεί –και θα σταθεί- στο
πλευρό τους.

Θα επικεντρωθώ τώρα στο σχέδιο νόµου. 
Το παρόν σχέδιο νόµου είναι κοµβικό, αγαπητοί συνάδελφοι,

γιατί αφορά το ισχυρό χαρτί της Ελλάδας, τον τουρισµό, ο ο-
ποίος αποτελεί έναν από τους κραταιούς και δοµικούς πυλώνες
της εθνικής µας οικονοµίας, καθώς συµβάλλει καταλυτικά στη
διαµόρφωση του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος της χώρας
µας. Πρωτεύων στόχος, λοιπόν, του προτεινόµενου σχεδίου νό-
µου είναι η κύρωση των τροποποιήσεων των άρθρων του κατα-
στατικού του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού των Ηνωµένων
Εθνών και της τελευταίας παραγράφου των κανόνων χρηµατο-
δότησης αυτού. 

Οι προτεινόµενες τροποποιήσεις αποφασίστηκαν στη 16η και
17η Σύνοδο του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού το 2005 και
το 2007. Ούτως ή άλλως αναφέρθηκα στην επιτροπή για την κα-
θυστέρηση και γιατί ήρθε τώρα πολύ γρήγορα από τη συγκεκρι-
µένη Κυβέρνηση, από την Κυβέρνησή µας, έτσι ώστε να κυρω-
θούν αυτές οι τροποποιήσεις. 

Καλούµαστε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να υπερ-
ψηφίσουµε αυτή την επικαιροποίηση, η οποία προέκυψε ως αδή-
ριτη ανάγκη για την εναρµόνιση του καταστατικού του Παγκόσ-
µιου Οργανισµού µε τα σύγχρονα δεδοµένα που επικρατούν σε
µια από τις ισχυρότερες βιοµηχανίες του πλανήτη, τον τουρισµό. 

Είναι, λοιπόν, εξαιρετικά σηµαντικό ότι σε ένα διαρκώς µετα-
βαλλόµενο παγκόσµιο οικονοµικό πλαίσιο επαναπροσδιορίζεται
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ο ρόλος και η αποστολή του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού
ως διεθνούς οργανισµού διακυβερνητικού χαρακτήρα και ως ει-
δικευµένου για τον τουρισµό οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών
και η χώρα µας επανακαθορίζει τον ρόλο της στην προώθηση της
τουριστικής πολιτικής διεθνώς. 

Είναι σαφές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µε το σχέδιο
νόµου που συζητούµε στη σηµερινή συνεδρίαση επιδιώκεται η
επικαιροποίηση του σχετικού πλαισίου συµµετοχής της χώρας
µας ως κράτους-µέλους του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρι-
σµού, χωρίς να προκαλούνται –εννοείται- δηµοσιονοµικές δαπά-
νες. 

Οι τροποποιήσεις για τις οποίες γίνεται αναφορά στο προς κύ-
ρωση νοµοσχέδιο αποτελούν δοµικές παρεµβάσεις που αναπρο-
σαρµόζουν πλήρως το προφίλ του οργανισµού και επανακαθο-
ρίζουν τις συνιστώσες λειτουργίας του και, ταυτόχρονα, την του-
ριστική πολιτική της Ελλάδας σε ένα διεθνές ανταγωνιστικό πεδίο
δράσης. Η εισαγωγή δε της κινεζικής γλώσσας που ακούστηκε
από πολλούς εισηγητές δίνει θετικό πρόσηµο στις διεθνείς του-
ριστικές ανταλλαγές του τουρισµού µε µια πολυπληθή ασιατική
αγορά. Εξάλλου, ο αυξηµένος αριθµός γλωσσών θα µεγιστοποι-
ήσει την επικοινωνιακή δεινότητα, γεγονός που θα επιτρέψει την
καλύτερη διάδοση εργασιών του Παγκόσµιου Οργανισµού Του-
ρισµού µεταξύ των χρηστών τόσο στον δηµόσιο, όσο και στον
ιδιωτικό τοµέα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τα παραπάνω γίνεται απο-
λύτως αντιληπτό το ειδικό βάρος της ψήφισης του εν λόγω νο-
µοσχεδίου, καθώς σηµατοδοτεί και επαναπροσδιορίζει τον ρόλο
της χώρας µας ως κράτους-µέλους του Παγκόσµιου Οργανισµού
Τουρισµού, θέση που κατέχει επάξια από το 1972 και, ταυτό-
χρονα, ενσωµατώνει στο Εθνικό Δίκαιο ουσιαστικές ρυθµίσεις
που αφορούν και στο ελληνικό τουριστικό προϊόν και καθιστούν
παγκοσµίως γνωστό το ισχυρό brand «Ελλάδα» ως εξαιρετικό
τουριστικό προορισµό. Είχαµε την ευκαιρία να ακούσουµε από
την Υφυπουργό µας όλο τον προγραµµατισµό για την τουριστική
πολιτική της Κυβέρνησης. 

Η Ελλάδα για πενήντα και πλέον χρόνια συµµετέχει ενεργά,
λοιπόν, στις διαδικασίες του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού
των Ηνωµένων Εθνών, αναγνωρίζοντας τη σηµασία του τουρι-
σµού για την προώθηση της οικονοµικής ανάπτυξης και της επεν-
δυτικής δραστηριότητας. Το Υπουργείο Τουρισµού ως εθνικός
φορέας εκπροσώπησης της Ελλάδας στον ΠΟΤ επιθυµεί να ενι-
σχύσει τους δεσµούς φιλίας µεταξύ των χωρών, να εντείνει τη
διεθνή παρουσία της χώρας µας στο παγκόσµιο γίγνεσθαι, να
εξυπηρετήσει µε τον πιο βέλτιστο τρόπο τους στόχους που έχουν
τεθεί στον συγκεκριµένο τοµέα και εν γένει να προωθήσει τον
τουρισµό ως κινητήρια δύναµη της βιώσιµης ανάπτυξης, της
ανταγωνιστικότητας, της καινοτοµίας και της γλωσσικής πολυ-
µορφίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω σε ένα δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η θετική µας ψήφος για το εν

λόγω νοµοσχέδιο αποτελεί πράξη πολιτικής υπευθυνότητας,
καθώς αυτό το σχέδιο νόµου υπηρετεί τον πυρήνα της εξωστρέ-
φειας και της ανάπτυξης, δύο θεµελιωδών πυλώνων του κυβερ-
νητικού έργου της Νέας Δηµοκρατίας για την τρέχουσα περίοδο
διακυβέρνησης. 

Η χώρα µας χτίζει µε συνέπεια και συνέχεια τη θέση της στο
παγκόσµιο οικονοµικό γίγνεσθαι και την ισχύ της στους διεθνείς
Οργανισµούς και σε αυτές τις δοµικές αλλαγές η δική µας απά-
ντηση πρέπει να είναι «Ναι. Αλλαγές τώρα». 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία

συνάδελφε. 
Τώρα θα πάρουν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µε

αντίστροφη σειρά της κοινοβουλευτικής τους δύναµης και θα
κλείσει η κυρία Υπουργός. Οπότε παρακαλώ τον Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης
Ελευθερίας, τον κ. Καζαµία, να πάρει τον λόγο. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προτού αναφερθώ στο νοµοσχέ-
διο που συζητάµε σήµερα θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι µας
απασχολεί έντονα η τραγική κατάσταση που βιώνουν οι πολίτες
στη Θεσσαλία δύο και πλέον εβδοµάδες µετά τις καταστροφικές
πληµµύρες. Εκτός από τη διάχυτη πλέον πεποίθηση ότι έγιναν
εγκληµατικές παραλείψεις στην κατασκευή των αντιπληµµυρικών
έργων, οι οποίες πιθανόν να συνδέονται µε εκτεταµένα φαινό-
µενα διαπλοκής που ελπίζουµε να διερευνηθούν σε βάθος, ακόµη
και τώρα οι κάτοικοι σε πολλές από τις πληγείσες περιοχές στη
Θεσσαλία παραµένουν εγκαταλελειµµένοι και αβοήθητοι. Υπάρ-
χει ασυγχώρητη σύγχυση, ολιγωρία και ένας πολιτικός λόγος
αποποίησης ευθυνών από την πλευρά της Κυβέρνησης, ο οποίος
αγγίζει τα όρια του παραλόγου. 

Και αν θέλει η Κυβέρνηση όταν απευθύνεται στην Αντιπολί-
τευση να µιλάει µε τη φωνή της λογικής, θέλουµε να της πούµε
και εµείς ότι πολλά από τα πράγµατα που κάνει, όχι µόνο για την
Αντιπολίτευση αλλά και για όλο τον λαό, έχουν πολύ έντονα τα
στοιχεία του παραλόγου. Ένα παράδειγµα είναι η άποψη ότι κατά
κάποιον τρόπο όταν η πληµµύρα έχει όγκο κάποιων εκατοµµυ-
ρίων κυβικών µέτρων νερού δεν µπορεί να γίνει τίποτα. Κάπως
θέλει να µας πει η Κυβέρνηση ότι επειδή ήταν άνευ προηγουµέ-
νου η πληµµύρα δεν έχει σηµασία αν υπήρχαν αντιπληµµυρικά
έργα. Δεν έχει σηµασία και αν είχαν χαθεί κάποια λεφτά στη δια-
δικασία κατασκευής τους: Δεν µπορούσαν να αντιµετωπιστούν
µε οποιονδήποτε τρόπο. Έχω να σας πω κάτι, κυρίες και κύριοι
της Κυβέρνησης: ότι εµείς εκεί στα ορεινά ξέρουµε και µια λέξη
που λέγεται αντίσταση. Δηλαδή ακόµη και όταν ο κίνδυνος είναι
µεγάλος, ακόµη και όταν οι θεοµηνίες είναι υπερβολικές, πρέπει
να είµαστε έτοιµοι να αντισταθούµε µε τα µέσα που έχουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
Είχαµε mega – fires, «δεν µπορούσαµε να κάνουµε τίποτα».

«Έπεσαν οκτακόσια εκατοµµύρια κυβικά µέτρα νερού, δεν µπο-
ρούµε να κάνουµε τίποτα». Αυτή είναι η στάση σας. Αυτό θεω-
ρούµε ότι αγγίζει τα όρια του παραλόγου. Είναι µια αντίληψη που
δεν συνάδει µε τη λογική του απλού πολίτη και πιστεύω ότι εµείς
εκφράζουµε αυτή τη λογική.

Θα σας φέρω κι ένα άλλο παράδειγµα για το πώς η Κυβέρνηση
αντιµετωπίζει αυτά τα θέµατα µέσα από µια νοοτροπία παραλό-
γου. Υπέβαλα µια ερώτηση -την ανέγνωσε το Προεδρείο νωρί-
τερα- και η ερώτηση αυτή ήταν για τα εκτεταµένα φαινόµενα
αισχροκέρδειας και µαυραγοριτισµού που λαµβάνουν χώρα στη
Θεσσαλία. Υπάρχουν πάρα πολλά ρεπορτάζ γι’ αυτό. Την υπέ-
βαλα στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και µε τα τερτίπια που
κάνει η Κυβέρνηση, για να κερδίσει ενδεχοµένως λίγο χρόνο και
να πάρει κανένα µέτρο, για να µπορεί µετά να έρθει κάποιος
Υπουργός εδώ και να πει ότι «κάναµε κάτι», την ανέβαλε για την
επόµενη εβδοµάδα µε το πρόσχηµα ότι αυτό είναι ένα θέµα που
αφορά το Υπουργείο Ανάπτυξης. Κοιτάξτε τώρα, η αγορανοµία
είναι θέµα ανάπτυξης, όχι θέµα εθνικής οικονοµίας. Ας το δε-
χτούµε κι αυτό, αλλά οι πολίτες σάς βλέπουν και καταλαβαίνουν
ότι υπεκφεύγετε γιατί δεν έχετε επιχειρήµατα. 

Επίσης έχω να πω και κάτι για τα µέτρα που ανακοίνωσε ο
Πρωθυπουργός από τη Θεσσαλονίκη σχετικά µε την υποχρεω-
τική ασφάλιση κατοικίας. Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτό; Κατα-
λαβαίνετε πώς οι πολίτες το αντιλαµβάνονται αυτό; Πριν τη
διακοπή των εργασιών της Βουλής τον Ιούλιο είχε υποβληθεί
στην Ολοµέλεια και ψηφίστηκε ένα νοµοσχέδιο µε οικονοµικά
µέτρα, στο οποίο υπήρχε µία ελάφρυνση από τον ΕΝΦΙΑ κατά
10% για όσους επέλεγαν να ασφαλίσουν ιδιωτικά τα σπίτια τους.
Τότε είχαµε φέρει ένσταση και είχατε πει εσείς, κύριοι της Κυ-
βέρνησης, ότι «δεν εφαρµόζουµε υποχρεωτική ασφάλιση των κα-
τοικιών». Τι µεσολάβησε από τότε; Οι πυρκαγιές που έκαψαν τα
πάντα. Οι πληµµύρες, οι οποίες κατέστρεψαν τα σπίτια. Και τώρα
ως παραδοχή για την ανικανότητά σας να παράσχετε προστασία
στους πολίτες και στα σπίτια τους, ιδιωτικοποιείτε την ασφάλιση. 

Σήµερα καθώς ερχόµουν εδώ άκουγα σε ραδιοφωνικό σταθµό
που υποστηρίζει την Κυβέρνηση διαφήµιση από εταιρεία τζάµπα
ασφάλιση κατοικίας «µε 12 ευρώ τον µήνα». Ήδη έχουν αρχίσει
οι µπίζνες αυτές. Και τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι δεν µπορείτε,
κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, να υπερασπιστείτε την κατοι-
κία του πολίτη. Και τι θα κάνετε αν γίνει µια καινούργια θεοµηνία
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ή νέα καταστροφή, η οποία θα καταστρέψει τόσα πολλά σπίτια
ούτως ώστε να καταρρεύσουν οι ασφαλιστικές εταιρείες και δεν
µπορέσουν να αποκαταστήσουν αυτά τα σπίτια; Έχουν συµβεί
αυτά τα φαινόµενα και το ξέρετε. Πώς θα σας ωφελήσει; Και πώς
θα ωφελήσει τους πολίτες η ιδιωτικοποίηση της ασφάλισης;

Πρέπει να αναλάβετε ευθύνες και πρέπει να πάψετε να κοροϊ-
δεύετε και να εξαπατάτε τους πολίτες πάνω σε αυτά τα θέµατα. 

Θα επανέλθω σε αυτό, και µε την επίκαιρη ερώτηση και µε µελ-
λοντικές ευκαιρίες που θα έχω ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πάρα

πολύ, κύριε συνάδελφε, για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την

Κοινοβουλευτική Οµάδα Σπαρτιάτες, κ. Ιωάννης Κόντης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κύριοι

συνάδελφοι, κατ’ αρχάς αισθάνοµαι την ανάγκη να αναφερθώ
στο ατύχηµα -που για µας µάλλον δεν είναι ατύχηµα- των Ελλή-
νων, των παιδιών στη Λιβύη. Ατύχηµα το προσδιόρισαν. Για µας
είναι δολοφονική απόπειρα σε µια αχαρτογράφητη περιοχή,
εµπόλεµη, στην οποία στάλθηκαν νέα παιδιά -δεν ξέρουµε για
ποιον σκοπό-, σίγουρα κάτω από τις εντολές του ΟΗΕ, όπως
είδα, αλλά νοµίζουµε ότι είναι ένα θέµα, που αφορά όλη την Ελ-
λάδα, όλη η Ελλάδα πενθεί και θεωρούµε ότι θα έπρεπε σε περι-
πτώσεις αποστολής και θανάτου παιδιών µας στο εξωτερικό να
υπάρχει εθνικό πένθος, κάτι που τελευταία έχουµε συνηθίσει να
συµβαίνει, γιατί έχουµε πάρα πάρα πολλά δυστυχήµατα, τα
οποία δεν ξέρουµε αν τελικά είναι µόνο δυστυχήµατα. 

Εγώ θα αναφερθώ και σε µια νέα κοπέλα, λόγω συνάφειάς µου
µε το επάγγελµα, η οποία χθες πέθανε από ένα τσίµπηµα κου-
νουπιού στις Ινδίες, µια εικοσάχρονη κοπέλα που ήθελε να εντα-
χθεί στην ένδοξη ελληνική Εµπορική Ναυτιλία και η οποία τελικά
δεν ευδόκησε να περάσει ούτε τρεις - τέσσερις µήνες πάνω σε
ένα πλοίο και την έφεραν νεκρή στην Ελλάδα. Είναι πράγµατα τα
οποία µας θλίβουν και είναι υπεράνω νοµοσχεδίων, υπεράνω δια-
φόρων εντάξεων σε διεθνείς οργανισµούς και αξίζει να τα µνη-
µονεύουµε. 

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο αυτό τώρα, επειδή µιλάµε και λέµε
ότι υπάρχουν εντολές ή διεργασίες του Παγκόσµιου Οργανισµού
Τουρισµού, του Παγκόσµιου Οργανισµού Τροφίµων, έχουµε εξε-
τάσει εκεί που συµµετέχουµε τελικά ποιοι αποτελούν τα εκτελε-
στικά όργανα και ποιοι είναι αυτοί οι οποίοι ασχολούνται µε τα
θέµατα αυτά; Να σας πω εγώ. Επειδή στον Παγκόσµιο Οργανι-
σµό Τουρισµού επί εκατόν πενήντα έξι χωρών-µελών, αν θυµάµαι
καλά, βγαίνει ένας εκπρόσωπος στην εκτελεστική επιτροπή κάθε
πέντε, έχουµε τριάντα επτά µέλη στα οποία προεδρεύει αυτή την
εποχή µέχρι το 2025 η Σαουδική Αραβία µε αντιπροέδρους την
Ακτή Ελεφαντοστού και τον Μαυρίκιο και συµµετέχει φυσικά και
η Ελλάδα, κάτι που µας είπαν ότι είναι περηφάνια για µας, µεταξύ
της Γουατεµάλας, της Παραγουάης, χωρών οι οποίες δεν έχουν
και σχέση µε τουρισµό, δεν έχουν ανάπτυξη τουρισµού και δεν
ασχολούνται µε τουριστικά θέµατα. Αυτές, λοιπόν, οι τριάντα
επτά χώρες, που αποτελούν την εκτελεστική επιτροπή, σίγουρα
σε συνεννόηση και µε τις άλλες εκατόν πενήντα έξι χώρες και τα
πεντακόσια affiliated members, που είναι ξενοδοχειακές οργανώ-
σεις από όλον τον κόσµο -πρόεδρος σε αυτές είναι η Ένωση Ξε-
νοδόχων της Μαδρίτης- βγάζουν ντιρεκτίβες για το πώς εµείς θα
χειριστούµε τον τουρισµό µας.

Ο τουρισµός µας, λοιπόν, αυτή η µεγάλη βιοµηχανία µαζί µε
την ελληνική εµπορική ναυτιλία, που επί χρόνια προσφέρει συ-
νάλλαγµα κατά κύριο λόγο, έχει αφεθεί στο έλεος του θεού και
περιµένουµε κατά καιρούς να υπάρξει µια ένταξη από τον Πα-
γκόσµιο Οργανισµό Τουρισµού κάποιων οδηγιών, οι οποίες στο
τέλος της ηµέρας τι µας λένε; Ότι θα µπουν κάποιες ΜΚΟ να συ-
νεισφέρουν στη διαχείριση -δεν καταλάβαµε ακριβώς τι, γιατί
είναι ντιρεκτίβες και έρχονται µε τη µορφή ενσωµάτωσης- και ένα
upgrade στις γλώσσες οι οποίες είναι αποδεκτές στον παγκόσµιο
οργανισµό, που είναι τα κινέζικα. Και καλώς να αποδεχτούν τα κι-
νέζικα και τα ελληνικά και όλες τις γλώσσες. Επί της ουσίας,
όµως, τι βλέπουµε εµείς στον ελληνικό τουρισµό; Βλέπουµε διε-

θνή κέντρα, διεθνείς µεγάλους κολοσσούς απέξω να έρχονται να
αγοράζουν συλλήβδην όλα τα ξενοδοχειακά συγκροτήµατα, σπί-
τια στο κέντρο της Αθήνας και να τα µετατρέπουν σε Airbnb βρα-
χυχρόνιων µισθώσεων, να προσπαθούν να µπουν στην ελληνική
τουριστική αγορά χωρίς κανόνες. 

Βλέπουµε να µην υπάρχουν κανόνες και να προσπαθούµε να
εισαγάγουµε ξένο προσωπικό και µάλιστα τελείως ανειδίκευτο
από το Μπανγκλαντές, Πακιστάν, όπως ζήτησαν οι ξενοδόχοι µας
-γύρω στις ογδόντα χιλιάδες µε εκατό χιλιάδες διάβασα, αν θυ-
µάµαι καλά-, να µην υπάρχει µία συντεταγµένη ανάπτυξη στον
τουρισµό µας και να γίνεται ένας «µύλος»: ανεξέλεγκτες τιµές σε
ξενοδοχεία και σε εστιατόρια. Και όλα αυτά εν ονόµατι, υποτίθε-
ται, της ελεύθερης αγοράς. Βλέπουµε να πηγαίνει ένας τουρί-
στας να πληρώνει 1.500 ευρώ ένα πιάτο καλαµαράκια στη Μύ-
κονο, να τρώει ένα σουβλάκι µε 30 ευρώ και εµείς να λέµε ότι
έτσι είναι η ελεύθερη αγορά. Δεν υπάρχουν πλέον συντεταγµένες
νόρµες, δεν υπάρχει τίποτα και περιµένουµε απλά να εντάξουµε
αυτό το οποίο εντάσσουµε σήµερα και το οποίο δεν προσφέρει
στην ουσία τίποτα στον τουρισµό µας. 

Εµείς, λοιπόν, είµαστε αντίθετοι σε αυτό και όταν έρθουν σο-
βαρές προτάσεις για το πώς θα αναπτυχθεί ο τουρισµός µας, εί-
µαστε εδώ έτοιµοι να συζητήσουµε, διαθέσιµοι και πραγµατικά
µε µεγάλη αγάπη γι’ αυτό το οποίο συνεισφέρει στην Ελλάδα τε-
ράστια, όχι µόνο τώρα, αλλά και τα προηγούµενα χρόνια και όλα
τα επόµενα πιστεύουµε.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος, για πέντε λεπτά. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα ζει σε
ένα κλίµα διαρκούς ζόφου. Έχει κολλήσει στις λάσπες της Θεσ-
σαλίας. Η τέφρα από τον Έβρο κατακλύζει όλη τη χώρα. Έχουµε
απώλεια πέντε ανθρώπων σε µία κατά τα άλλα ειρηνευτική απο-
στολή, αποστολή κοινωνικής βοήθειας, η οποία εξελίχθηκε κατά
τραγικό τρόπο και χρειάζονται συγκεκριµένες απαντήσεις. 

Προφανώς δεν τυµβωρυχούµε. Απαιτούµε, όµως, να ξέρουµε
τι συνέβη και εάν πέντε άνθρωποι πήγαν ως πρόβατα επί σφαγή
και αν συνέβη όντως αυτοκινητικό δυστύχηµα ή οτιδήποτε άλλο.
Είναι ανάγκη να πληροφορηθεί η ελληνική κοινωνία τι ακριβώς
συνέβη στην περίπτωση αυτή. 

Ατυχώς η Κυβέρνηση παρακολουθεί τα γεγονότα και απλώς
συντονίζει. Και ειλικρινά δεν µπορώ να αντιληφθώ την επιχειρη-
µατολογία της Κυβέρνησης, όταν σήµερα στη Θεσσαλία -είναι το
πιο πρόσφατο γεγονός- από πλευράς δηµόσιας υγείας η κατά-
σταση είναι τραγική. Δεν έχουν διανεµηθεί ούτε καν υλικά για την
αντιµετώπιση του προβλήµατος, ελάχιστες µπότες, πολύ λίγες
µάσκες. Δεν θέλω να επαναλαµβάνω γιατί είναι αυτονόητο τι δια-
κυβεύεται και ποιος είναι ο κίνδυνος από τα νερά στη Θεσσαλία
τα οποία επιβαρύνονται από τα πτώµατα των ζώων, από λιπά-
σµατα, από χηµικές ουσίες, πώς θα το βρούµε αυτό στον υδρο-
φόρο ορίζοντα, πώς θα επηρεαστεί και η ποιότητα της καλλιερ-
γήσιµης γης.

Ταυτόχρονα, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προκύπτει
ως αδήριτη ανάγκη η στήριξη των ευάλωτων. Αυτό που είχε να
µας πει ο Πρωθυπουργός είναι ότι θα προτείνει να ασφαλίζουν
οι πολίτες τα σπίτια τους µε ένα συµβολικό ελάχιστο τίµηµα ως
µέτρο προφύλαξης για το ενδεχόµενο καταστροφής. Αυτό κατά
την άποψή µου συνιστά κραυγαλέα οµολογία αποτυχίας. Είναι η
επιτοµή της νεοφιλελεύθερης αντίληψης «ο καθένας για τον
εαυτό του και δεν υπάρχει κοινωνία». Άλλος είναι ο ρόλος του
κράτους. Ο ρόλος του κράτους δεν είναι να διευθετεί τα συµφέ-
ροντα µεταξύ οργανωµένων οµάδων που έχουν πρόσβαση στις
παρυφές της εξουσίας. Ο ρόλος του κράτους είναι να ρυθµίζει
την κοινωνική ζωή µε βάση τα συµφέροντα της µεγάλης πλει-
οψηφίας του ελληνικού λαού. Και εδώ ακόµη προσπαθείτε να
βγάλετε από τη µύγα ξύγκι.

Καταλαβαίνω, πάρα πολύ καλά, το επιχείρηµα ότι ήταν µια
απρόσµενη καταστροφή. Η κλιµατική κρίση, όµως, κυρίες και κύ-
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ριοι συνάδελφοι, της Πλειοψηφίας δεν µπορεί να αποτελέσει άλ-
λοθι. Η κλιµατική κρίση είναι γεγονός, είναι εδώ και οφείλουµε
ως συντεταγµένη πολιτεία να πάρουµε µέτρα. Τι έγινε µε την
Εθνική Στρατηγική για την Προσαρµογή στην Κλιµατική Αλλαγή;
Ψήφισε έναν νόµο ο ΣΥΡΙΖΑ τον ν.4414/2016. Έµεινε ανενεργός.
Τα περιφερειακά σχέδια αναπροσαρµογής στα πληµµυρικά φαι-
νόµενα ειδικά για τη Θεσσαλία πήραν τέσσερις παρατάσεις, η τε-
λευταία των οποίων τελειώνει στις 31 Δεκεµβρίου. Έχουµε τα
σχέδια διαχείρισης κινδύνων πληµµύρας, τα οποία επίσης καθυ-
στερούν, µε αποτέλεσµα η χώρα να δεχθεί παρατήρηση από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Καταλαβαίνετε ότι µε αυτή τη θεσµική ανε-
πάρκεια οποιαδήποτε συζήτηση για το πολύ έντονο καιρικό φαι-
νόµενο είναι άνευ νοήµατος. Αν είχαµε πάρει τα µέτρα, θα
µπορούσαµε να πούµε ότι µας ξεπέρασε, όπως, για παράδειγµα,
ένας ισχυρός σεισµός ξεπερνά τον Αντισεισµικό Κανονισµό και
αναγκαζόµαστε τώρα να τον αναπροσαρµόσουµε. Εδώ όµως δεν
κάναµε τίποτα. 

Βεβαίως, για να το συνδέσω και µε την τρέχουσα επικαιρότητα,
όλες αυτές οι φυσικές καταστροφές δηµιουργούν ένα εφιαλτικό
πλαίσιο, ένα εφιαλτικό φόντο πάνω στο οποίο έρχεται η τροπο-
ποίηση του εργασιακού καθεστώτος των πολιτών, έρχεται η ακύ-
ρωση δικαιωµάτων κατακτηµένων µε αγώνες, µε αίµα εδώ και
αιώνες και έρχεται ουσιαστικά µια θεσµοθέτηση της ιδιότητας
του εργαζοµένου ως απλού διεκπεραιωτή της διάθεσης, της θέ-
λησης και των συµφερόντων του εργοδότη.

Αύριο είναι µια εξαιρετικά κρίσιµη µάχη. Οι εργαζόµενοι θα δώ-
σουν τη µάχη τους µε τα συνδικάτα, θα διεκδικήσουν. Εµείς εδώ
στο κοινοβουλευτικό επίπεδο πρέπει να αντικρούσουµε τη δια-
φαινόµενη, την επιχειρούµενη αλλαγή του status στα εργασιακά
δικαιώµατα των πολιτών. Δεν αφορά µόνο τους εργαζόµενους,
αφορά όλη την κοινωνία, γιατί το όραµα µιας κοινωνίας που
µόνον ζει για να επιβιώσει δεν είναι όραµα που µας ταιριάζει. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας

Δηµοκρατίας, κ. Ζωή Ράπτη.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι Βουλευτές, στον απόηχο της περασµένης εβδο-
µάδας και των ακραίων φυσικών καταστροφών που έπληξαν την
χώρα µας, ο Πρωθυπουργός τοποθετήθηκε στη Διεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης για µία ακόµη φορά µε ειλικρίνεια, µε σαφές σχέ-
διο και δεσµεύσεις, αλλά και συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα.
Και τούτο, τόσο για την ουσιαστική αρωγή των συµπολιτών µας
στον Έβρο και τη Θεσσαλία, όσο και για τη βελτίωση της οικονο-
µίας, αλλά και της καθηµερινότητας των πολιτών, όπως επίσης
και των κρίσιµων υποδοµών του κράτους. 

Στο πλαίσιο αυτό έγινε σαφές ότι ενισχύεται η πολιτική προ-
στασία και η άµυνα της χώρας απέναντι σε ακραία φαινόµενα και
φυσικές καταστροφές µε µια σειρά από µέτρα, καθόσον τα επό-
µενα χρόνια η κλιµατική κρίση πρέπει να αντιµετωπιστεί µε συ-
στράτευση, µε συνολικό σχεδιασµό και επιστηµονική τεκµη-
ρίωση, για να µην οδηγηθούµε σε αυτό που ο Γενικός Γραµµα-
τέας των Ηνωµένων Εθνών ονόµασε ως κλιµατική κατάρρευση.
Στο πλαίσιο αυτό ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε ότι συγκροτείται
Οργανισµός Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας υπό τα Υπουργεία
Υποδοµών και Περιβάλλοντος ακριβώς µε τον σκοπό να υπάρξει
κεντρικός σχεδιασµός για την υλοποίηση των αντιπληµµυρικών
έργων και παράλληλα µια σειρά άλλων µέτρων, όπως είναι η κα-
τάθεση συµπληρωµατικού προϋπολογισµού ύψους 600 εκατοµ-
µυρίων ευρώ για την κάλυψη των πρώτων αποζηµιώσεων από τις
καταστροφές, η εξασφάλιση χρηµατοδότησης από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή για έργα ύψους 2 και πλέον δισεκατοµµυρίων
ευρώ τα οποία εντάσσονται στο ΕΣΠΑ 2014 - 2020, 2021 - 2027
και στο Ταµείο Ανάκαµψης, το οποίο τόνισε ότι θα αναθεωρηθεί
εκ νέου, όπως επίσης και τη δηµιουργία ξεχωριστού λογαρια-
σµού στο Εθνικό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, που θα κα-
λύπτει σε µόνιµη βάση τις δαπάνες κρατικής αρωγής έναντι των
φυσικών καταστροφών. Είναι µάλιστα σαφές ότι διπλασιάζεται
το ύψος των διαθέσιµων κονδυλίων γι’ αυτόν τον λογαριασµό από
300 εκατοµµύρια ετησίως σε 600 εκατοµµύρια.

Τέλος, επιβάλλεται τέλος αντιµετώπισης των συνεπειών της
κλιµατικής κρίσης στα τουριστικά καταλύµατα και στη βραχυχρό-
νια µίσθωση, ούτως ώστε να υπάρξει και να εξασφαλιστεί ένα
ποσό της τάξεως των 240 εκατοµµυρίων ετησίως για τη συµβολή
στην αποκατάσταση αυτών των καταστροφών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια σειρά από µέτρα, που έχουν
ήδη ανακοινωθεί από την Κυβέρνηση, όπως η κρατική αρωγή
προς πληγείσες περιοχές και πληγέντες φορείς, η αναστολή της
καταβολής των φορολογικών υποχρεώσεων έως και έξι µήνες,
όπως επίσης η αναστολή της καταβολής ασφαλιστικών εισφορών
αλλά και των συµβάσεων εργασίας και το αντίστοιχο επίδοµα των
534 ευρώ στους εργαζοµένους για τρεις µήνες, όπως επίσης και
η έκτακτη χρηµατοδότηση που δόθηκε στους ΟΤΑ ύψους 41,5
εκατοµµυρίων ευρώ για την πρώτη αποκατάσταση των ζηµιών,
τόσο σε δίκτυα όσο και σε υποδοµές, αφορούν την ανακούφιση
των πληγέντων περιοχών της Θεσσαλίας αλλά θα βοηθήσουν και
την περιοχή να ανακάµψει τουριστικά. 

Όπως ανακοίνωσε και η αρµόδια Υφυπουργός χθες, η αποκα-
τάσταση αυτών των υποδοµών αλλά και ο σχεδιασµός των ειδι-
κών προγραµµάτων που θα εκπονηθούν, θα δώσουν τη δυνατό-
τητα στην κοινότητα αλλά και στις επιχειρήσεις να επιστρέψουν
στην κανονικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλος ο κρατικός οργανισµός και
ο µηχανισµός είναι στο πλευρό των πληγέντων, αφού µέχρι σή-
µερα έχουν καταβληθεί πάνω από 25,6 εκατοµµύρια ευρώ σε φυ-
σικά πρόσωπα, τέσσερις χιλιάδες τετρακόσια εβδοµήντα τον
αριθµό. Επίσης καθηµερινά συνεχίζεται η επιχείρηση αποκοµιδής
και διαχείρισης των νεκρών ζώων και οι προληπτικοί έλεγχοι που
γίνονται, γίνονται για την προστασία της δηµόσιας υγείας από
τον ΕΦΕΤ. Τέλος, πάνω από δώδεκα χιλιάδες αυτοψίες σήµερα
σε επιχειρήσεις και κτηνοτρόφους στηρίζουν τους πληγέντες συ-
µπολίτες µας.

Παράλληλα, να µιλήσω και για την εθνική γραµµή ψυχολογικής
υποστήριξης «10306», που όπως υποστήριξε τους συµπολίτες
µας κατά τη διάρκεια της πανδηµίας υποστηρίζει σήµερα σε ει-
κοσιτετράωρη βάση τους πληγέντες από τις πληµµύρες. 

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση έχει κάνει πάρα πολλές ενέρ-
γειες για τον τουρισµό και είναι πραγµατικότητα ότι τα αποτελέ-
σµατα της πολιτικής της µιλούν από µόνα τους, καθώς ήδη όπως
ανέφερε και η αρµόδια Υφυπουργός χθες οι αφίξεις του εσωτε-
ρικού αυξήθηκαν κατά 22% και ανήλθαν στα 4,6 εκατοµµύρια,
ενώ και οι διεθνείς αφίξεις αυξήθηκαν κατά 14% µέχρι το καλο-
καίρι, σε σύνολο 13,3 εκατοµµύρια αφίξεις. 

Όπως είπε επίσης χθες η αρµόδια Υφυπουργός, στόχος του
Υπουργείου Τουρισµού είναι ακριβώς η επιµήκυνση της τουριστι-
κής περιόδου, ούτως ώστε να έχουµε και τον Σεπτέµβριο και τον
Οκτώβριο περισσότερα έσοδα. 

Ο τοµέας του τουρισµού, λοιπόν, στην Ελλάδα µπορεί να παί-
ξει πρωταγωνιστικό ρόλο στο αύριο της χώρας και όπως είπε ο
Πρωθυπουργός αυτό είναι ένα κατάλληλο εργαλείο, εφόσον κα-
τευθύνουµε αυτό το τουριστικό προϊόν σε έναν τουρισµό υψηλό-
τερου διαθέσιµου εισοδήµατος και διεύρυνση της τουριστικής
περιόδου. 

Σε αυτό το πνεύµα καλούµαστε σήµερα να συζητήσουµε και
να ψηφίσουµε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Τουρισµού,
ούτως ώστε να κυρώσουµε το καταστατικό του παγκόσµιου ορ-
γανισµού και τους κανόνες χρηµατοδότησης αυτού. Η Ελλάδα
δεν θα ήταν τόσο επιτυχηµένη στον τοµέα του τουρισµού αν δεν
ήταν στενά συνδεδεµένη µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Τουρι-
σµού, γιατί συµµετέχει µε εκπροσώπους της τόσο στις γενικές
συνελεύσεις, στις συναντήσεις της επιτροπής στην Ευρώπη και
βεβαίως είχε την προεδρία της επιτροπής σε δύο συναπτές θη-
τείες 2019 - 2021 και 2021 - 2023. Συνεπώς κατέχοντας µια θέση
στην αντιπροεδρία η θέση της είναι πάρα πολύ σηµαντική. 

Η επικαιροποίηση ακριβώς του πλαισίου που έχει κυρωθεί από
τη χώρα µας θα συµβάλει και στην αποτελεσµατικότερη συµµε-
τοχή µας στις διαδικασίες του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρι-
σµού, ακριβώς για την ενίσχυση της διεθνούς παρουσίας και τη
βέλτιστη εξυπηρέτηση των στόχων της εθνικής τουριστικής πο-
λιτικής µας, καθώς και στην ανάπτυξη εκείνων των ισχυρών δε-
σµών που απαιτούνται στον τουρισµό για τη σύµπραξη δηµοσίου
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και ιδιωτικού τοµέα, οι οποίοι θέτουν ως προτεραιότητα τον του-
ρισµό. 

Να αναφερθώ µάλιστα και στα όσα είπε σήµερα η Υπουργός
για την σηµαντική τεχνική βοήθεια που έχει λάβει από τον Παγκό-
σµιο Οργανισµό Τουρισµού στο πλαίσιο έκτακτων συνθηκών που
πλήττουν τον τουρισµό, όπως θα µπορούσε να είναι και οι σηµε-
ρινές συνθήκες. 

Δεδοµένου λοιπόν ότι η ανάπτυξη του τουρισµού είναι θεµε-
λιώδης για την ελληνική οικονοµία, θεωρώ ότι αυτό το νοµοσχέ-
διο είναι κρίσιµης σηµασίας για τα εθνικά µας συµφέροντα και
σας καλώ όλους να το υπερψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πολύ,

κυρία συνάδελφε.
Ολοκληρώνουµε τη συζήτηση του σχεδίου νόµου µε την οµιλία

της Υφυπουργού Τουρισµού κ. Έλενας Ράπτη. 
ΕΛΕΝΑ ΡΑΠΤΗ (Υφυπουργός Τουρισµού): Σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα την κύρωση τροποποιήσεων του καταστατικού του Παγκό-
σµιου Οργανισµού Τουρισµού και των κανόνων χρηµατοδότησης
αυτού. Δυστυχώς τη συνεδρίαση της επιτροπής επισκιάζουν τα
πρόσφατα γεγονότα µε το τραγικό δυστύχηµα στη Λιβύη και τις
καταστροφές που έχουν συµβεί στη χώρα µας. Με βαθιά θλίψη
στεκόµαστε µπροστά στην απώλεια της ζωής των τριών στελε-
χών των ενόπλων δυνάµεων που συµµετείχαν στην αποστολή αν-
θρωπιστικής βοήθειας στη Λιβύη και των δύο πολιτών που
βρίσκονταν µαζί υπηρετώντας έµπρακτα τη διεθνή αλληλεγγύη. 

Με τη σκέψη στις οικογένειες των θυµάτων του δυστυχήµατος
εκφράζω τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια και εύχοµαι γρήγορη
ανάρρωση στους τραυµατίες που ταξίδεψαν στη Λιβύη για να
συνδράµουν στην επούλωση των πληγών από το εκεί χτύπηµα
του «Ντάνιελ». 

Όλοι στεκόµαστε στο πλευρό τους, όπως στεκόµαστε και στο
πλευρό των συµπολιτών µας που βίωσαν την καταστροφική µανία
της φύσης και οφείλω να ευχαριστήσω όλα τα στελέχη της πολι-
τικής προστασίας, τους εθελοντές, όλες και όλους όσοι βοήθη-
σαν τους συµπολίτες µας που βρέθηκαν σε κίνδυνο και συνε-
χίζουν να συµβάλλουν, ώστε να αποκατασταθούν όσο το δυνατόν
πιο σύντοµα οι ζηµιές στις πληγείσες περιοχές. 

Θα ήθελα συνοπτικά να αναφερθώ σε κάποια µέτρα της Κυ-
βέρνησης, επειδή έγινε εκτενής αναφορά στις πληµµύρες στη
Θεσσαλία. Τα µέτρα της Κυβέρνησης που αφορούν και σε φορείς
του τουρισµού είναι η παροχή στεγαστικής συνδροµής σε φυσικά
και νοµικά πρόσωπα για την αποκατάσταση κτηρίων, πρώτη
αρωγή έναντι κρατικής αρωγής ως προς πληγείσες επιχειρήσεις,
κρατική αρωγή προς πληγείσες επιχειρήσεις και πληγέντες φο-
ρείς, αναστολή καταβολής φορολογικών υποχρεώσεων έως και
έξι µήνες, ρύθµιση και αναστολή ασφαλιστικών εισφορών έως
και έξι µήνες, αναστολή συµβάσεων εργασίας και αντίστοιχο επί-
δοµα 534 ευρώ στους εργαζόµενους για τρεις µήνες, έκτακτη
χρηµατοδότηση προς τους ΟΤΑ ύψους 41,5 εκατοµµυρίων για
την πρώτη αποκατάσταση των ζηµιών σε δίκτυα και υποδοµές
αλλά και την κάλυψη έκτακτων αναγκών. 

Προτεραιότητα για τη συνέχεια αποτελεί η αποκατάσταση των
υποδοµών και ο σχεδιασµός βραχυπρόθεσµων και µεσοπρόθε-
σµων ενεργειών για την τόνωση του τουριστικού προϊόντος. Θα
ακολουθήσουν και ειδικά προγράµµατα για την προβολή της
Θεσσαλίας, έτσι ώστε κοινότητα και επιχειρήσεις να επιστρέψουν
σταδιακά στην κανονικότητα.

Σε µια τόσο δύσκολη από πλευράς προκλήσεων τουριστική
χρονιά, που σηµαδεύτηκε από πρωτοφανείς φυσικές καταστρο-
φές, η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Τουρισµού κατάφεραν να
επιδείξουν γρήγορα αντανακλαστικά. Φέρνω ως παράδειγµα την
περίπτωση της Ρόδου, που την έζησα από κοντά από την πρώτη
µέρα ως µέλος του κυβερνητικού κλιµακίου που έσπευσε στο
νησί για τις καταστροφικές πυρκαγιές στην κορύφωση της του-
ριστικής του περιόδου. 

Οι πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης για την αποκατάσταση των
ζηµιών, η αποζηµίωση των πληγέντων και η προσέλκυση τουρι-
στών µε νέα προγράµµατα, µε νέα παγκόσµια καµπάνια και στο-

χευµένο ολοκληρωµένο σχεδιασµό, σε συνδυασµό µε το πάθος
των κατοίκων, την ακούραστη και υποδειγµατική συνεργασία των
εργαζοµένων και των επιχειρηµατιών µε την τοπική αυτοδιοίκηση
οδήγησαν τη Ρόδο σε άµεση επανάκαµψη. Και αυτό που ήταν µια
µεγάλη φυσική καταστροφή µετατράπηκε σε ένα πλεονέκτηµα
της περαιτέρω ενίσχυσης της φήµης του νησιού. 

Το συνολικό τουριστικό προϊόν της Ρόδου προστατεύτηκε. Βρι-
σκόµαστε στα µέσα Σεπτεµβρίου και µόλις έχουµε περάσει από
το σηµείο κορύφωσης της καλοκαιρινής τουριστικής δραστηριό-
τητας, µε τη χώρα µας να καταρρίπτει εν µέσω αντικειµενικά τε-
ράστιων δυσκολιών το ένα ρεκόρ µετά το άλλο στην τουριστική
βιοµηχανία, ξεπερνώντας σε πολλούς δείκτες, όπως φαίνεται,
ακόµη και τη χρονιά ορόσηµο στον τουρισµό, το 2019. 

Σύµφωνα µε τα προσωρινά στοιχεία της Τράπεζας της Ελλά-
δος οι ταξιδιωτικές εισπράξεις το πρώτο εξάµηνο φέτος διαµορ-
φώθηκαν στα 6,17 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πέρσι, το ίδιο διάστη-
µα, είχαν διαµορφωθεί σε 4,98 δισεκατοµµύρια ευρώ και το 2019
ήταν 5,41 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή, σηµείωσαν αύξηση της
τάξης του 15% ή 760 εκατοµµυρίων ευρώ περίπου από το 2019. 

Σε σχέση µε το πρώτο εξάµηνο του 2022 οι αφίξεις µη κατοί-
κων ταξιδιωτών στο εξάµηνο αυξήθηκαν κατά 26% και οι σχετικές
εισπράξεις κατά 23,9%. Με δεδοµένο ότι ο Ιούλιος, ο Αύγουστος
και ο Σεπτέµβριος είναι καλύτεροι µήνες από τον Ιούνιο και µε
δεδοµένο ότι κατά την περίοδο του γ’ τριµήνου σηµειώνεται σχε-
δόν το 65% των τουριστικών εισπράξεων της χώρας, ανάλογες
επιδόσεις κατά την περίοδο αυτή θα εκτινάξουν τις ταξιδιωτικές
εισπράξεις πάνω από τα επίπεδα των 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ
έναντι 18,17 δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2019, το µέχρι στιγµής
ρεκόρ.

Εξάλλου, στόχος του Υπουργείου Τουρισµού παραµένει η επι-
µήκυνση της τουριστικής περιόδου και εάν κρίνουµε από τη µέση
πληρότητα του Σεπτεµβρίου που αγγίζει το 70%, αλλά και του
Οκτωβρίου που επίσης δείχνει ότι θα πάει καλά, φαίνεται να τον
πετυχαίνουµε. Στο Υπουργείο Τουρισµού έχουµε πλέον το
βλέµµα στραµµένο µε αισιοδοξία στην επόµενη χρονιά πλέον,
γνωρίζοντας ότι ήδη οι ξενοδοχειακές µονάδες έχουν ξεκινήσει
να κλείνουν συµβόλαια µε διεθνείς οργανωτές ταξιδιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα δεν θα ήταν σήµερα
χαρτογραφηµένη παγκόσµια ως κορυφαίος τουριστικός προορι-
σµός εάν δεν ήταν στενά συνδεδεµένη µε τον Παγκόσµιο Οργα-
νισµό Τουρισµού. 

Σκοπός του ΠΟΤ είναι η προώθηση του υπεύθυνου, βιώσιµου
και παγκόσµια προσβάσιµου τουρισµού και η συνδροµή των
µελών του για τη δηµιουργία οικονοµικής ανάπτυξης και θέσεων
εργασίας µέσω της τουριστικής δραστηριότητας. Εστιάζει στην
αειφόρο ανάπτυξη, στην ανταγωνιστικότητα, στην καινοτοµία και
τον ψηφιακό µετασχηµατισµό, στη δεοντολογία, στον πολιτισµό
και την κοινωνική ευθύνη, στην τεχνική συνεργασία και στα στα-
τιστικά στοιχεία. 

Ο ΠΟΤ, ο µοναδικός διακυβερνητικός οργανισµός που ασχο-
λείται µε την τουριστική πολιτική, αποτελείται σήµερα από εκατόν
πενήντα εννέα κράτη-µέλη. Επίσης, στον ΠΟΤ συµµετέχουν πε-
ρίπου πεντακόσια συνδεδεµένα µέλη που εκπροσωπούν τον ιδιω-
τικό τοµέα, εκπαιδευτικά ιδρύµατα, τουριστικές ενώσεις και
αρχές της τοπικής αυτοδιοίκησης. Ο ΠΟΤ είναι παγκόσµιος ηγέ-
της στο πεδίο του τουρισµού και έχουµε την τιµή να πρωταγωνι-
στούµε σε αυτόν τον οργανισµό. 

Το Υπουργείο Τουρισµού συµµετέχει µε εκπροσώπους του
στις γενικές συνελεύσεις του οργανισµού, στις συναντήσεις της
επιτροπής για την Ευρώπη και στις συνόδους του εκτελεστικού
συµβουλίου του οργανισµού. Από ελληνικής πλευράς συµµετέ-
χουν στον οργανισµό ως συνδεδεµένα µέλη ο Σύνδεσµος Ελλη-
νικών Τουριστικών Επιχειρήσεων, το Ξενοδοχειακό Επιµελητήριο
Ελλάδος, ο Οργανισµός Τουρισµού Θεσσαλονίκης, ο Εκπαιδευ-
τικός Όµιλος «LE MONDE» και η Εταιρεία Συµβούλων «TOURISM
GENERIS». Τα τελευταία χρόνια η χώρα µας διατήρησε την Προ-
εδρία της Επιτροπής για την Ευρώπη σε δύο συναπτές θητείες
2019 - 2021, 2021 - 2023 και από τον περασµένο Ιούνιο κατέχει
τη µία θέση της αντιπροεδρίας της εν λόγω επιτροπής. 

Δεδοµένης της συµµετοχής της χώρας µας ως πλήρες µέλος
του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού από τις απαρχές του,
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της συµµετοχής της στο εκτελεστικό συµβούλιο του οργανισµού
και της αντιπροεδρίας της στην επιτροπή του ΠΟΤ για την Ευ-
ρώπη, µε το παρόν σχέδιο νόµου επιδιώκεται η νοµοθετική κύ-
ρωση ψηφισµάτων του οργανισµού που περιλαµβάνουν τροπο-
ποιήσεις των άρθρων 1,4,5,6,7,9,14,22,38 του καταστατικού του,
καθώς και της παραγράφου 14 των κανόνων χρηµατοδότησης
που προσαρτώνται σε αυτό, δεδοµένου ότι συνιστούν ικανό
αριθµό τροποποιήσεων και έχει παρέλθει µεγάλο διάστηµα από
την ψήφισή τους. 

Οι προτεινόµενες τροποποιήσεις αποφασίστηκαν στη δέκατη
έκτη και στη δέκατη έβδοµη Σύνοδο της γενικής συνέλευσης του
ΠΟΤ. Η απόφαση τροποποίησης της παραγράφου 14 των κανό-
νων χρηµατοδότησης ελήφθη στην δέκατη έκτη Σύνοδο της γε-
νικής συνέλευσης του οργανισµού. Για τη συµµετοχή της Ελ-
λάδας ως κράτους-µέλους στον Παγκόσµιο Οργανισµό Τουρι-
σµού των Ηνωµένων Εθνών, η χώρα µας έχει κυρώσει το κατα-
στατικό του οργανισµού. 

Η παρούσα ρύθµιση συνιστά επικαιροποίηση, µε βάση την τρο-
ποποίηση ορισµένων άρθρων του καταστατικού αυτού και της τε-
λευταίας παραγράφου των κανόνων χρηµατοδότησης που
επισυνάπτονται ως παράρτηµα στο καταστατικό. Πρόκειται για
τροποποίηση διεθνούς συµφωνίας, συνεπώς η τροποποίηση
απαιτεί νοµοθετική κύρωση. 

Συνοπτικά, µε το πρώτο άρθρο εγκρίνουµε τις τροποποιήσεις
των άρθρων 1,4 έως 7, 9,14,22 και 38 του καταστατικού του Πα-
γκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού και της τελευταίας παραγρά-
φου των κανόνων χρηµατοδότησης, το κείµενο των οποίων
περιλαµβάνεται στο παράρτηµα της απόφασης. Τα άρθρα αφο-
ρούν στον προσδιορισµό του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρι-
σµού ως διεθνούς οργανισµού διακυβερνητικό χαρακτήρα σε
οργανισµό για τον τουρισµό των Ηνωµένων Εθνών, τον ορισµό
για την απόδοση ιδιότητας των µελών, πλήρων και συνεργαζόµε-
νων, το πλαίσιο και τις προϋποθέσεις που τη διέπουν, τη σύσταση
και σύνθεση της επιτροπής συνεργαζοµένων µελών, τον προσ-
διορισµό της γενικής συνέλευσης του οργανισµού ως το ανω-
τέρω καταστατικό όργανό του και τη σύνθεσή της από τα πλήρη
µέλη, τον προσδιορισµό των συνεργαζόµενων µελών, τη σύνθεση
της επιτροπής των συνεργαζοµένων µελών, καθώς και τη σύν-
θεση του εκτελεστικού συµβουλίου. 

Παράλληλα εγκρίνεται η τελευταία παράγραφος των κανόνων
χρηµατοδότησης σχετικά µε την αποτίµηση των συνεισφορών
των συνεργαζόµενων µελών βάσει των περιορισµένων δικαιωµά-
των που απολαµβάνουν στο πλαίσιο του οργανισµού. Προσδιο-
ρίζεται η διαδικασία ορισµού του γενικού γραµµατέα, η διάρκεια
της θητείας του και η δυνατότητα άπαξ ανανέωσής της. 

Τέλος υιοθετείται η εισαγωγή και της κινεζικής γλώσσας ως
µια από τις επίσηµες γλώσσες του Παγκόσµιου Οργανισµού Του-
ρισµού. Στο σηµείο αυτό να επισηµάνω ότι η έγκριση και η συµ-
φωνία της ελληνικής Κυβέρνησης µε την εν λόγω τροποποίηση
έχει γνωστοποιηθεί στο Υπουργείο Εξωτερικών της Ισπανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Υπουργέ, ολο-
κληρώστε σας παρακαλώ. Δεν υπάρχει λόγος για αναφορά στα
άρθρα αυτήν την στιγµή. Αν θέλετε διαβάστε τις τελικές σας σκέ-
ψεις…

ΕΛΕΝΑ ΡΑΠΤΗ (Υφυπουργός Τουρισµού): Ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε. Δεν έγινε αναφορά ούτε από την εισηγήτριά µας
και θέλω να καταγραφούν, κύριε Πρόεδρε. Σε δύο λεπτά ολοκλη-
ρώνω. 

Με το δεύτερο άρθρο ορίζεται η έναρξη ισχύος του νόµου από
τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και των
τροποποιήσεων που κυρώνονται, οι οποίες αρχίζουν να ισχύουν
από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 33 του κατα-
στατικού του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού των Ηνωµένων
Εθνών, δηλαδή, όταν κοινοποιηθεί στο θεµατοφύλακα η έγκρισή
τους από πλευράς δύο τρίτων των κρατών - µελών του Παγκό-
σµιου Οργανισµού Τουρισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη συγκεκριµένη κύρωση
εφαρµόζεται η τάση της διεθνούς πρακτικής για την ενσωµάτωση
διεθνών συµβάσεων στο Εθνικό Δίκαιο, ενώ παράλληλα από τις
προτεινόµενες διατάξεις δεν προκαλούνται δηµοσιονοµικές επι-
πτώσεις επί του κρατικού προϋπολογισµού και των προϋπολογι-
σµών των φορέων της γενικής Κυβέρνησης. 

Η επικαιροποίηση του πλαισίου λειτουργίας του ΠΟΤ που έχει
κυρωθεί από τη χώρα µας το 1972, συµβάλλει στην αποτελεσµα-
τικότερη συµµετοχή της Ελλάδας στις διαδικασίες του Παγκό-
σµιου Οργανισµού Τουρισµού για την ενίσχυση της διεθνούς
παρουσίας µας και τη βέλτιστη εξυπηρέτηση των στόχων στον
τοµέα του τουρισµού. 

Επίσης, µε την αξιολογούµενη ρύθµιση επιδιώκονται και υπη-
ρετούνται οι στόχοι δεκαέξι και δεκαεπτά της βιώσιµης ανάπτυ-
ξης των Ηνωµένων Εθνών, προάγοντας τις ειρηνικές και χωρίς
αποκλεισµούς κοινωνίες, παρέχοντας πρόσβαση στη δικαιοσύνη
για όλους, οικοδοµώντας αποτελεσµατικότερους θεσµούς σε
όλα τα επίπεδα και ανανεώνοντας την παγκόσµια συνεργασία για
τη βιώσιµη ανάπτυξη. 

Τέλος, η επικοινωνία σε αυξηµένο αριθµό γλωσσών συντελεί
στη διαφάνεια, επιτρέποντας την καλύτερη διάδοση των εργα-
σιών του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού µεταξύ των χρη-
στών τους τόσο στο δηµόσιο όσο και στον ιδιωτικό τοµέα. 

Κατόπιν των παραπάνω, σας καλώ όλες και όλους να υπερψη-
φίσετε το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε κυρία
Υπουργέ. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Του-
ρισµού: «Κύρωση τροποποιήσεων του Καταστατικού του Πα-
γκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού και των Κανόνων Χρηµατοδό-
τησης αυτού».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Η ψήφιση περιλαµβάνει την αρχή, ένα άρθρο, το ακροτελεύτιο
άρθρο και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ να κλεί-
σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση τροποποιήσεων του Καταστατικού του Παγκόσµιου
Οργανισµού Τουρισµού και των Κανόνων Χρηµατοδότησης

αυτού
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Κύρωση τροποποιήσεων του
Καταστατικού του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού και των
Κανόνων Χρηµατοδότησης αυτού». έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία
ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Κύρωση τροποποιήσεων του Καταστατικού του Παγκό-
σµιου Οργανισµού Τουρισµού και των Κανόνων Χρηµατοδότη-
σης αυτού

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

Άρθρο πρώτο Κύρωση τροποποιήσεων
Α. Τροποποίηση των άρθρων 1, 4 έως 7, 9, 14 και 22 του Κατα-

στατικού και της τελευταίας παραγράφου των Κανόνων Χρηµα-
τοδότησης του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού

Β. Τροποποίηση του άρθρου 38 του Καταστατικού του Παγκό-
σµιου Οργανισµού Τουρισµού

Άρθρο δεύτερο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Κύρωση τροποποιήσεων

Κυρώνονται και έχουν την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, οι τροποποιήσεις των άρθρων 1, 4 έως 7,
9, 14 και 22 του Καταστατικού του Παγκόσµιου Οργανισµού Του-
ρισµού (ν.δ. 1181/1972, Α’ 112) και της τελευταίας παραγράφου
των Κανόνων Χρηµατοδότησης που επισυνάπτονται ως Παράρ-
τηµα στο εν λόγω Καταστατικό, οι οποίες υιοθετήθηκαν από τη
Γενική Συνέλευση του Οργανισµού κατά τη δέκατη έκτη σύνοδό
της (Ντακάρ, 2005) την 28η Νοεµβρίου 2005 έως τη 2η Δεκεµ-
βρίου 2005 µε τις Αποφάσεις Α/RES/511 (ΧVI) και Α/RES/512
(ΧVI), την ίδια ως άνω ηµεροµηνία, καθώς και η τροποποίηση του
άρθρου 38 του Καταστατικού του Παγκόσµιου Οργανισµού Του-
ρισµού, η οποία υιοθετήθηκε από τη Γενική Συνέλευση κατά τη
δέκατη έβδοµη σύνοδό της (Καρταχένα ντε Ίντιας, 2007) την 23η
Νοεµβρίου 2007 έως την 29η Νοεµβρίου 2007 µε την Απόφαση
Α/RES/521 (ΧVIΙ). Το κείµενο των ως άνω Αποφάσεων µε τις κυ-
ρούµενες Τροποποιήσεις, σε πρωτότυπο στην αγγλική γλώσσα
και σε µετάφραση στην ελληνική έχουν ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως και των τροποποιήσεων που κυρώνο-
νται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 33 του
Καταστατικού του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού (ν.δ.
1181/1972, Α’ 112). 

Αθήνα,                                   2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ               2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,  
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

5. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του πα-
ραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δόθηκε η συναίνεση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 13.05’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο ηµέρα
Πέµπτη 21 Σεπτεµβρίου 2023 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) νοµοθετική εργασία, «µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης “Για
την ενίσχυση της εργασίας - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2019/1152 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 20ής Ιουνίου 2019 - Απλοποίηση ψηφιακών διαδικασιών και
ενίσχυση της Κάρτας Εργασίας - Αναβάθµιση της επιχειρησιακής
λειτουργίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και της Επιθεώρησης Εργασίας”» σύµφωνα µε την συµπλη-
ρωµατική ηµερήσια διάταξη που σας έχει διανεµηθεί και β)
αιτήσεις άρσης ασυλίας Βουλευτών, συζήτηση και λήψη απόφα-
σης, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του Συντάγµατος και 83 του Κα-
νονισµού της Βουλής, για τις αιτήσεις άρσης ασυλίας των
Βουλευτών κ. Διονυσίου - Χαραλάµπους Καλαµατιανού, κ. Γεωρ-
γίου Κοτρωνιά και κ. Ειρήνης Δούρου.

3220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


